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 راه اندازی معدن جدید به
 ۲۰ سال زمان نیاز دارد

مع��اون وزی��ر صمت و رییس س��ازمان زمین شناس��ی و 
اکتش��افات معدنی با اش��اره به چالش های راه اندازی معادن 
جدید در کشور گفت: مدت زمان راه اندازی معادن جدید به 
صورت متوس��ط ۲۰ سال است و حتی برخی معادن ۲ برابر 
این زمان نیز طول کش��یده اس��ت در حالیکه این مدت در 
کشورهای دیگر حدود هفت سال است. »علی رضا شهیدی« 

روز چهارشنبه در آیین افتتاح طرح تحول زمین شناسی...

شبکه برق ایران و روسیه به هم 
متصل می شوند

وزیر نیرو از اتصال ش��بکه برق ایران و روس��یه خبر داد 
و گفت: مس��یری که از نظر اجرایی بس��یار آسان تر به نظر 
می رس��د و نیاز به توسعه شبکه ندارد، مس��یر آذربایجان 
اس��ت که کارهای مطالعاتی آن آغاز شده است. علی اکبر 
محرابیان وزیر نیرو در حاشیه بازدید از جشنواره و فن بازار 
تخصصی صنعت برق ایران در جمع خبرنگاران گفت: برای 

72نخستین بار در تاریخ صنعت برق کشور...
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تب تند تولید ماشین 
آلات معدنی

دمیدن روح عدالت 
در کالبد معدن

سمـفونی سقـوط

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

یادداشت ها

تیترهای روز

پیچ اول جاده
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اظهارات آسیب زا
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دلایل ناکامی 
تشکل های معدنی
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فولاد مبارکه؛  بر قله 
تعالی ایران اسلامی
6

فرصت   ها و 
 چالش   های 

صنعت قیر
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ارزنده با گام هایی 
آهسته
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»روزگار معدن« روند فرسودگی صنایع و معادن را بررسی کرد:



حقوق دولتی معادن آذربایجان  غربی وصول شد
مدیرکل س��ازمان صمت استان آذربایجان غربی با اشاره به  

پیشرفت های صورت گرفته در راستای دریافت حقوق دولتی 
معادن در سطح استان، گفت: امسال سه هزار و ۱۷۰ میلیارد 
ریال حق��وق دولتی از فع��الان معدنی اس��تان، دریافت و به 

حساب خزانه واریز شده است.
عبدالحمید س��رتیپی بیان کرد: این می��زان نزدیک به ۹۰ 
درصد س��هم اس��تان در واریز حقوق دولتی مع��ادن به خزانه 
اس��ت که تاکنون انجام شده و البته تا پایان سال نیز این امر 

تداوم خواهد داشت.

وی افزود: طبق پیش بینی های صورت گرفته، امس��ال باید 
س��ه هزار و ۵۵۰ میلیارد ریال حقوق دولتی معادن آذربایجان 
غربی اخذ ش��ود. در سال گذش��ته نیز روند خوبی در دریافت 
حقوق دولتی معادن در اس��تان داشتیم و توانستیم نزدیک به 

۱۰۰ درصد آن را دریافت کنیم.
مدیرکل سازمان صمت استان آذربایجان غربی، عنوان کرد: 
پیش بینی س��ال گذش��ته آذربایجان غربی در این حوزه، سه 
هزار میلیارد ریال بود که از این میزان دو هزار و ۹۸۰ میلیارد 

ریال محقق شد.
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زنجیره نوین معدن نیاز به ظرفیت شرکت های کوچک و متوسط دارد

اهمیت ویژه فولادکردستان برای غرب ایران راهکار تشویق تولیدکنندگان فولادهای پیشرفته از سوی دولت

معاون وزیر صمت و رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با اشاره به 
چالش ه��ای راه اندازی معادن جدید در کش��ور گفت: مدت زمان راه اندازی معادن 
جدید به صورت متوس��ط ۲۰ سال است و حتی برخی معادن ۲ برابر این زمان نیز 
طول کشیده است در حالیکه این مدت در کشورهای دیگر حدود هفت سال است.
»علی رضا ش��هیدی« روز چهارش��نبه در آیین افتتاح طرح تحول زمین شناسی 
و اکتش��افات ذخایر معدنی اس��تان یزد اف��زود: تولید ثروت برای کش��ور از طریق 

اکتشافات یکی از وظایف سازمان زمین شناسی است.
وی اظه��ار کرد: چندین هدف در پایش ذخایر معدنی مد نظر اس��ت که اصلاح 
سیاست صادرات و واردات مواد معدنی، شکوفایی اقتصادی و نیروی محرکه صنایع 

کشور، تعادل بخشی بین ذخایر معدنی و میزان تولید از جمله آنهاست.

مع��اون وزیر صمت با تاکید بر اینک��ه یکی دیگر از چالش های موجود در زمینه 
استخراج معادن کمبود نیروی متخصص است اظهار داشت: نیروهای جوان تمایل 
و رغبتی به حضور در رش��ته های معدنی ندارند و متاسفانه بخش خصوصی نیز با 
کمبود ش��دید نیروی متخصص در این زمینه مواجه هستند که اگر این روند ادامه 
داشته باشد مجبور هستیم نیروی متخصص انسانی از کشورهای دیگر وارد کنیم.

محمد علی ش��اه حسینی، سرپرست معاون اقتصادی استانداری یزد هم با اشاره 
به اینکه اس��تان یزد در زمینه معدن دارای ظرفیت های بی نظیری اس��ت اظهار 
کرد : جزو ۵ اس��تان صادر کننده برتر محصولات گلخانه ای هستیم و در تابستان 
امسال پایین ترین نرخ بیکاری را شاهد بودیم البته همچنان در زمینه اشتغال فارغ 
التحصیلان استان دچار مشکل هستیم و از لحاظ سطح درآمد، هزینه جزو برترین 

های کشور محسوب می شویم.
وی با تاکید بر اینکه در چادرملو هفت هزار نفر و در س��نگ اهن بافق حدود ۳ 
هزار نفر اش��تغال دارند خاطر نشان کرد: س��ند یزد نوین در دولت سیزدهم اماده 
ش��ده که نشان می دهد کجا بودیم، کجا هس��تیم و به کجا می خواهیم برویم که 

برای آینده استان یزد بسیار می تواند مفید و کارگشا باشد.
ای��ن پروژه ت��ا آبان ۱۴۰۳ به پایان می رس��د و اهداف کمی م��ورد انتظار پروژه 
تحول اس��تان یزد برنامه ریزی جهت اجرای ۳۹ پروژه زمین شناسی و اکتشافی در 
مقیاس یک پنجاه هزارم عنوان شده و در این طرح مساحت پیمایش زمین شناسی 
و اکتشافی پروژه ها به میزان ۲۴ هزار و ۳۷۵ کیلومتر مربع در استان یزد پیش بینی 

شده است.

یک کارشناس اقتصاد بین الملل اعلام کرد: ضرورت دارد در 
زنجیره نوین حوزه معدن و در مسیر انقلاب معدنی؛ بنگاه های 
کوچک و متوس��ط )sme ها( را وارد کرده و ظرفیت س��ازی 
کنیم.شاه ویس��ی ام��روز در همایش مدیران ایمی��درو افزود: 
بلوک بندی بازارساز های اقتصادی بعد از جنگ اوکراین دامنه 

بزرگ تری پیدا کرده است.
وی گف��ت: مهم ترین چالش در بازار ها ش��کاف ایدئولوژیک 
اس��ت. امروز جریان این شکاف یک برخواست بزرگ دارد که 
اگر بازارس��از های آن را نپذیریم باید از آن خارج ش��ویم. این 
کارش��ناس اقتصاد بین المل��ل افزود: بازارس��از های نیولیبرال 
حال��ت دفاعی گرفته اند.جری��ان اقتصاد سیاس��ی بین المللی 

همچون گذشته نیس��ت. اگر در زنجیره بلوک تعریف نشویم؛ 
دچار چالش می شویم.شاه ویس��ی با بی��ان اینکه ضرورت دارد 
سند پدافند غیرعامل نسبت به زنجیره تولیدات داشته باشید، 
عنوان کرد: برای تصرف بازار ها باید یک نظامات جدید تعریف 
شود. شناخت ما از محیط بین الملل باید افزایش یابد و بدیهی 
است نحوه شناخت ما از زنجیره تجارت جهانی اهمیت دارد.

وی افزود: ام��روز جریان بازار مخاط��رات آنی را با خودش 
تعریف می کند. اگر بدون پیش بینی وارد بازار ش��ویم؛ زنجیره 
دچار مش��کل می ش��ود. شاه ویس��ی گفت: در این راستا باید 
سیاس��ت گذاری اصولی در بالادس��ت س��ازمان ب��ا همکاری 

مشارکت شرکت ها تعیین شود.

مدیرعامل ش��رکت سرمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات 
به همراه معاونین خود روز سه ش��نبه ۲۳ آبان ۱۴۰۲ از پروژه 
فولاد قروه که یکی از  پروژه های پیش��ران کش��ور به ش��مار 

می رود، بازدید کرد.
دکتر اردش��یر س��عدمحمدی در ای��ن بازدی��د، از نزدیک 
در جری��ان آخرین پیش��رفت های این پروژه ق��رار گرفت و با 

مسئولین و مدیران پروژه دیدار و گفتگو کرد.
وی در این بازدید مش��کلات پیشروی این پروژه را بررسی 
کردن��د و گزارش��ی از عملکرد ۶ ماه گذش��ته ش��رکت فولاد 
کردستان به ایشان ارائه ش��د. دکتر سعدمحمدی در حاشیه 
ای��ن بازدید، طی س��خنانی بی��ان کردند: پروژه ف��ولاد قروه 
ب��ا ظرفیت ۱.۱ میلیون تن و س��رمایه گ��ذاری ۳۰۰ میلیون 
یورویی یکی از پروژ های پیش��ران کش��ور اس��ت که شرکت 
توسعه معادن و فلزات آمادگی کامل در زمینه تامین سرمایه 
این پروژه را دارد، فولاد قروه برای ش��رکت توس��عه معادن و 

فلزان و اس��تان کردس��تان از اهمیت ویژه ای برخوردار است 
و  م��ا مصمم ب��ه عملیاتی کردن ای��ن پروژه هستیم.ایش��ان 
همچنی��ن در ادامه و پس از ارائ��ه گزارش مدیرعامل ایریتک 
و مدیران پروژه، دس��تورات لازم به منظور  تسریع در اجرای 
ای��ن پروژه را صادر کردند.وی در ادامه از ش��رکت ایریتک که 
پیمانکار این پروژه است، بابت عملکرد محسوسشان طی یک 
ماه گذش��ته تش��کر و قدردانی کرد.لازم به ذکر است که این 
بازدید با حضور نمایندگان ایمیدرو ، دکترمحمدرضا احمدی، 
مدیرعامل ش��رکت صنایع فولاد کردستان، دکتر مستقیمی، 
مدیرعامل ایریتک انجام ش��د و بر همکاری همه جانبه برای 
بهره برداری هرچه زودتر این  پروژه تاکید شد.یادآور می شود 
پروژه فولادس��ازی قروه از جمله طرح های بزرگی اس��ت که 
در قالب طرح های پیش��ران پیش��رفت ایران توسط هلدینگ 
س��رمایه گذاری توس��عه معادن و فلزات)ومعادن( و ش��رکت 

مهندسی ایریتک در حال اجراست.

با توج��ه به این که اقبال دنیا به س��مت فولادهای تجاری 
کمتر شده است، شرکت های تولیدکننده باید به سمت ایجاد 
تمای��ز و همچنین تولی��د محصولات��ی گام بردارند که کمتر 
از تح��ولات بازارها تاثیر می پذیرند. بدیهی اس��ت رقابت بالا 
در بازارهای بین المللی چند دهه ای اس��ت که کش��ورها را به 
س��مت بهره گیری از به روزترین تکنولوژی ها و همچنین خلق 
فناوری های جدید سوق داده است و اقتصاد منبع محور دیگر 
به عنوان یک مزیت محس��وب نمی شود و این کشورها قدرت 
چانه زنی چندانی ندارند.هرچند که اقبال ش��رکت های داخلی 
به س��مت تولید محصولات با ارزش افزوده ب��الا، روند مثبتی 
ارزیابی می ش��ود و می تواند چش��م انداز روشنی را پیش روی 
م��ا ترس��یم کند اما حض��ور در بازارها همیش��ه قواعد خاص 
خ��ودش را دارد؛ نمی ت��وان از این واقعیت چشم پوش��ی کرد 
که همواره اغلب کش��ورها به س��مت توسعه اقتصاد خود گام 
برمی دارند و در بازی اقتصاد، صرفاً تولید محصول بهتر آورده 
بیش��تر به همراه نخواهد داشت؛ اما باید در نظر داشته باشیم 
ش��رکت های بزرگ تولیدکننده ف��ولاد همچون فولاد مبارکه 
اصفه��ان که با صددرص��د ظرفیت خود تولی��د می کنند و با 
نهای��ت تلاش خ��ود در به کارگی��ری از تکنولوژی های روز و 
همکاری ب��ا ش��رکت های دانش بنیان، وارد میدان ش��ده اند، 
نیاز به حمایت و دلگرمی بیش��تری دارن��د تا علاوه بر حضور 
موثر خود در بازارهای جهانی، الگویی برای سایر شرکت های 
داخلی باش��ند؛ اما در خصوص ملاحظات حضور در بازارهای 
بین المللی، با یکی از کارشناس��ان بازار گفت وگو کرده ایم که 
در ادامه می خوانید.کیوان جعفری طهرانی، کارش��ناس ارشد 
بازاره��ای بین المللی معدن و صنای��ع معدنی، در گفت وگو با 
معدن مدی��ا بیان کرد: با توجه به ش��رایط تحریمی که در آن 
ق��رار داریم، صادرات محصولات معدنی از کش��ور ما گاهی با 
چالش هایی مواجه است؛ برخی کشورها از ما خرید نمی کنند 
یا صادرات محصولات پایین دستی مشمول عوارض وارداتی از 
سوی کشور واردکننده خواهد بود.وی تاکید کرد: روی آوردن 
به سمت تولید محصولات فولادی خاص و با ارزش افزوده بالا 
اقدامی بسیار مثبت و موثر تلقی می شود که مشمول عوارض 
وارداتی نمی ش��ود؛ با این حال باید توجه داش��ت که صادرات 
محص��ولات خاص بازاره��ای هدف خاص خ��ود را دارد و هر 
کش��وری ممکن است مش��تری این محصول نباشد؛ چرا که 
قانون تجارت بین الملل مشخص می کند چه محصولی به چه 
بازار هدفی صادر شود و هریک از کشورها برای واردات، قوانین 
خاص خود را دارند.کارشناس ارشد بازارهای بین المللی معدن 
و صنای��ع معدنی ادامه داد: تولید محصولات فولادی خاص از 
این جهت ک��ه ارزش افزوده بالاتری ایجاد می کند و ارزآوری 
بیشتری برای کشور به همراه خواهد داشت و از طرفی، همان 
طور که اش��اره کردم، مش��مول عوارض وارداتی کش��ورهای 

واردکننده نخواهد بود، برای کشور بسیار مفید و راهگشاست.
وی در پاس��خ به این س��وال که چگونه می توان رقابت پذیری 
در بازاره��ای بین المللی را افزایش داد، بیان کرد: در بازارهای 

بین المللی قیمت محصولات حرف اول را می زند.
 م��ا هرچق��در هم محص��ولات باکیفیتی تولی��د کنیم، در 
صورتی که قیمت تمام شده بالا باشد، هیچ جایی در این بازار 
نخواهیم داشت و بنابراین نباید قیمت را فدای کیفیت کنیم.

جعفری طهرانی خاطرنش��ان کرد: ب��ه ویژه تحولاتی که طی 
دو س��ال اخی��ر در بازارهای جهانی ف��ولاد رخ داد و متاثر از 
جنگ روس��یه و اوکراین بوده است و همچنین حوادث اخیر 
در خصوص جنگ غزه، تاثیرات متعددی در ابعاد مختلف این 
بازار داشته است؛ مثلا جنگ غزه موجب شده دریای مدیترانه 
بخشی از منطقه جنگی محسوب شود و همین موضوع هزینه 
حمل ونق��ل و س��وخت در این منطقه را افزایش داده اس��ت؛ 
چنانچه دامنه جنگ گس��ترده تر ش��ود، ممکن است مناطق 
دریایی بیش��تری را درگیر کند و این مس��ئله باعث بالارفتن 
هزینه های حمل و نقل و س��پس هزینه تمام ش��ده محصولات 
خواهد ش��د؛ چرا که ملاک مقایسه، قیمت فوب خلیج فارس 
و قیمت سایر کشورها نیس��ت، بلکه هزینه تحویل در مقصد 
مد نظر اس��ت و کش��ورهایی که از این مناطق دور هستند و 
با چنین مس��ائلی دس��ت وپنجه نرم نمی کنند، طبیعتاً با این 
افزای��ش قیمت روبه رو نخواهند ش��د.وی تاکید کرد: بنابراین 
ب��رای تولید هر محصول��ی، ابتدا باید قیم��ت این محصولات 
خاص را در کش��ورهای دیگ��ر بدانیم و تلاش کنیم با قیمتی 

پایین تر از این کشورها عرضه کنیم. 
با توجه به این که شرایط پرداخت در کشور ما با مشکلاتی 
روبه رو است و اعتبار اسنادی وجود ندارد و عمدتاً پرداخت ها 
نقدی اس��ت، این امر موجب می شود مصرف کنندگان نهایی 
تمای��ل کمتری برای خرید داش��ته باش��ند و اغلب تجار، چه 
ایران��ی و چه خارجی، خری��دار محصولات صادراتی کش��ور 
هس��تند و همی��ن مس��ئله باعث می ش��ود به ناچ��ار به این 
خریداران با قیمت کمتری بفروش��یم تا حاش��یه س��ود آن ها 
نیز تامین ش��ود.جعفری طهرانی در پاس��خ به این سوال که 
دولت در حمایت از تولیدکنندگان فولادهای خاص چه نقشی 
می تواند ایفا کند، بیان کرد: با توجه به این که برخی مس��ائل 
همچون تحریم ها بس��یار کلان اس��ت و صرف��اً به تصمیمات 
دولت ما محدود نمی ش��ود، پیشنهاداتی که من می توانم ارائه 
کنم این است که دولت برای تشویق تولیدکنندگان، برای این 
شرکت ها برخی معافیت های مالیاتی در نظر بگیرد و همچنین 
در خصوص رفع تعهدات ارزی، فرصت بیش��تری را در اختیار 
تولیدکنن��دگان فولادهای خاص ق��رار دهد تا باعث ترغیب و 
تش��ویق ش��رکت ها برای روی آوردن به س��مت تولید چنین 

محصولاتی و سپس صادرات شود.

تب تند تولید ماشین آلات معدنی
گروه خبر

در حال��ی ت��ا ۲۰۳۲ ب��ازاری ب��ه ارزش ۱۹۱.۵ 
میلیارد دلار برای تجهیزات معدن برآورد می ش��ود 
که س��ازندگان ماشین آلات معدنی کشور بی ثباتی 
قوانین و نوس��ان قیمت مواد اولیه را مانع توس��عه 

تولیدات خود می دانند.
طی س��ال ه��ای اخیر مع��ادن کش��ور از پویایی 
قاب��ل توجهی برخوردار ش��ده اند و در این مس��یر 
فعالان بخش با یکس��ری کمبودها مواجه هس��تند. 
به طوری که به گفته کارشناس��ان برخوردار نبودن 
از تکنولوژی روز دنیا از اصلی ترین مسائل پیرامون 
این صنعت اس��ت. این در حالی اس��ت که در حوزه 
معادن غالبا بحث تکنولوژی به ماشین آلات سبک 
و س��نگین بر می گ��ردد. در واق��ع ممنوعیت های 
واردات��ی از ی��ک طرف و فعالیت کم ش��رکت های 
س��ازنده این تجهیزات در داخل از سوی دیگر برای 
این صنعت محدودیت و چالش محسوب می شود.

با این وجود به نظر می رس��د بازار جهانی ماشین 
آلات و تجهیزات معدن روندی رو به رش��د دارد به 
طوری که بر اس��اس آمارهای جهانی منتش��ر شده 
اندازه بازار جهانی تجهیزات معدن در س��ال ۲۰۲۲ 
حدود ۱۱۲.۷ میلیارد دلار بوده و انتظار می رود تا 

پایان ۲۰۳۲ به حدود ۱۹۱.۵ میلیارد دلار برسد.
از سوی دیگر یکسری شرکت های سازنده ماشین 
آلات معدنی در کشور فعال هستند و به گفته خود 
این افراد اگر موانع پی��ش پای این تولید کنندگان 
رفع شود قطعا می توانند بخش قابل توجهی از نیاز 

بازار را تامین کنند.
امیر حسین امیری، مدیر فروش یک شرکت فعال 
در حوزه ماشین آلات معدنی و راه سازی در گفتگو 
ب��ا بازار در خصوص اصل��ی ترین چالش های تولید 
و ف��روش می گوید: در واقع هم��واره بحث تولید با 
چالش همراه است و ش��رکتی که تصمیم به تولید 
می گیرد خواه ناخواه با چالش مواجه می ش��ود. به 
عن��وان مثال یک چالش کل��ی الان بحث جابجایی 
ارز اس��ت و حتی با کش��ورهایی که بحث تحریم را 
با ما ندارند این مش��کل هست. از سوی دیگر بحث 

تامین مواد اولیه را داریم و بحث نوسانات قیمت ها 
است که حتی در مورد محصولات و مواد اولیه که از 

داخل تامین می کنیم قیمت ها ثابت نیست.
نگاه ها به صنع�ت کوتاه مدت و مقطعی  �

است
امی��ری افزود: ضم��ن اینکه نگاه ه��ا بلند مدت 
نیس��ت و در بحث تولید ماش��ین الات معدنی و راه 
سازی شرکت ها به یک دید بلند مدت و چند ساله 
نمی رسند و متاسفانه نگاه ها کوتاه مدت و مقطعی 
بوده است. لذا اگر بش��ود نگاه ها را بلند مدت کرد 
و ش��رکت ها یک برنامه ریزی ۱۰-۱۵ ساله داشته 
باش��ند و بر مبنای آن بتوانند پیش بروند بس��یاری 
از مس��ائل کارشناس��ی تر پیش م��ی رود.این فعال 
حوزه ماش��ین آلات معدنی در پاس��خ به این سوال 
که در حوزه ماشین آلات معدنی چقدر قابل رقابت 
در منطقه یا جهان اس��ت، گفت: تب تولید ماشین 
آلات معدنی در کش��ور ما از گذشته بود و در حال 
حاضر ب��ه دلیل تحریم های خارج��ی و حمایت از 

تولید داخلی این بحث شدت بیشتری گرفته است 
و ش��رکت های بیشتری وارد عرصه تولید شده اند. 
بنابراین این یک چرخ نوپایی اس��ت که شرکت ها 
دارن��د می چرخانند و اگرچ��ه نمی توان گفت پا به 
پای کشورهای توسعه یافته در این زمینه پیش می 
رویم اما به هر حال ش��رکت ها ش��روع کرده اند و 
از نظر روند انتقال تکنولوژی و مهندس��ی معکوس 
روند خوبی است البته سرعت کم است.او می گوید: 
ب��ه نظر بنده ارگان ها و س��ازمان ه��ا باید پا پیش 
بگذارند تا کارها کارشناسانه تر پیش برود تا از این 
طریق انتقال تکنولوژی س��ریعتر صورت بگیرد و به 
شرطی که با کیفیت بالا و قیمت تمام شده مناسب 
عرضه ش��ود، این محص��ولات بازاره��ای صادراتی 
خوب��ی دارند.این فعال حوزه ماش��ین آلات معدنی 
همچنی��ن در خصوص بازارهای مس��اعد صادراتی 
نیز می گوید: قطعا کش��ورهای همسایه درخواست 
بالایی دارند که بتواند از محصولات ایران اس��تفاده 
کنند. به طوری که س��ال های گذشته مجموعه ما 

در بحث دیزل ژنراتور صادرات داشت و الان در حال 
ورود ب��ه صادرات ماش��ین آلات معدنی و لودرهای 
چرخ لاس��تیکی و بیل های چرخ زنجیری هستیم 
تا بتوانیم از کش��ورهای اطراف ش��روع کنیم و هر 
کش��وری که این نیاز را داشته باش��د قطعا جامعه 
هدف ما هستند.ماشین سازان در هر حوزه ای غالبا 
با کیفیت محصولات قطعه س��ازی داخلی مش��کل 
دارند و بخش��ی از کم و کسری های تولیدات خود 
را ب��ه این بخش مرتبط می دانند. این تولید کننده 
ماش��ین آلات معدن��ی در خص��وص کیفیت قطعه 
س��ازی های داخلی نیز م��ی گوید: بای��د بپذیریم 
که قطعه س��ازها هم مش��کلات خ��ود را دارند و بر 
فرض امس��ال با مش��کل قطعی ب��رق و گاز به طور 
خاص مواج��ه بودند. ضمن اینک��ه در حوزه ادوات 
به روز مش��کل دارند؛ یعنی یکی از مشکلات بزرگ 
صنعت کش��ور این است که شرکت های قطعه ساز 
از دس��تگاه های روز دنیا استفاده نمی کنند و این 
باعث کُندی صنعت و کاهش کیفیت محصولات می 

ش��ود، در واقع این خود باعث می ش��ود که تولید 
کنن��ده قطعه نتواند به موقع و با قیمت مناس��ب و 

کیفیت به من تولید کننده قطعه برساند.
او ادامه داد: بنابراین اگر ش��رایط را جوری فراهم 
کنند که قطعه س��ازان دس��تگاه به روز و با کیفیت 
داش��ته باش��ند روی تولید محصول نهایی هم تاثیر 

مثبتی می گذارد.
ناپایداری قوانین بانکی و گمرکی دست  �

و پای تولید را بسته است
امیری در پاسخ به این سوال که با توجه به رونق 
گرفتن معادن کش��ور تولیدات حوزه ماش��ین آلات 
معدنی چه ش��رایطی باید داش��ته باشد که رضایت 
مش��تریان را تامین کند نیز گفت: در دو س��ه سال 
اخیر نگاه به بخش معدن بسیار دقیق و کارشناسانه 
شده چون بخش پر پتانسیلی است. البته مهمترین 
بحث این اس��ت که مسائل کارشناسی پیش برود و 
مقطعی نباش��د و شرکت ها بتوانند از این پتانسیل 
اس��تفاده کنند. به نظر بنده ی��ک برنامه ریزی بلند 
مدت بس��یاری از مشکلات در این حوزه را حل می 

کند و رضایت فعالان معدن را نیز جلب می سازد.
او ادامه داد: متاس��فانه در بحث مواردی همچون 
مس��ائل بانکی، گمرکی و اس��تاندارد و غیره قوانین 
خیلی پایدار نیس��ت و من تولید کننده با همه این 
موارد مواجه هستم. بنابراین اگر بخش دولتی به این 
بخش نامه ها نگاه ویژه تری داش��ته باشد و بیشتر 
با تولید کننده ارتباط داشته باشد برآیند بهتری در 

پی خواهد داشت.
این س��ازنده ماش��ین آلات معدنی همچنین در 
خصوص آنچه م��ی توان برای آینده صنعت متصور 
شد نیز گفت: صنعت و معدن همیشه آینده روشنی 
داش��ته اس��ت به خصوص که در این حوزه کش��ور 
پرپتانس��یل است و منابع زیادی داریم. اگر حمایت 
و برنامه ریزی باش��د قطعا آینده روشن است البته 
باید بحث علمی مساله نیز در دانشگاه ها بنیادی تر 
پیش برود و این بخش را جذاب کنیم که س��رمایه 
گذار خارجی هم وارد گود شود و کارهای مشارکتی 
بتوان انجام داد. در واقع با یک برنامه ۱۰ س��اله در 
حوزه تولید آموزش و استخراج و کشف محصولات 

مرتبط می توانیم آینده خوبی داشته باشیم.

معاون وزیر صمت:                 راه اندازی معدن جدید به ۲۰ سال زمان نیاز دارد 

اهمیت فرآوری و توس��عه زنجیره ارزش و لزوم جلوگیری از 
خام فروش��ی موضوعی است که قریب به اتفاق فعالان صنعت 
معدن بر آن تاکید دارند، اما مش��کل اینجاست که همان طور 
که پیش از این هم بارها تاکید شده است، هنوز تعریف جامع و 
مانعی از ماده معدنی خام یا »راف« نداریم و به عبارت دیگر، ما 
هنوز در خم اول این جاده هستیم و به روشنی مشخص نیست 
ک��ه یک ماده را تا چه زمانی باید خام بدانیم و از کجا به بعد، 
جزو محصولات فرآوری ش��ده به ش��مار می رود. به عنوان مثال، 
در کش��ور ما معادن دولومیت در استان مرکزی، اصفهان، یزد 
و... به وفور یافت می ش��وند. این سنگ وقتی کلسینه می شود، 
محصولی فرآوری ش��ده با کیفیت بالا اس��ت. به عبارت دیگر با 
پخته شدن، س��نگ دولومیت به ماده ای با ارزش افزوده بالاتر 
تبدیل می ش��ود ک��ه دولومیت کلس��ینه ن��ام دارد و با اینکه 
مرحله ای از فرآوری را پشت س��ر گذاش��ته، خود ماده ای خام 
برای صنایع بعدی است و به دلیل عملکرد تصفیه روی فولادها 
و نیز عملکرد محافظتی آن بر پوشش نسوز فولاد، نقش مهمی 
در صنعت فولاد دارد. اما اگر از همین دولمیت کلسینه ش��ده 
ک��ه به فراوانی در همه جا وجود دارد و ارزش معدنی چندانی 
ندارد، ماده معدنی منیزیم اس��تحصال شود، ارزش افزوده چند 
ص��د هزار برابری پیدا می کند. در حال  حاضر کش��ور ما برای 
تامی��ن این ماده به خارج وابس��ته اس��ت و صددرصد منیزیم 
مصرفی کش��ور را وارد می کنیم.همین طور درباره س��نگ های 
س��اختمانی، می توان گفت وقتی قطع��ه ای از معدن جدا و به 
بلوک یا کوپ تبدیل می ش��ود، هم خام اس��ت و هم در واقع، 
نخس��تین مرحله فرآوری را پشت س��ر گذاشته است و قابلیت 
صادراتی دارد. البته روش��ن است، اگر این سنگ با تکنولوژی 
بالا برش بخورد و مراحل ف��رآوری را تا تولید محصول نهایی 
طی کند، می تواند ارزش افزوده چندین برابری داش��ته باشد. 
اما این کار نیاز به س��رمایه گذاری فراوان و تحول و بروزرسانی 
صنع��ت دارد زیرا در حال  حاضر صنعت پیر و فرس��وده ما در 
حوزه س��نگ، توان قدم گذاشتن در این مسیر را ندارد.پس با 
بگی��ر و ببند، هیچ نتیجه ای به دس��ت نمی آید. وقتی حمایتی 
نباش��د، شرایط مناس��بی به وجود نیاید و سرمایه گذار تمایلی 
ب��ه فعالیت در این زمینه پیدا نکن��د، نه تنها ارزش افزوده ای از 
مس��یر تولید و فرآوری حاصل نمی ش��ود که حتی نیاز داخل 
را هم نمی توانیم به درس��تی تامی��ن کنیم.برخی معتقدند که 
جلوگیری از خام فروشی، تمهیدی برای تامین ارزان نرخ ماده 
اولیه کارخانجات اس��ت. این موضوع چن��دان دور از حقیقت 
نیس��ت. کش��ور ما در تولید فولاد، رتبه زی��ر ۱۰ را در جهان 
به خود اختصاص داده اس��ت و یکی از قطب های این صنعت 
به ش��مار می رود. باتوجه به این ویژگی، صنایع قدرتمند فولاد 
نمی گذارند کنس��انتره آهن صادر ش��ود. از س��وی دیگر، این 
محصول را به نرخ واقعی خود نمی خرند. این مش��کل نش��ان 
می دهد که یک حلقه در این میان گم اس��ت و آن س��ازکار، 
عرضه و تقاضا است. به عبارت دیگر، معدنکار و تولیدکننده مواد 
خام تمایل دارد تا محصول خود را به بازار داخلی بفرس��تد و 
درآمد دلاری داشته باشد، اما صنایع داخلی می خواهد خریدار 
انحصاری این تولیدات با قیمتی ارزان تر باشد.این حلقه واسطه 
باید به طریقی، چه از مس��یر بورس باش��د یا بازار فروش آزاد 
یا... حل ش��ود، اما با قانون و ش��عار و... هیچ گاه چیزی درست 
نش��ده اس��ت و نخواهد ش��د یا به قول معروف تا کسی تشنه 
نش��ود، دنبال آب نمی رود.در کشورهای پیشرفته دنیا، قوانین 
روشن و مشخص است و برای سرعت بخشیدن به کار تعریف 
ش��ده اند و به این ترتیب، جای هرگونه سوء استفاده احتمالی 
گرفته می شود. اما در کشور ما، هنوز درمانی برای این مشکل 
اندیشیده نشده است. یکی از آثار و نتایج این مشکل، موضوع 
فرار س��رمایه اس��ت که فعالان معدن چندین س��ال است که 
درباره آن هشدار می دهند. به گمان من، سیستمی باید تعریف 
ش��ود که به صورت مستقیم و غیرمستقیم، امنیت سرمایه گذار 
و س��ود وی را تضمین کند و به این ترتیب، صاحب س��رمایه 
رغبت پیدا می کند تا ریس��ک حض��ور در این حوزه را بپذیرد. 
بنابراین، قوانین باید بازنگری ش��ود تا به عنوان عامل بازدارنده 
نباشند، بلکه افراد را تش��ویق و سرمایه های خود را در زمینه 
اکتشاف، معدن و صنایع وابسته وارد کنند و مطمئن باشد که 
فردا مشکلی برای او و سرمایه اش به وجود نخواهد آمد. اگر ما 
یک زمینه س��الم و ش��فاف و بدون تبعیض ایجاد کنیم، حتما 
اش��تیاق برای فعالیت معدنی هم ایجاد خواهد ش��د و زمینه 
برای اشتغالزایی هم فراهم می شود. بدون شک همه ما از این 
موضوع ناراحت هس��تیم که فضا به شدت ناامیدکننده است و 
به طوری که بسیاری از سرمایه گذاران ترجیح می دهند، دارایی 
خود را از کش��ور خارج و به ترکی��ه، امارات و... عزیمت کنند. 
در حالی که فعالیت در این کش��ورها با ریس��ک بسیار بالایی 
روبه رو اس��ت و معلوم نیس��ت که فرد بتواند اصل پول خود را 
برگرداند یا خیر؟ متاسفانه در حالی که سرمایه گذاران با خطر 
باخت س��رمایه دس��ت و پنجه نرم می کنند، اما باز هم فرار از 
کشور را به س��رمایه گذاری در داخل ترجیح می دهند که این 
خطر بس��یار بزرگی برای اقتصاد به شمار می رود. این در حالی 
اس��ت که زمینه سرمایه گذاری در داخل کشور بسیار در همه 
زمینه ها بس��یار عالی اس��ت و این برمی گردد به سیاست ها و 

سیاستمداران ما.

علیخان نصر اصفهانی  
استاد دانشگاه و فعال معدنی

یادداشت

مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس ایران از کشف منابع جدید 
ب��ا عمیق ترین حفاری اکتش��افی در معدن مس میدوک اس��تان 
کرمان خبر داد.امیر خرمی ش��اد مدیرعامل ش��رکت ملی صنایع 
م��س ایران با بیان این که حفاری های صورت گرفته نش��ان می 
دهد که در عم��ق ۲ کیلومتری زمین باز هم ماده معدنی با عیار 
مناسب وجود دارد، گفت: معدن مس میدوک ان شاءالله پتانسیل  
تبدیل ش��دن به ب��زرگ ترین معدن زیر زمین��ی مس پروفیری 
درغرب آسیا را خواهد داشت.مدیرعامل شرکت ملی صنایع مس 
ایران تاکید کرد: در حال حاضر تنها یک گمانه زده ش��ده و نیاز 
اس��ت تا در آینده گمانه های بیش��تری زده شود و سپس میزان 
ذخایر معدنی و افزایش آن را به طور دقیق بیان کرد.خرمی شاد 
با اش��اره به این که میزان حفاری ش��رکت ملی مس نس��بت به 
کل سال گذش��ته ۲۰ درصد افزایش یافته است یادآور شد: سال 
گذش��ته نیز میزان حفاری ش��رکت مس تا پایان سال ۲۰۰ هزار 
متر بوده که امسال تاکنون به بیش از ۲۴۰ هزار متر رسیده است.

موج معدن

اخبار

پیچ اول جاده

کشف منابع جدید زمین شناسی در 
معدن مس میدوک
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  بخش معدن، موتور محرک اقتصاد کش��ور و يکي از منابع 
اصل��ی تامين م��واد اوليه م��ورد نياز صنايع مختلف اس��ت و 
فعال س��ازی ظرفيت های موجود در اي��ن بخش، يک ضرورت 
مهم محسوب مي شود. استان سيستان و بلوچستان به عنوان 
يکی از اس��تان های معدن خيز کش��ور، ذخاير ارزش��مندی از 
م��واد معدن��ی به ويژه ط��ا و مس را در دل خ��ود جای داده 
اس��ت که اکتش��اف و بهره برداری از هر يک از آن ها، مي تواند 
نق��ش اساس��ی در محروميت زداي��ی، اش��تغال زايی و رون��ق 
اقتصادی کش��ور ايفا کند. در همين راستا، سرمايه گذاری های 
مناس��بی توسط برخی ش��رکت های داخلی طی ساليان اخير 
انجام شده اس��ت که از جمله آن ها می توان به سرمايه گذاری 
شرکت توس��عه معادن پارس تامين در معدن طای مادوفتی 
سيستان و بلوچستان اشاره کرد. اين شرکت ضمن به کارگيری 
روش ه��ای نوين مع��دن کاری به وي��ژه در حوزه اکتش��اف و 
همچنين نيروی انس��اني ج��وان و متخصص، به موفقيت های 
چشمگيری طي ۱۱ سال فعاليت خود دست يافته و در تاش 
است با حمايت های همه جانبه مجموعه بالادستی خود يعني 
شرکت س��رمايه گذاری صدر تامين، سهم ۳۰ تا ۴۰ درصدي 

بازار طای کشور را تا سال ۱۴۰۶ به خود اختصاص دهد.
اولي��ن حلقه زنجي��ره فعاليت های معدنی، بخش اکتش��اف 
بوده که شامل تهيه اطاعات پايه زمين شناسی و اکتشافی در 
فازهای شناسايی، پی جويی، اکتشاف عمومی و تفصيلی است. 
ش��ناخت صحيح هر يک از اين حلقه ه��ا و جايگاه بخش های 
مختل��ف فعال و تاثيرگذار در سياس��ت گذاری، اجرا و نظارت 
آن، می تواند بر مسير حرکت کل فعاليت های معدنی در کشور 
تاثيرگ��ذار باش��د زيرا هر ي��ک از اين حلقه ه��ا و نقش آن در 
ريسک پذيری مراحل بعدی، بيانگر ميزان ورود سرمايه به هر 
يک از حلقه های بعدی زنجيره اس��ت. بايد توجه داشت که در 
صورت عدم سياس��ت گذاری صحيح، س��رمايه گذاری به  موقع 
و لازم و نظ��ارت کافی در هر مرحله، موقعيت کلی اکتش��اف 
متزلزل و منجر به شکست سرمايه گذاری در حلقه های بعدی 
و در نهايت افول بخش معدن خواهد شد. بر همين اساس بايد 
سرمايه گذاری کافی توس��ط بخش های مختلف، چه دولتی و 
چه خصوصی در حوزه اکتشاف صورت پذيرد و بسترهای لازم 
جهت توس��عه اکتشاف در سراسر کش��ور فراهم شود. شرکت 
توس��عه معادن پارس تامين، دس��تاوردهای قابل توجهی در 
حوزه اکتشافات داشته است که از جمله آن می توان ژئوفيزيک 
به روش »AMT« را نام برد. اين مهم برای اولين بار توس��ط 
ش��رکت ما انجام ش��ده است و نتايج به دس��ت آمده می تواند 
تاثير ش��گرفی بر آينده اکتش��افات در کشور داشته باشد؛ اين 
روش همچنين در اکتش��اف ذخاير پنهان نيز قابل اس��تفاده 
اس��ت. ما همواره تاش کرده ايم ضمن توجه به استانداردهای 
جهانی در حوزه های اکتشاف و استخراج، از روش های نوين و 
به روز در بخش های  مطالعاتی و اجرايی استفاده کنيم.توسعه 
بخش معدن در نقاط مختلف کش��ور، با يک س��ری چالش ها 
طی س��اليان اخير مواجه بوده اس��ت. از جمله اين مشکات، 
می توان به کمبود زيرس��اخت های مناسب در استان های کم 
برخوردار مانند سيستان و بلوچستان اشاره کرد. نبود امکانات 
لازم در اين مناطق، مشکاتی از قبيل جذب پيمانکار، انتقال 

و تجهيز دستگاه ها و ماشين آلات را به همراه داشته است.
 ب��ر همي��ن اس��اس باي��د تمهي��دات لازم جه��ت تامين 
زيرساخت های مورد نياز معدن کاری توسط بخش های مرتبط 
انديش��يده ش��ود و اين مهم به ويژه در مناط��ق دور افتاده و 
محروم، در دستور کار مسئولان قرار بگيرد. زمان بر بودن اخذ 
مجوزهای لازم جهت اجرای عمليات های معدنی، يکی ديگر از 

معضاتی است که تمامی معدن کاران با آن مواجهند.
 در اين رابطه اگر يک مرجع ثابت و پاسخگو در نظر گرفته 
ش��ود که بتوان اس��تعام های مورد نياز را از طريق آن انجام 
داد، بدون ش��ک با صرفه جويی قاب��ل توجهی در زمان همراه 

خواهد بود.
 يک��ی ديگر از معضات��ی که در حال حاضر ب��ا آن روبه رو 
هس��تيم، اظهار نظر غيرکارشناس��ی توس��ط افرادی است که 
ش��ناخت و آگاهی نس��بت به بخش مع��دن و صنايع معدنی 
ندارن��د و اظهار نظر بعضا جهت دار آن ها، مس��ير توس��عه اين 
بخش را با دست اندازهايی همراه می کند. اميدواريم افراد نگاه 
کارشناسانه و آگاهانه نسبت به اين بخش مهم داشته باشند تا 

بتوانيم در راستای توسعه و تعالی بيشتر گام برداريم.
پارس تامين، اولين ش��رکت در کش��ور اس��ت ک��ه قبل از 
بهره ب��رداری و انج��ام فعاليت ه��ای اکتش��افی، ب��ه مطالعات 
اجتماعی پرداخته و اقدامات موثری در حوزه مس��ئوليت های 

اجتماعی انجام داده است. 
اين شرکت تاکنون بيش از ۱۲۰ ميليارد ريال در اين زمينه 
هزين��ه کرده و اين در حالی اس��ت ک��ه پروژه های معدنی آن 
همچن��ان در حال احداث هس��تند و هنوز به مرحله کس��ب 

درآمد نرسيده اند.
 پ��ارس تامين همچنين خدمات درخور توجهی را در حوزه 
آموزش، بهداش��ت و توانمندسازی س��اکنين در محدوده های 

اکتشافی خود ارائه داده است.
 از جمل��ه اي��ن اقدامات می توان به احداث خانه بهاش��ت و 
ارائه خدمات درمانی،  اهدای مستمر بسته های کمک آموزشی 
به دانش آموزان و دانش��جويان محروم منطقه، بورسيه کردن 
دانش��جويان، امض��ای تفاهم نامه همکاری با س��ازمان فنی و 
حرفه ای در راس��تای آموزش اهالی منطقه به منظور استخدام 
در پروژه های ش��رکت، اهدای بس��ته های کمک معيش��تی و 
امضای تفاهم نامه ساخت و انجام مطالعات لازم جهت احداث 
دو تصفيه خانه آب ش��يرين کن برای مردم منطقه اش��اره کرد.

از طرفی طبق اس��تراتژی شرکت، اولويت اشتغال در پروژه ما 
با اهالی محلی و بومی همان منطقه اس��ت و ۹۰ درصد افراد 

شاغل در اين پروژه ها، ساکن و بومی همان مناطق هستند. 

محمد نبی نوری  
کارشناس معدن

یادداشت

محقق دانش��گاه صنعتی اميرکبير موفق ش��د با تلفيق روش های تحليلی هوشمند، 
راهی جديد برای کشف ذخاير اقتصادی مس کشف کند.

دکتر عارف ش��يرازی دانش آموخته دانش��گاه صنعتی اميرکبير و مجری طرح تلفيق 
روش  های تحليلی هوش��مند به منظور مدل  س��ازی ژئوشيميايی و شناسايی کليدهای 
اکتش��افی در مورد طرح خود توضيح داد: شناس��ايی مناطق مهم معدنی از نظر کانی 
زاي��ی، اولين مرحله از چرخه عمر معدن به ش��مار می  آيد؛ بنابراين به طور مس��تقيم 
يا غيرمس��تقيم، مراحل بع��دی را تحت تأثير نتايج خود ق��رار می  دهد. ارائه يک مدل 
يکپارچه از ويژگی های مختلف مربوط به کانی  زايی به منظور اکتشاف ذخاير اقتصادی 

مس به وسيله روش های مبتنی بر هوش مصنوعی هدف اين پروژه بوده است.
وی با بيان اينکه مدل يکپارچه پتانسيل معدنی مس از اعتبار بالايی برخوردار است 

به طوری که بر اس��اس روش ماتريکس در هم ريختگی، صحت ميانگين بيش از هشتاد 
درصد محاس��به شده است، گفت: به عبارت س��اده تر مدل ارائه شده مبتنی بر هوش 
مصنوعی توانسته است با اعتبار بالايی پتانسيل های کانی زايی مس را بارزسازی کند. 
نتايج حاصل از اين پژوهش، گامی بزرگ جهت صرفه جويی در منابع مديريتی در بخش 
اکتشافات مواد معدنی است.محقق دانشگاه صنعتی اميرکبير خاطرنشان کرد: بر اساس 
بررس��ی  ها، کليدهای اکتشافی مربوط به کانی  زايی مس  سولفيد  توده  ای در قالب پنج 
لايه  اطاعاتی آماده ش��د. اين لايه  های اطاعاتی عبارتند از  زمين  شناس��ی ساختاری، 
دگرس��انی،  ليتولوژی، ژئوشيمی و زمين  گاه  شناس��ی که در روند مطالعاتی هر يک، از 

روش های تحليلی و مبتنی بر هوش مصنوعی استفاده شده است
وی گف��ت: از جمله روش  های بکار رفته در تحليل لاي��ه  های اطاعاتی می  توان به 

آمار کاس��يک، زمين  آمار، هندسه فرکتالی، شبکه عصبی مصنوعی، يادگيری ماشين 
و خوشه  بندی اشاره  کرد. در نهايت برای شناسايی نواحی پرپتانسيل کانی  زايی مس، 
لايه های اکتشافی مطالعه شده، به روش ابداعی فرآيند تحليل سلسله مراتبی - عصبی 
فازی )NFAHP( يکپارچه شد.شيرازی خاطرنشان کرد: صحت  سنجی مدل پتانسيل 
معدنی مس  س��ولفيد  توده  ای در ناحيه سهل آباد، با رويکرد ماتريکس درهم  ريختگی و 
ضريب توافق کاپا ارزيابی شد.  ميزان صحت کلی برای کاس  های پتانسيل بالا، متوسط 
و پايين به ترتيب ۸۰، ۸۳ و ۸۳ درصد و ضريب توافق کاپا ۰/۶۵ محاسبه شده است.

 اين نتيجه تاييدی اس��ت بر اعتبار مدل پتانسيل کانی  زايی مس در ناحيه سهل آباد 
است. وی افزود: سيستم مديريت اکتشافات معدنی کشور، بايد خود را با روش  های روز 

دنيا از جمله روش های مبتنی بر هوش مصنوعی همراه کند.

»روزگار معدن« روند فرسودگی صنایع و معادن را بررسی کرد:

سمـفونی سقـوط
شهریار خادمی

شاخص های اقتصادی به تنهايی تعيين کننده توسعه 
نيستند؛ اما وقتی کشوری می خواهد نشانه های توسعه 
را بروز دهد، زيرس��اخت های خود را نوسازی می کند 
و لااقل با نمايش س��ازه ای، خود را در معرض قضاوت 
می گ��ذارد. فرس��ودگی صناي��ع نش��انه ای بی رحمانه 
از فقدان توس��عه اس��ت. وقتی زيرس��اخت ها فرسوده 
می ش��وند و تاش برای بازس��ازی آن ها رخ نمی دهد 
اولين گام های زوال س��اختارهای اقتصادی، اجتماعی 
و سياس��ی برداش��ته می ش��وند. با افزايش فرسودگی 
صنايع کش��ور، آژي��ر خطر برای ويرانی س��اختارها به 
ص��دا درمی آيد. چراکه صنايع پش��توانه اصلی رش��د 
اقتصاد هس��تند. کاهش روند سرمايه گذاری در ايران، 
رخداد خطرناکی است که می تواند در کنار فرسودگی 
زيرساخت ها به خصوص زيرساخت حوزه صنعت، کمر 
اقتصاد کش��ور را به ش��کلی واقعی تر بش��کند. تحريم 
کشور در چند دهه اخير ازيک طرف و درنتيجه کاهش 
ش��ديد ارزش پول ملی طی چند دهه از س��وی ديگر، 
کشور را برای نوس��ازی و بازسازی زيرساخت ها دچار 
بحران عميق کرده اس��ت. مش��کات از بعد اقتصادی 
بي��ش از ابعاد ديگ��ر قابل اندازه گيری اس��ت اما ابعاد 
خطرناک فرس��ودگی صنايع مس��ئله محيط زيس��ت 
و اثر آلودگی ناش��ی از آن بر حيات س��رزمين اس��ت. 
بسياری از صنايع ايران فرسوده است. با اين فرسودگی 
صنايع آلودگی های محيط زيس��تی نيز قاعدتاً بيشتر 
می شود. از طرفی برای اشتغال زايی دولت ها به سمت 
وابس��تگی بيش��تر به منابع طبيعی حرکت می کنند. 
اگ��ر ام��کان ورود تکنولوژی به کش��ور فراهم ش��ود، 
می توان به بازسازی صنايع فرسوده و درنتيجه کاهش 
آلودگی و تخريب محيط زيست اميدوار بود. در همين 
راس��تا ما در »روزگار مع��دن« گفت وگويی با يکی از 
اعضای کميس��يون صنايع و مع��ادن مجلس و دو تن 
از کارشناس��ان معدن کش��ور داش��تيم ک��ه در ادامه 

می خوانيد.
ش�دن  � فرس�وده  س�بب  واردات  ع�دم 

ماشین آلات
الله وردی دهقانی عضو کميس��يون صنايع و معادن 
مجلس شورای اسامی درباره مشکاتی که معادن در 
کشور با آن دست به گريبان هستند به »روزگار معدن« 
گفت: با توجه به چالش ها و مشکات موجود در بخش 
ماش��ين آلات معدنی، امس��ال مجلس ب��رای اولين بار 
مج��وز واردات ۵ هزار ماش��ين آلات س��نگين را صادر 
کرد که هزار دستگاه آن مربوط به ماشين آلات معدنی 
اس��ت. با اس��تفاده از اين مجوز وزارت صمت می تواند 
مج��وز واردات را ب��ه فع��الان اين ح��وزه بدهد.عضو 
کميسيون صنايع و معادن مجلس در ادامه خاطرنشان 
ک��رد: به دليل وض��ع ممنوعي��ت واردات در اين چند 
سال، ماشين آلات حوزه معدن فوق العاده فرسوده شده 
و نتوانس��تيم قطعات موردنياز آن ه��ا را برای تعمير و 
تبديل به احسن، وارد کنيم. اکثر دستگاه های موردنياز 
مع��دن داران و حتی وزارتخانه ها به دليل فرس��ودگی 
خوابيده است؛ زيرا يا نتوانستيم لوازم يدکی موردنياز را 
تأمي��ن و يا به دليل تحريم قيمت اين قطعات افزايش 
زيادی پيداکرده و توان مالی واردات اين ماش��ين آلات 
برای آن ها فراهم نبود.نماينده مردم ورزقان در مجلس 
شورای اسامی ادامه داد: ماشين آلات معدنی در دسته 
ماشين آلات سخت و در معرض خطر است و بايد نياز 
داخ��ل را تأمين کنيم. ما ب��ا چالش های عديده ای در 
حوزه معادن روبرو هس��تيم و بايد ماش��ين آلاتی را در 
اختيار داش��ته باش��يم که هم در حوزه تخريب هم در 
حوزه انفجار و بازگشايی جاده های کوهستانی و تبديل 
اين م��واد معدنی به فرآورده ه��ای معدنی موفق عمل 
کنند.دهقانی درباره ميزان خام فروش��ی مواد معدنی 
در کش��ور نيز توضيح داد: متأس��فانه اص��اً به دنبال 
فرآورده های معدنی نيس��تيم و بيش��تر اق��دام به خام 
فروش��ی مواد معدن��ی می کنيم. ما باي��د امکانی را در 
کش��ور فراهم کنيم که مواد معدنی استخراج ش��ده از 
معادن مربوط به هر اس��تان در همان اس��تان فرآوری 
ش��وند.اين نماينده مجل��س يازدهم تأکي��د کرد: اما 
متأس��فانه معدن داران ما س��ود خودش��ان را در خام 
فروش��ی می بينند و تمايل به اي��ن ندارند که اقدام به 
ف��رآوری مواد معدنی کنند؛ ام��ا دولت بايد با حمايت 
از آن ها به جد از خام فروش��ی مواد معدنی جلوگيری 

کند. اگر ماش��ين آلات معدنی ب��ه روز در اختيار معدن 
داران باش��د قاعدتاً آن ها بهت��ر می توانند مواد معدنی 

را فرآوری کنند.
وی در ادام��ه درباره پرسش��ی مبنی بر تعطيلی ۲7 
درصد مع��ادن به دليل نبود ماش��ين آلات معدنی نيز 
گف��ت: به نظر می رس��د، چيزی بيش��تر از ۲7 درصد 
اعامی باشد، معادن به دليل نبود ماشين آلات معدنی 
تعطيل ش��ده باش��ند. بايد حتماً واردات ماش��ين آلات 
معدنی انجام ش��ود تا متناس��ب با ان��واع مواد معدنی 
اس��تخراجی ف��رآوری انجام ش��ود. نماين��ده مجلس 
يازدهم درباره نحوه حمايت وزارت صمت از اين معدن 
داران نيز گفت: وزارت صمت می تواند به ش��رکت ها و 
بازرگانان��ی که در حوزه واردات اين ماش��ين آلات کار 
می کنند معرفی نامه بدهد تا اين ماشين آلات سنگين 
را به کش��ور وارد ش��ود. دولت هم بايد هرچه سريع تر 
ضوابط و آئين نامه واردات اين ماش��ين آلات معدنی را 
تدوين کند تا هر چه زودتر اين مش��کل برطرف شود.

عضو کميس��يون صنايع و معادن مجلس توضيح داد: 
يکی ديگر از مشکات مربوط به معادن کوچک مقياس 
و خرد اس��ت؛ که دولت بايد به آن ها کمک کند؛ زيرا 
بخش خصوصی ت��وان تأمين مناب��ع را در اين بخش 
ندارد؛ به همين دليل دولت بايد برای بخش خصوصی 
و نيمه خصوص��ی منابع را تأمين می کن��د.وی درباره 
مدت زمان عم��ر مصوبه واردات ماش��ين آلات معدنی 
نيز توضيح داد: مصوبه واردات ماش��ين آلات س��نگين 
و معدن��ی فقط مربوط به همين امس��ال اس��ت و بايد 
برای مهروموم های بعد ببينيم که در لايحه بودجه چه 

تصميمی گرفته خواهد شد.
معادن غرق در فرسودگی �

عضو کميس��يون صناي��ع و مع��ادن مجلس گفت: 
ورود دانش و تکنولوژی های نوين در بحث اکتش��اف، 
اس��تخراج و فراوری معادن به لحاظ ايجاد درآمدزايی، 
ارزش افزوده، دوری از خام فروش��ی، اش��تغال زايی و ... 
می توان��د امنيت اقتصاد و معيش��ت افراد فعال در اين 
حوزه را به همراه داش��ته باش��د.دهقانی درباره ميزان 
اش��تغال زايی و به��ره وری مع��ادن در اقتصاد کش��ور 
گف��ت: ظرفيت تولي��دی، اش��تغال زايی و درآمدزايی 
معادن نس��بت به منابع نفتی دارای کمبودی نيس��ت 
بنابراي��ن بايد ب��ا تغيير نگ��رش در خصوص چگونگی 
ميزان درآمدزايی در معادن، رويکرد مديريتی را تغيير 
داد. بي��ش از ۶ ه��زار معدن در کش��ور وجود دارد که 
بس��ياری از اين معادن پير و فرس��وده شدند و نياز به 
تزريق س��رمايه و به روزرسانی تکنولوژی از استخراج تا 
به��ره وری در معادن از مهم تري��ن و ضروری ترين امور 
معادن به ش��مار می آيد.نماينده م��ردم در خانه ملت 
با اش��اره به اينک��ه بهره وری در مع��ادن ناديده گرفته 
می ش��ود، تصريح کرد: باوجود ضعف های ورود دانش 
و فنّاوری هميشه تمامی ظرفيت معادن به کار گرفته 
نمی ش��ود و تقريباً کمتر از ۲۰ درصد از اين ظرفيت ها 

به کار گرفته می شود.
دهقانی در خص��وص اينکه اگر نگرش درآمدزايی و 
بهره وری در معادن تغيير کند، اقتصاد تکان می خورد 
گفت: نفت به عن��وان درآمد چندس��اله دولت همواره 
بودجه ساليانه را بدون دغدغه تأمين کرده ضمن آنکه 

تجربه اقتصادی کش��ور حاکی از آن است که دولت ها 
از تغيير درآمدزايی و پيدا کردن جايگزينی برای نفت 
بيم داشته اند؛ بنابراين تمرکز بر صنعت نفتی که نسبت 
به مع��ادن از صنايع، امکان��ات و تکنولوژی به روزتری 
بهره مند اس��ت بسيار آسان تر از ديگر حوزه هايی نظير 
مع��ادن بوده چراکه س��رمايه گذاری در آن نوپا و بازار 
مصرف��ی آن چندان به حضور ايران ع��ادت ندارد.اين 
نماينده مجلس با اشاره به اينکه بايد تکنولوژی روزبه 
معادن بيايد نيز افزود: خام فروشی به عنوان ديگر ضعف 
اقتصاد ناميده می ش��ود که در مع��ادن نيز اين پديده 
بسيار پررنگ است چراکه شرايط ايجاد صنايع معدنی 
و فرآوری آن در کش��ور فراهم نشده و بيشتر صادرات 
به صورت خام فروشی صورت می گيرد.عضو کميسيون 
صنايع و معادن مجلس ش��ورای اسامی به روزرسانی 
مع��ادن همگام ب��ا دانش روز دنيا را ضروری دانس��ت 
و تأکيد ک��رد: ورود دان��ش و تکنولوژی های نوين در 
بحث اکتش��اف، اس��تخراج و فراوری معادن به لحاظ 
ايجاد درآمدزايی، ارزش افزوده، دوری از خام فروش��ی، 
اشتغال زايی و ... می تواند امنيت اقتصاد و معيشت افراد 

فعال در اين حوزه را به همراه داشته باشد.
فرسودگی ماشین آلات معدنی بسیار جدی  �

و بحرانی است
در ادام��ه عليرض��ا بختياری، کارش��ناس معدن در 
خص��وص فرس��ودگی ماش��ين آلات معدن��ی و تأثير 
آن ب��ر توليد معادن به »روزگار مع��دن« گفت: توليد 
ماش��ين آلات معدنی در کش��ور پاسخگوی نياز معادن 
کشور نيس��ت. فرسودگی ماش��ين آلات معدنی بسيار 
ج��دی و بحرانی ب��وده و ماش��ين آلات بي��ش از 7۰ 
درصد معادن که معادن کوچک و متوس��ط به ش��مار 
می روند فرسوده اس��ت. اين ماشين آلات عمر متوسط 
۲۵ س��ال دارند. کار در معدن استهاک بالايی داشته 
و هزينه تعمير و نگهداری اين ماش��ين آلات بالا است. 
همچني��ن قطعات اين ماش��ين آلات به س��ختی قابل 
تهي��ه بوده و درنتيجه اين مس��ائل راندم��ان توليد را 
کاهش می دهد.وی در ادام��ه بيان کرد: معادن بزرگ 
کش��ور بيشتر معادن دولتی هس��تند و سهامداران آن 
نيز س��هامداران دولتی بوده و با ارتباطات خاص خود 
ماش��ين آلات را وارد می کنن��د، ام��ا بخش خصوصی 
به س��ختی مجوز واردات را می گي��رد. تغييرات قوانين 
واردات ماش��ين آلات معدنی طی 7 تا ۸ ماه گذش��ته 
و ايج��اد ع��وارض گمرکی و... حاکی از اين اس��ت که 
واردات ماش��ين آلات معدنی جدی گرفته نشده است. 
اگر فکر اساس��ی نش��ود و س��هولت کار صورت نگيرد 
حوزه مع��دن با چالش های بزرگ ت��ری مواجه خواهد 
ش��د.بختياری درباره چالش های خريد ماش��ين آلات 
داخلی  عنوان کرد: ظرفيت توليد ماش��ين آلات داخلی 
بس��يار پايين بوده و برای واردات دس��تورالعمل هايی 
وج��ود دارد که مانع از واردات اس��ت. برای مثال برای 
واردات ماش��ين آلات معدنی عوارض گمرکی بايد صفر 
باشد چه اين ماشين آلات نو يا ۱۰ سال کارکرده باشد، 
البته ماش��ين آلات بس��يار قديمی هم نبايد وارد شود.
وی تصريح کرد: بيش از ۶۰ درصد رکود بخش معدن 
و توليد به دليل فرس��ودگی ماشين آلات معدنی است. 
توليد ماش��ين آلات داخلی تنها حدود ۵ درصد نياز را 

تأمي��ن می کند. آمارها نش��ان می دهد بيش از ۶۰۰۰ 
پروان��ه بهره برداری معدنی در کش��ور و حدود ۱۰۰۰ 
پروانه بهره برداری در اس��تان وجود دارد که بخشی از 

اين معادن غيرفعال هستند.
معدن می تواند تحریم ها را بی اثر کند �

اي��ن کارش��ناس معدن ادام��ه داد: در کش��ور تنها 
مونت��اژکار چن��د نوع ماش��ين فعاليت ک��رده که نياز 
محدودی از بهره برداران را تأمين می کنند. درحالی که 
ما ب��ه تيپ ها و رده های مختلف ماش��ين آلات معدنی 

نياز داريم.
 زمان تعميرات ماش��ين آلات معدنی بسيار طولانی 
اس��ت که اين مس��ئله اف��ت توليد را ايج��اد می کند. 
محدوديتی ب��رای واردات ماش��ين آلات معدنی نبايد 
باش��د و معدن کار با توجه به نياز خ��ود بايد بتواند با 
ع��وارض صفر ماش��ين را واردات کند.بختياری تأکيد 
ک��رد:  بخش مع��دن می تواند تحريم ه��ا را بی اثر کند. 
بخش معدن قابل تحريم نيس��ت زيرا ماده اوليه بوده 
و کش��ورهای ديگر به دلايل مختلفی نيازمند واردات 
هستند. وقتی واردات ماشين آلات معدنی افزايش يابد 
رقابت ايجاد و معدنکاری ارزان تر می شود.وی ادامه داد: 
بايد اجازه داده شود که تيپ های مشخص ماشين آلات 
معدنی در برندهای مش��خص وارد ش��ود. اين مسئله 
موج��ب رون��ق تولي��د و افزاي��ش راندمان می ش��ود.

بختي��اری اظهار کرد: متأس��فانه در کميس��يون های 
مجل��س افراد متخصص حضور ندارن��د. برای مثال در 
کميس��يون معدن فرد متخصص حوزه زمين شناسی و 
... حاض��ر نبوده و در اين خصوص بايد از تش��کل های 
بخش خصوصی بهره برد. بخش خصوصی مش��کات 
را بيشتر درک کرده و بايد از اين تشکل ها نظرخواهی 
ش��ود.   دولت بايد از نظرات بخش خصوصی استفاده و 
حتم��اً از تصميمات آن ها به��ره ببرد. بخش خصوصی 
بايد در کميس��يون ها و در دول��ت نماينده و حق رأی 
داشته باشد.وی ادامه داد: کليه نيازهای موجود در هر 
جامعه منش��أ معدنی دارد. با توجه به اينکه کشور در 
حوزه معدن پتانس��يل خوبی دارد، بايد از اين ظرفيت 
استفاده ش��ود. زمانی که توليدات معدنی افزايش پيدا 
کند رونق توليد ايجاد می ش��ود، اما متأسفانه مشاهده 
می شود که در خصوص رونق توليد تنها شعار داده شده 
و در عم��ل قوانين اين گونه نيست.مش��کات کمی و 
کيف��ی تجهيزاتمحمدرضا نعمت اله��ی، فعال معدنی 
در گفت وگو ب��ا »روزگار معدن« مهم ترين پيامد نبود 
تجهيزات مناس��ب برای فعاليت های معدنی را افزايش 
هزينه های معدنکاری عنوان کرد. او دراين باره توضيح 
داد: ضعف تجهيزاتی بخش معدن، به قدری گس��ترده 
و مهم اس��ت ک��ه بس��ياری از معادن به وي��ژه معادن 

کوچک مقياس را به تعطيلی کشانده است.
 چراک��ه مهم تري��ن برآيند نقص ه��ای اين چنينی، 

افزايش هزينه معدنکاری است.
 در توضي��ح اي��ن موضوع می توان به تش��ريح وضع 
تجهيزات معدنی موجود پرداخت. ماش��ين آلات فعلی 
که معدن کاران در فعاليت های خود از آن ها اس��تفاده 
می کنند، فرس��وده و کهنه هس��تند.اين تجهيزات کار 
آيی مناس��بی ندارند و فع��الان معدنی در به کارگيری 

آن ها همواره مشکل دارند.

 از س��وی ديگر، عاوه بر پايين ب��ودن کيفيت اين 
تجهيزات، ازنظر کميت نيز بخش معدن درگير مضيقه 

است.
 دس��تگاه ها و تجهيزات معدنی موجود، ازنظر تعداد 
نيز بسيار کم بوده و تمامی اين موارد در کنار يکديگر 
سبب شده تا فعالان معدنی هزينه های زيادی را بابت 
تأمين تجهيزات بپردازند چراکه به دليل اين کمبودها، 
فهرس��ت بهای خدمات مش��خصی برای اجاره يا حتی 
خري��د تجهيزات و ماش��ين آلات معدنی وجود ندارد و 
معدن کاران در اغلب مواقع مجبورند مبالغی را بسيار 

بيش از ارزش يک دستگاه بپردازند.
 نعمت الهی ادامه داد: نبود مديريت درروند مشخص 
برای تعيين بهای ماشين آلات و عدم ورود دولت به اين 
بحث سبب نابس��امانی بيشتر فعاليت ها در اين زمينه 
شده و افرادی که تجهيزات و ماشين آلات فعاليت های 
معدنی دارند، به هر قيمتی به معدن کاران می فروشند 
يا اجاره می دهند. در عمل تقاضای زياد و عرضه بسيار 
کم س��بب اين عدم تعادل و ثب��ات در نرخ های تأمين 

تجهيزات و ماشين آلات معدنکاری شده است.
کوتاه شدن دست دلالان �

اي��ن فعال معدن��ی در ادامه نقش دول��ت را در حل 
مش��کات تجهيزات��ی بخ��ش معدن مهم دانس��ت و 
توضي��ح داد: دول��ت نه تنها می تواند با تعيين ليس��ت 
خدمات ماش��ين آلات معدنی، ب��ه معامات اين بخش 
سامان بخشد، بلکه می تواند با موافقت ورود تجهيزات 
نو و کارآمد، تس��هيلگر فعاليت های معدنی باشد. وی 
تصريح کرد: با تعيين يک فهرس��ت بهای مشخص در 
بحث تجهيزات و ماش��ين آلات، در وهله نخست دست 
دلالان از معامات اين حوزه کوتاه می شود. بايد به اين 
نکته توجه داشت که چنانچه تجهيزات و دستگاه های 
نو و قابل استفاده مناسب در اختيار فعالان معدنی قرار 
گيرد، بهره وری بخش معدن به مراتب از ش��رايط فعلی 

بيشتر خواهد شد. 
نمی ت��وان تأثي��ر ماش��ين آلات معدن��ی را تنها بر 
هزينه های نهايی توليد دانست چراکه هرچه تجهيزات 
معدنی بهتر و کارآمدتر باش��ند، معدن کاران با شرايط 
بهتری توانايی فعاليت خواهند کرد و همچنين ذخاير 
معدنی باکيفيت بهتری شناسايی، استخراج و فرآوری 
خواهند شد؛ بنابراين می توان گفت به طورکلی کيفيت 
فعاليت های معدنی به وجود تجهيزات مناسب وابسته 

است.
نعم��ت اله��ی ادام��ه داد: محدوديت ه��ای مختلف 
واردات تجهي��زات موردني��از بخ��ش معدن از س��وی 
دولت، راه تأمين ماشين آلات را برای فعالان اين عرصه 
ناهموار کرده و انتظار می رود در ادامه دولت با نگاهی 
فراخ تر و تسهيلگرايانه تر نسبت به مسائل مهم معادن 

به تصميم سازی بپردازد.
ماشین آلات معادن کهنه شده اند �

يکی از مش��کاتی که گريبانگر بخش معدن ش��ده 
بحث ماش��ين آلات فرس��وده اس��ت و دولت سال ها از 
واردات ماشين آلات جلوگيری کرد و اين در حاليست 
ک��ه ماش��ين آلات توليد ش��ده در داخل ت��وان به کار 

انداختن بخش معدن را ندارد.
 رئيس سازمان نظام مهندسی معدن ايران می گويد 
که دولت تنها اجازه واردات ماش��ين آلات با عمر بيش 
از پنج سال را داده است و در ادامه عنوان می کند سال 
گذشته مجوز ورود ۲ هزار و ۳۰۵ دستگاه ماشين آلات 
معدنی صادر، اما فقط ۶۰۵ دس��تگاه از آنها وارد شد. 
وی، فرسودگی ماشين آلات را يکی از مهمترين دلايل 

افزايش قيمت تمام شده در حوزه معدن می داند.
 ام��ا وخامت اوضاع ماش��ين آلات فرس��وده بس��يار 
بي��ش از اينهاس��ت چي��زی که رئيس خان��ه صنعت، 
معدن و تجارت ايران س��ال گذشته به آن اذعان کرد. 
»عبدالوهاب س��هل آبادی« سال گذش��ته عنوان کرد 
راه اندازی مع��ادن می تواند عاوه ب��ر تقويت صادرات 
محصولاتی مانند س��نگ به فعال ش��دن کارخانجات 

فرآوری نيز منجر شود. 
وی افزود: توجهی به حوزه معادن در کش��ور نشده 
و علت تعطيلی معادن بخش��نامه ها ي��ا آئين نامه های 
بی منطق��ی اس��ت که دولت ص��ادر کرده اس��ت. وی 
همچنين درباره موانع دولت در حوزه معدن می گويد: 
»اگر شخصی بيشتر يا کمتر از ميزان قرارداد از معدن 
بهره برداری کند، ش��امل جريمه هايی از س��وی دولت 
می شود«. اما نکته بسيار مهم سخنان اين فعال صنفی 

درباره وضعيت ماشين آلات معدنی در کشور است. 
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 صادرات آهن اسفنجی محدود می شود؟

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو اعلام کرد: با اجرای برنامه ۵ ساله توسعه 
ای ایمیدرو، صادرات زنجیره بخش معدن و صنایع معدنی، ۶ میلیارد افزایش می یابد.

به گزارش روزگار معدن از روابط عمومی ایمیدرو، سمیه خلوصی امروز در گردهمایی 
مدی��ران ایمی��درو با بیان این مطلب گفت: ایمیدرو در راس��تای برنامه هفتم توس��عه، 
راهبردهای مختلفی را در قالب ۲ برنامه شامل برنامه ۱۰۰ هفته ای و برنامه توسعه ای 
۵ ساله، تدوین و عملیاتی کرده است.وی ادامه داد: ایمیدرو و شرکت های تابعه با هم 

افزایی و هم راستایی در این مسیر، اهداف را محقق خواهند کرد.
راهبردهای ایمیدرو در برنامه هفتم �

مع��اون برنامه ریزی و توانمندی ایمیدرو با اش��اره به راهبرده��ای ایمیدرو در برنامه 
هفتم توس��عه اظهار داشت: تمرکز بر توس��عه محصولات با ارزش افزوده بالاتر، تمرکز 

بر س��رمایه گذاری در اکتش��اف حلقه های مفقوده در زنجیره تامین و س��رمایه گذاری 
در خارج از کش��ور با هدف تامین مواد اولیه  و توس��عه ب��ازار محصولات، از جمله این 
راهبردهاس��ت.وی افزود: تمرکز بر توس��عه فناوری، نوآوری و بومی س��ازی در راستای 
توسعه پایدار، تمرکز بر سایر عناصر حیاتی و راهبردی، تمرکز بر افزایش صرفه مقیاس 
با اس��تفاده از ادغام های افقی و عمودی در ش��رکت های موجود در زنجیره و غیره، از 
دیگر راهبردهاست.فروش قابل توجه زنجیره معدن  با تحقق اهداف برنامه هفتمخلوصی 
با بیان اینکه برنامه هفتم توس��عه، توجه خاصی به ایجاد ارزش افزوده در بخش معدن 
دارد، ابراز داشت: با فرض تحقق ۵۰ درصد اهداف برنامه مذکور، ۵۷ میلیارد دلار ارزش 

فروش زنجیره را خواهیم داشت.
وی ادامه داد: در این برنامه، توجه ویژه ای به توسعه نوآوری و فناوری شده است که 

در برنامه های قبلی، چنین امری دیده نمی شود.
وجود ۸۱ نوع ماده معدنی در ایران  �

معاون برنامه ریزی و توسعه توانمندی ایمیدرو با اشاره به اینکه ایران از نظر حجم و 
تنوع مواد معدنی از جمله کش��ورهای پرپتانسیل دار در حوزه معدن است، گفت: ایران 

از ۱۱۲ ماده معدنی موجود جهانی، ۸۱ نوع ماده را داراست.
وی ادام��ه داد: در ح��وزه مس، رتبه پنجم جهانی، در س��نگ آهن رتبه نهم و نیز در 

روی رتبه ششم هستیم.
وی افزود: در س��ال گذش��ته، با تولید  ۱۰۵ میلیون تن سنگ آهن، ۵۴ میلیون تن 
کنسانتره، ۵۳ میلیون تن گندله، ۳۲ میلیون تن آهن اسفنجی، ۳۰ میلیون تن شمش 

فولاد و ۳۲ میلیون تن محصولات فولادی تولید شد.

کارش��ناس فعال در صنعت فولاد، اظهار ک��رد: باتوجه به نبود گاز، 
پی��ش بینی می ش��ود طی یک ماه آینده به دلی��ل کمبود تولید آهن 
اس��فنجی قیمت این محصول افزایش��ی شود.شکری، کارشناس فولاد 
تصریح کرد: در حال حاضر، باتوجه به آمار ارائه شده، صادرات محصول 

آهن اسفنجی افزایشی شده است.
 لذا به دلیل کمبود گاز، لازم اس��ت ص��ادرات این محصول محدود 
ش��ود تا هم قیمت عرضه آهن اس��فنجی در بازار متعادل باش��د و هم 
ش��رکت های تولیدکننده محصولات فولادی دچار اختلال نش��وند.به 
گفته وی، ۹۰ درصد قیمت ش��مش ف��ولادی متاثر از قیمت محصول 
آهن اسفنجی اس��ت چراکه ماده اولیه شمش از آهن اسفنجی تامین 

می شود.
این کارش��ناس فولاد با اش��اره به اینکه بورس کالا باید در ش��فاف 
سازی قیمت گذاری معاملات محصولات فولادی اثربخش باشد، بیان 
کرد: متاس��فانه در حال حاضر بورس کالا به جای ش��فافیت در قیمت 
گذاری، شرایط چگونگی تعیین و تکلیف بازار و همچنین قیمتگذاری 

دستوری را اجرایی می کند.

در گزارش روزگارمعدن درباره ضرورت آموزش تخصصی قضات در بخش معدن مطرح شد

دمیدن روح عدالت در کالبد معدن
گیتا جاودانی

سال هاس��ت ک��ه یک��ی از مهم تری��ن گلایه های 
معدنکاران، ناآش��نایی قض��ات با قوانی��ن معدن و 
آیین نامه های اجرایی است که سبب بروز اختلافات 
زیاد ی��ا حتی ص��دور احکام ضدونقی��ض یا خلاق 
قوانین ش��ده است که حل وفصل و تغییر آنها، زمان 

و هزینه زیادی را به بخش معدن تحمیل می کند.
محمدرضا بهرامن، رئیس خانه معدن ایران چندی 
پیش بااش��اره به این موضوع،  گفت: باتوجه به نبود 
شعب تخصصی قضایی در بخش معدن و همچنین 
آشنا نبودن بسیاری قضات با دانش و تخصص لازم 
این بخش، ش��اهد بودیم در برخی موارد تصمیمات 
نادرستی اتخاذ و رأی ها ینادرستی صادر می شد که 
این مس��ئله هم به حاکمیت و هم به فعالان بخش 
خصوص��ی ضربه می زد. با ش��ناخت این ضرورت از 
چندی پیش تشکل های معدنی از جمله خانه معدن 
ای��ران دوره های آموزش��ی برای آش��نایی قضات با 
دان��ش روز بخ��ش مع��دن برگزار ش��د.در گزارش 
ام��روز »روزگارمعدن« به این موض��وع پرداخته ایم 
و نظرات بهرام ش��کوری، رئیس کمیس��یون معادن 
و صنایع معدنی اتاق ایران و ش��هرام شریعتی، عضو 
هیات رئیسه کمیسیون معادن خانه صنعت، معدن و 
تجارت ای��ران را درباره اهمیت این اقدام و بایدها و 

نبایدهای آن جویا شدیم.
تبعات ناآشنایی با قوانین معدن �

به��رام ش��کوری، رئی��س کمیس��یون مع��ادن و 
صنایع معدنی اتاق ایران: یکی از معضلات اصلی که 
بخش معدن با آن درگیر اس��ت، ناآشنایی قضات با 
بخش معدن و قوانین و ضوابط آن اس��ت.به عبارت 
دیگر، باوجود اینکه ما در کشور قانون مستقلی برای 
معادن داریم، اما مشاهده می شود بسیاری از قضاتی 
که در دادگاه ها مش��غول فعالیت هس��تند، آشنایی 
چندانی ب��ا قوانین مع��دن و آیین نامه های اجرایی 
ندارن��د و در نتیجه، احکامی که صادر می ش��ود با 

قوانین معدنی مغایرت دارد.
مسئله احقاق حق �

به فرض مثال و براس��اس م��اده ۲۲ قانون معادن، 
فع��الان مدنی اج��ازه دارند ک��ه اگ��ر در محدوده 
فعالیت ش��ان، زمینی متعل��ق ب��ه منابع طبیعی یا 
به عبارت دیگر از اراضی ملی، زمین های کشاورزی یا 
دارای مالک شخصی وجود داشته باشد، در صورتی 
که ظرفیت معدنی داش��ته باش��د یا برای انباش��ت 
باطله اس��تفاده از آن ضرورت پیدا کرده باشد، باید 
توجیه اقتصادی و گزارش فنی آن نوش��ته ش��ود و 
وقت��ی به تایید س��ازمان صمت در اس��تان مربوطه 
رس��ید، فعال معدنی می تواند با صاحب زمین وارد 
مذاکره ش��ود و توافق وی را ب��رای اجاره یا خریدار 
زمین کسب کند و فعالیت معدنی موردنظر خود را 
ادامه دهد، اما اگر توافقی به عمل نیامد، فعال معدنی 
می تواند از طریق دادگاه، کارشناس��ی دعوت کند و 
کارش��ناس دادگس��تری پس از بازدید، روی زمین 
قیمت گذاری کند و معدن��دار می تواند در نهایت با 
واریز این وجه به حس��اب اداره ثبت، زمین را مورد 

استفاده قرار دهد.
این موضوع به صراحت در قانون نوشته شده است 
و براس��اس اس��تعلاماتی که از ق��وه قضاییه گرفته 
است، کاملا روشن شده است که این اقدام از جمله 
موارد تصرف عدوانی در نظر گرفته نمی ش��ود و در 
نهای��ت، زمین به تصرف مالک مع��دن یا بهره بردار 
معدن درمی آید تا بتواند از آن اس��تفاده کند، اما در 
بعضی از موارد، قضاتی که آشنایی چندانی با قانون 
معادن نداشتند، احکامی تحت عنوان تصرف عدوانی 
صادر کرده اند. این تنها یک نمونه از مواردی اس��ت 
که بر اثر نبود آشنایی با قانون، در زمینه پرونده های 
معدن��ی اتفاق می افتد و در بقیه م��وارد هم، اوضاع 

به همین منوال اس��ت. به عنوان مثال، می توان گفت 
قانون به صراحت حکم کرده اس��ت، در مواردی که 
معارض��ان محلی مش��کلاتی برای معدن��دار ایجاد 
می کنند، نیروی انتظامی بای��د مداخله و از فعالان 
معدن��ی و اقتصادی حمایت کن��د و در دادگاه هم، 
باید از معدندار یا بهره بردار معدن حمایت های لازم 

صورت گیرد.
نقش پررنگ قوه قضاییه �

مسلم اس��ت که قوه قضاییه می تواند نقش بسیار 
پررنگ��ی در زمین��ه جلوگیری از سوءبرداش��ت ها، 
ایفا کن��د و توری حمایتی از فع��الان اقتصادی که 
س��رمایه گذاری و اش��تغال را در منطقه ایجاد کرده 
و باعث توس��عه منطقه شده اند، پدید آورد و آنها را 
موردحمایت قرار دهد تا س��رمایه گذاران این بخش 
بتوانند در مقاب��ل معارضان دولتی و خصوصی تاب 
بیاورند و حق��وق قانونی فعالان این بخش با صدور 
احکام درس��ت به آنها بازگردانده ش��ود.زیرا توسعه 
فعالیت ه��ای اقتصادی به وی��ژه در بخش معدن در 
گرو همین موضوع است. در نتیجه، هرچقدر بتوانیم 
قضات را به مباحث و قوانین در حوزه اقتصاد به ویژه 
قانون معادن آشنا کنیم، به طبع راهگشای مشکلات 
خواهد بود و به توس��عه بخش معدن کمک بیشتر 

خواهد کرد.
تخصص برای حل مشکلات خاص �

شهرام ش��ریعتی، عضو هیات رئیس��ه کمیسیون 
مع��ادن خانه صنعت، معدن و تج��ارت ایران: وقتی 
کش��وری در یکی از زمینه ه��ای صنعتی قدرتمند 
می ش��ود؛ چه کش��اورزی باش��د، چه مع��دن، چه 
خودروسازی و...، خواه ناخواه با اختلافات، مشکلات و 
تضادهایی اختصاصی روبه رو خواهد شد و متخصص 
قان��ون باید آنه��ا را به طورتخصصی موردبررس��ی و 
رس��یدگی ق��رار دهد.نکته مهم این اس��ت که علم 
قضا، ویژگی های خاصی دارد که رسیدگی به آن از 
توان یک مهندس، پزشک یا دیگر فعالان حوزه های 
تخصصی دیگر خارج است. بنابراین، آشنایی قضات 

با بخش معدن اهمیت بسیاری دارد.
ابعاد و اهمیت در دهه های گذش��ته، قضات وقتی 
می خواس��تند موضوعات��ی تخصص��ی را حل وفصل 
کنند، از کارشناس��ان رس��می دادگس��تری کمک 
می گرفتن��د ک��ه بعدها و در چند س��ال گذش��ته، 
کارشناس��ان قوه قضایی��ه هم به این اف��راد اضافه 
ش��دند، هرچن��د کارشناس��ان کانون کارشناس��ان 
رسمی دادگس��تری، قابلیت بیشتری در این زمینه 
دارن��د و این موض��وع به تدریج خود را نش��ان داده 
اس��ت، به این ترتیب، قضات می توانستند به مسائل 

تخصصی از جمله احتلافات معدنی ورود کنند.

پس هنوز نخس��تین روش این است که قضات به 
کارشناسان رس��می دادگستری اعتماد کنند. البته 
ام��روزه به دلایلی این روش توصیه نمی ش��ود، زیرا 
در س��ال های گذشته، چه از طریق کارشناسان قوه 
قضایی��ه، چه از طریق کارشناس��ان خب��ره و چه از 
طریق کانون کارشناس��ان دادگستری با مشکلاتی 
روبه رو شده اس��ت.روش دیگر این است که قضات 
خ��ود وارد بخش معدن ش��وند. همان طور که گفته 
ش��د، علم قضا فعالیتی برپایه علم و دانش است، اما 
مع��دن هم فعالیتی کاملا علمی و تخصصی اس��ت. 
بنابراین این موضوع، باید از چند جنبه موردبررسی 

قرار گیرد.
معدنکار قاضی یا قاضی معدنکار �

پس مس��ئله مهم این اس��ت که آیا ما می توانیم 
قاضی های��ی تربیت کنیم که به علم معدن اش��راف 
داش��ته باش��ند یا معدنکارانی پرورش دهیم که به 
علم قضا آش��نایی داشته باش��ند. از نظر من، هردو 
امکان پذیر است. به عبارت دیگر، ما می توانیم قضاتی 
ب��ا توانمندی های تخصص��ی در بخش های مختلف 
پرورش دهیم و از س��وی دیگ��ر، می توانیم از علم و 
دانش کارشناسان خبره استفاده کنیم. علاوه بر این، 
می توانیم از هیات های قضایی استفاده کنیم که در 
آنه��ا، ۲ قاضی، ۲ نف��ر از خبرگان معدنی و یک نفر 
به عنوان هد گروه حضور داش��ته باشند و این هیات 
۵ نفره را مس��ئول قضاوت در ی��ک پرونده معدنی 

قرار دهیم.
امروز هم دیر است �

مشکلات معدنی روزبه روز در حال افزایش است. 
از یک سو، تخلفات بخش معدن دامنه بیشتری پیدا 
کرده و از س��وی دیگر، کشمکش های میان دولت، 
بخ��ش خصوص��ی و س��ازمان های ذی رب��ط مانند 
سازمان محیط زیس��ت و... بیشتر شده است. علاوه 
بر این، چال��ش میان معارضان محل��ی معدنکاران 
ی��ا اختلاف که بی��ن معدنکاران مج��اور و... امروزه 
به شدت رو به افزایش است. پس چنین هیات هایی 
می توانند بس��یار کارگش��ا باش��ند و وج��ود قضات 
توانمن��د و صاحب دان��ش در حوزه معدن بس��یار 
ضرورتی اس��ت و از نظر من، تا حدی دیر هم شده، 
زیرا اختلافات بس��یار زیادی وجود داشته که گاهی 
نادیده گرفته شده و گاهی رأی به نفع فرد یا گروهی 
داده ش��ده است اس��ت که درباره اختلاف موجود، 

صاحب حق نبوده اند.
سرفصل های آموزشی �

پیش از این هم اش��اره ش��د ک��ه معدن خودش 
یک علم اس��ت و قضاوت هم علمی دیگر، بنابراین 
مع��دن،  قوانی��ن  درب��اره  عموم��ی  آموزش ه��ای 

اجرایی  آیین نام��ه  محیط زیس��ت،  منابع طبیع��ی، 
مع��دن، ایمنی معادن و.... مس��ائلی اس��ت که باید 
قضات در جریان جزییات آن قرار داشته باشند و اگر 
دادگاه های ویژه ای، چیزی شبیه دادگاه های نظامی 
یا دیگر دادگاه های ویژه، تش��کیل شوند، می توانند 
مستش��ارهایی داشته باش��ند که در زمینه معدن و 
صنایع معدنی خبره باشند و به قاضی در صدور رأی 
کمک کنن��د. همان طور که در دیوان عالی کش��ور 
مستش��ارانی داریم که به قاض��ی برای اخذ تصمیم 
نهایی کمک می کنن��د. بنابراین، برگزاری دوره ها و 
آموزش هایی از نظر من بسیار جدی است. زیرسهم 
معدن در جی دی پ��ی، باوجود اینکه درحال حاضر 
یک درصد است، باز هم قابل توجه است و از آنجایی 
ک��ه بخش خصوصی به ح��وزه معدن ورودی جدی 
داشته و به تبع آن، مشکلاتی بسیار جدی در زمینه 
معارضان محلی و س��ایر مش��کلات و موانع حاشیه 
معدن به وجود آمده اس��ت، باید مس��ائل با دقت و 
مهارت بیش��تری موردبررس��ی قرار گیرد. علاوه بر 
این، موضوع حقوق دولتی مطرح و بسیار مهم است، 

زیرا وجوهی مربوط به بیت المال است.
دوره های خانه معدن �

از چندی پی��ش خانه معدن، اق��دام به برگزاری 
دوره هایی در این زمینه کرد که بسیار مفید و مهم 
بوده است، اما قطعا کافی نیست. این قدم اول را خانه 
معدن برداشته اس��ت که به نظرمن، می تواند بسیار 
اثرگذار باشد، اما این دوره ها باید برای قضات برگزار 
شود. همین  طور لازم است کارشناسان مورداعتماد 
قوه قضاییه در این زمینه آموزش ببینند و نیروهایی 
پ��رورش یابند که بتوانند در ای��ن زمینه ورود پیدا 
کنند. وقت��ی خانه معدن چنی��ن دوره هایی برگزار 
می کن��د، بیش��تر مخاطب آن، معدن��کاران و هدف 
آشنایی آنها با قوانین معدنی است نه آشنایی قضات 
با قوانین معدن و اگر هم مواردی بوده، فقط در حد 
آشنایی بوده و منجر به پرورش قضات متخصص در 
زمینه معدن نشده اس��ت، زیرا دوره هایی می توانند 
س��ودمند و کارآ باشند که مثل دوره های مدیریتی، 
حداقل ۳۰۰ یا ۵۰۰ ساعت زمان داشته باشند و در 
۳ مرحله مقدماتی پیش��رفته و فوق پیشرفته تعریف 
شده باشند. بنابراین قاضی باید ۲ تا ۴ سال از وقت 
خ��ود را برای آموزش در این زمینه بگذارد و در این 
بعد، متخصص ش��ود.همان طور که پیش از این هم 
اشاره کردم، باید در دادگستری های شهرستان های 
بزرگ یا دادگس��تری های مراکز اس��تان ها، ش��عب 
رس��یدگی به مس��ائل معدنی راه اندازی شود و قوه 

قضاییه باید رأسا به این موضوع ورود کند.
در گذش��ته، هم در مصاحبه ای با روزنامه شما به 

این نکته اش��اره کرده بودم که دادس��تان ها باید به 
موض��وع حقوق دولتی ورود پی��دا کنند، زیرا به نظر 
می رسد، هم دولت گاهی در حق معدنکاران اجحاف 
روا می دارد و هم برخی معدنکاران از قوانین تخطی 
می کنند و همه مسائل را نمی توان به دیوان عدالت 
اداری یا س��ازمان بازرسی کل کشور ارجاع داد. قوه 
قضایی��ه باید به این موضوع��ات به صورت قدرتمند 
ورود پی��دا و مس��ائل و مش��کلات را مرتف��ع کند. 
ورود خانه معدن و تش��کل های بخش خصوصی که 
اصلی ترین آنها خانه معدن اس��ت، به این مس��ئله 
می تواند بس��یار س��ودمند باش��د و این اق��دام گام 

ارزشمندی در این راستا است.
برگزاره دوره های آموزشی �

برگزاری دوره در این کشور ما رواج دارد، بنابراین 
ه��ر دوره ای با هر محتوایی می توان برگزار کرد، اما 
در صورتی مفید اس��ت که هدفمند باش��د. باید در 
دوره اول حداق��ل ۳۰ تا ۳۵ قاضی حرفه ای پرورش 
یابند که در دادگستری های ۳۰ استان حضور یابند 
و در ط��رف مقابل هم، معدن��کاران و وکلا با قانون 
معدن آشنایی بیش��تری پیدا می کنند. مسئله این 
اس��ت که ادبی��ات معدن و صنایع معدن��ی، قانون و 
آیین نام��ه اجرایی معدن و قوانی��ن ایمنی لزوما در 
دروس عموم��ی قضات جایی ندارد. بنابراین، با یک 
قان��ون حقوقی ی��ا کیفری می ت��وان معدنکاری که 
صاحب حق است را محکوم کرد، کمااینکه این اتفاق 
افتاده اس��ت و نمونه های متعددی از آن را می توان 
برشمرد.بعضی از دادستان ها در زمینه حقوق دولتی 
وارد ش��ده اند. برخی دیگر در حوزه محیط زیست و 
منابع طبیعی و معدن��کار هم باید آموزش ببینند تا 
بدانند حداقل کارهایی که می توانند بکنند تا قوانین 
را رعایت کنند و در این زمینه، دچار مشکل نشوند 
و به هر دلیلی، جلوی مشکلات گرفته شود. بنابراین 
باید به طورکلی و عمومی با قوانین حوزه معدن آشنا 
باش��د، بنابراین باید قوانین به صورت مش��روح برای 
معدن��کاران توضیح داده ش��ود و این کاری اس��ت 
که سازمان نظام مهندس��ی معدن سال ها است در 
اولویت خود قرار داده اس��ت و معدنکاران را آموزش 

می دهد.
 همین طور موسس��ات آموزش��ی اتاق بازرگانی و 
تش��کل های خصوصی هم، چنین دوره هایی برگزار 
می کن��د و نمونه ه��ای زیادی در ای��ن زمینه وجود 

دارد،
 اما منظور این است که حداقل ۳۰نفر متخصص 
بای��د در مرحله اول در این زمینه تربیت ش��وند که 

بتوانند مشکلات را تا حد امکان برطرف کنند.
ناآشنایی و آسیب های آن �

آسیب های ناآش��نایی با معدن و قوانین و ضوابط 
آن همی��ن وضعیتی اس��ت ک��ه امروز ش��اهد آن 
هس��تیم؛ برای مثال، اتفاقاتی ک��ه معارضان محلی 
پدید می آورند و به آن دامن می زنند. یک نکته دیگر 
که باید به آن اشاره کنم، مغفول ماندن وحدت رویه 

در احکام مربوط به بخش معدن است. 
به عبارت دیگر، در قوانین کش��ور موضوعی به نام 
وحدت رویه وجود دارد، با این حال، موارد متعددی 
وج��ود دارد ک��ه برای معدنکاری در یک اس��تان یا 
روستایی یک رأی صادر شود و برای همان موضوع 
در اس��تان دیگ��ری، رأی دیگ��ری صادر ش��ود که 
به نظرم��ن، خلاف اصل وحدت رویه اس��ت و باید با 
آموزش تخصصی قضات، این موارد را کاهش داد تا 

احکام به روح عدالت قضایی نزدیک تر شوند.
کلام آخر �

مشکلات قضایی حوزه معدن یکی از دغدغه های 
مهم بهره برداران اس��ت و بر این اس��اس، آش��نایی 
قضات ب��ا مجموعه قوانی��ن و آیین نامه های حقوق 
مع��ادن و تاکید ب��ر قوانی��ن و آیین نامه های حوزه 
مع��دن، باعث آش��نایی بهتر قضات در رس��یدگی 

پرونده های این حوزه خواهد شد.

معاون برنامه ریزی و توانمندسازی ایمیدرو اعلام کرد:                 برنامه ۵ ساله ایمیدرو برای افزایش صادرات زنجیره معدن 

تش��کل های صنفی در حوزه معدن در واقع حلقه واس��طی 
هس��تند میان حوزه خود با بخش حاکمیت و قرار اس��ت که 
صدای فعالان حوزه خود را به حاکمیت برسانند. در تصمیمات 
حاکمیت به نفع فعالان حوزه خود تاثیرگذار باشند و گپ بین 
حاکمی��ت و فعالیت بخش خود را پر کنن��د. اما درباره اینکه 
ب��ه هدف خود رس��یده اند یا خی��ر، باید گف��ت خیلی در این 
زمینه موفق نبوده اند و ش��واهد آن هم روش��ن است.از جمله 
این ش��واهد، یکی این اس��ت که در اغلب بخش های معدن و 
صنایع معدن��ی، فعالان بخش خصوصی واقع��ی که عمدتا در 
ش��رکت های کوچک و متوسط به انحای گوناگون با مشکلات 
جدی روبه رو هس��تند، راضی نیس��تند و نسبت به تصمیمات 
حاکمیت درباره آن حوزه با مشکلاتی مواجهند و همیشه هم 
شکایت دارند. بنابراین به نظر می رسد که تشکل ها نتوانسته اند 
ب��ه هدف خود در این زمینه دس��ت یابند.دلای��ل این ناکامی 
هم متعدد و متنوع اس��ت که مهم ترین و مش��خص ترین آن، 
بی توجه��ی بخش حاکمیت و نش��نیده گذاش��تن توصیه ها و 
درخواست ها است.بخشی از این ناکامی هم برمی گردد به نوع 
ارائه و قدرت پیگیری این تش��کل ها. البته شاید تعداد کمی از 
این تشکل ها اقتدار کافی را داشته باشند، اما کارشناسی لازم 
در این تش��کل ها وجود ندارد. ممکن است فعالان سرشناس و 
صاحبنامی در این تش��کل ها باشند و درخواست ها و مطالبات 
بج��ا و بحقی ه��م دارند، اما مرحله کارشناس��ی دقیق و قوی 
انج��ام نمی گیرد و به این ترتیب، نمی توانند صدای خود را به 
حاکمیت به ش��کل صحیح برس��انند و بخش حاکمیت معدنی 
از کنار صحبت های غیرکارشناس��ی، هرچند درس��ت، ممکن 
اس��ت به راحت��ی بگذرد و آن را نش��نیده بگ��ذارد. در نتیجه، 
بای��د تش��کل ها بازوی کارشناس��ی خود را قوی تر و ش��کل و 
نحوه ارائه درخواس��ت ها و مطالبات خود را به شکل دقیق تر و 
مطالعه ش��ده تری ارائه کنند. مشکلات حاکمیت و دغدغه های 
آن بخ��ش را ه��م ببینند و ب��رای آن، راهکارهایی ارائه دهند 
ک��ه به گمان من در این م��ورد اخیر، ضعف و کوتاهی از طرف 
تشکل های معدنی است.بخش دیگری از تشکل ها هم، نیازمند 
خانه تکانی  هس��تند. به دلیل اینکه س��ال های س��ال است که 
اعضای مشخصی داش��ته اند و گاه می بینیم که قدمت حضور 
آنها در تش��کل خاصی به بیش از ۲۰ سال می رسد و با اینکه 
به نتیجه موردنظر و اهداف اساسنامه تشکل نرسیده، همچنان 
در جایگاه خود نشس��ته اند و به گمان من، این عاملی است که 
فاصله خود آن تشکل هم با اعضایش زیاد شده و روشن است 
که هیات مدیره منتخب واقعی همه افراد یک حوزه نیستند. در 
نتیجه، برخی از این تش��کل ها نیاز است، تغییر کنند و صدای 
واقعی حوزه خود باش��ند و اینکه قدرت کارشناسی و چانه زنی 
خ��ود را بالا ببرن��د.در نهایت، باید گفت برای کارآیی بیش��تر 
تش��کل های معدنی، باید چند اتفاق در ای��ن زمینه رخ دهد؛ 
اول اینکه خود تش��کل ها بنیه کارشناس��ی خود را بالا ببرند 
و حرف ه��ای درس��ت خود را حتما در قالب های کارشناس��ی 
ارائه کنند، نه در قالب سروصدا و پیگیری های غیرکارشناسی.
دیگر اینکه، باز بدنه تشکل ها، به ویژه بخش هایی که سال های 
متمادی است اعضای مشخصی دارند، تغییر و دگرگونی یابند 
و از اعضا، صنعتگران و فعالان جدیدتر آن حوزه استفاده و خود 
را به روزت��ر کنند و در نهایت، توجهی به دغدغه های حاکمیت 
داش��ته باشند و مس��ائل را از چشم حاکمیت هم ببینند و آن 
بخش را پوش��ش دهن��د تا بتوانند از طری��ق تعامل به نتیجه 
مثبت برسند و ممکن است بسیاری از تقاضاها و درخواست ها 
درس��ت باشد اما، همان طور که اش��اره شد، چون دغدغه های 

حاکمیتی در آن مدنظر قرار نمی گیرد، به نتیجه نمی رسد.
حاکمیت باید توانایی خود را در ش��نیدن صدای تش��کل ها 
ب��الا ببرد و صبوری خود را افزای��ش دهد. در تصمیمات مهم 
خود از تشکل های این بخش نظرخواهی کند و درخواست ها و 
انتظارات آنها را موردتوجه قرار دهد.آنچه تا امروز اتفاق افتاده، 
این اس��ت که برای اتخاذ تصمیم��ات جزئی، بخش خصوصی 
را به مش��ارکت دع��وت می کنند، اما تصمیمات اصلی پش��ت 
درهای بسته گرفته می شود. به این ترتیب، بخشنامه ها بدون 
نظرخواهی و مشورت با آنها نباشد و به قول معروف، شتابزده و 
یک شبه صادر نشود و حداقل اطلاع رسانی های قبلی از طریق 
این تشکل ها انجام شود.به گمان من، رعایت نکات فوق، که تا 
امروز کمتر موردتوجه قرار گرفته است، می تواند کمک بزرگی 
به کارآمدتر شدن فعالیت های صنفی در حوزه معدن و صنایع 
وابس��ته کند.از طرف دیگر، اگر تش��کل ها بتوانند با بازتعریف 
مجدد س��اختار خود، قوی، به روز و کارشناس��انه تر در صحنه 
حضور پیدا کنند و صدای واقعی حوزه خود باش��ند، حاکمیت 
باید آن را به چش��م ی��ک فرصت ببیند ت��ا بتواند تصمیمات 
دقیق ت��ر و موفق تری بگی��رد و نتیجه خوبی به ب��ار آید؛ زیرا 
حاکمیت به دنبال رش��د اقتصادی و تولید بیشتر و ارتقای این 
حوزه است که فواید آن، هم برای بخش حاکمیت خواهد بود 
و هم بخش خصوصی از آن منتفع می شود.س��خن اصلی این 
اس��ت که همه این تغییر و تحولات به سمت و سویی برود که 
خروجی آن برای رش��د و توسعه حوزه معدن و صنایع وابسته 

مثبت باشد.

امین صفری  
معاون توسعه معادن و صنایع معدنی “ومعادن”

یادداشت

تش��کل های صنفی در حوزه معدن در واقع حلقه واس��طی 
هس��تند میان حوزه خود با بخش حاکمیت و قرار اس��ت که 
صدای فعالان حوزه خود را به حاکمیت برسانند. در تصمیمات 
حاکمیت به نفع فعالان حوزه خود تاثیرگذار باشند و گپ بین 
حاکمی��ت و فعالیت بخش خود را پر کنن��د. اما درباره اینکه 
ب��ه هدف خود رس��یده اند یا خی��ر، باید گف��ت خیلی در این 
زمینه موفق نبوده اند و ش��واهد آن هم روش��ن است.از جمله 
این ش��واهد، یکی این اس��ت که در اغلب بخش های معدن و 
صنایع معدن��ی، فعالان بخش خصوصی واقع��ی که عمدتا در 
ش��رکت های کوچک و متوسط به انحای گوناگون با مشکلات 
جدی روبه رو هس��تند، راضی نیس��تند و نسبت به تصمیمات 
حاکمیت درباره آن حوزه با مشکلاتی مواجهند و همیشه هم 
شکایت دارند. بنابراین به نظر می رسد که تشکل ها نتوانسته اند 
ب��ه هدف خود در این زمینه دس��ت یابند.دلای��ل این ناکامی 
هم متعدد و متنوع اس��ت که مهم ترین و مش��خص ترین آن، 
بی توجه��ی بخش حاکمیت و نش��نیده گذاش��تن توصیه ها و 
درخواست ها است.بخشی از این ناکامی هم برمی گردد به نوع 
ارائه و قدرت پیگیری این تش��کل ها. البته شاید تعداد کمی از 
این تشکل ها اقتدار کافی را داشته باشند، اما کارشناسی لازم 
در این تش��کل ها وجود ندارد. ممکن است فعالان سرشناس و 
صاحبنامی در این تش��کل ها باشند و درخواست ها و مطالبات 
بج��ا و بحقی ه��م دارند، اما مرحله کارشناس��ی دقیق و قوی 
انج��ام نمی گیرد و به این ترتیب، نمی توانند صدای خود را به 
حاکمیت به ش��کل صحیح برس��انند و بخش حاکمیت معدنی 
از کنار صحبت های غیرکارشناس��ی، هرچند درس��ت، ممکن 
اس��ت به راحت��ی بگذرد و آن را نش��نیده بگ��ذارد. در نتیجه، 
بای��د تش��کل ها بازوی کارشناس��ی خود را قوی تر و ش��کل و 
نحوه ارائه درخواس��ت ها و مطالبات خود را به شکل دقیق تر و 
مطالعه ش��ده تری ارائه کنند. مشکلات حاکمیت و دغدغه های 
آن بخ��ش را ه��م ببینند و ب��رای آن، راهکارهایی ارائه دهند 
ک��ه به گمان من در این م��ورد اخیر، ضعف و کوتاهی از طرف 
تشکل های معدنی است.بخش دیگری از تشکل ها هم، نیازمند 
خانه تکانی  هس��تند. به دلیل اینکه س��ال های س��ال است که 
اعضای مشخصی داش��ته اند و گاه می بینیم که قدمت حضور 
آنها در تش��کل خاصی به بیش از ۲۰ سال می رسد و با اینکه 
به نتیجه موردنظر و اهداف اساسنامه تشکل نرسیده، همچنان 
در جایگاه خود نشس��ته اند و به گمان من، این عاملی است که 
فاصله خود آن تشکل هم با اعضایش زیاد شده و روشن است 
که هیات مدیره منتخب واقعی همه افراد یک حوزه نیستند. در 
نتیجه، برخی از این تش��کل ها نیاز است، تغییر کنند و صدای 
واقعی حوزه خود باش��ند و اینکه قدرت کارشناسی و چانه زنی 
خ��ود را بالا ببرن��د.در نهایت، باید گفت برای کارآیی بیش��تر 
تش��کل های معدنی، باید چند اتفاق در ای��ن زمینه رخ دهد؛ 
اول اینکه خود تش��کل ها بنیه کارشناس��ی خود را بالا ببرند 
و حرف ه��ای درس��ت خود را حتما در قالب های کارشناس��ی 
ارائه کنند، نه در قالب سروصدا و پیگیری های غیرکارشناسی.
دیگر اینکه، باز بدنه تشکل ها، به ویژه بخش هایی که سال های 
متمادی است اعضای مشخصی دارند، تغییر و دگرگونی یابند 
و از اعضا، صنعتگران و فعالان جدیدتر آن حوزه استفاده و خود 
را به روزت��ر کنند و در نهایت، توجهی به دغدغه های حاکمیت 
داش��ته باشند و مس��ائل را از چشم حاکمیت هم ببینند و آن 
بخش را پوش��ش دهن��د تا بتوانند از طری��ق تعامل به نتیجه 
مثبت برسند و ممکن است بسیاری از تقاضاها و درخواست ها 
درس��ت باشد اما، همان طور که اش��اره شد، چون دغدغه های 

حاکمیتی در آن مدنظر قرار نمی گیرد، به نتیجه نمی رسد.
حاکمیت باید توانایی خود را در ش��نیدن صدای تش��کل ها 
ب��الا ببرد و صبوری خود را افزای��ش دهد. در تصمیمات مهم 
خود از تشکل های این بخش نظرخواهی کند و درخواست ها و 
انتظارات آنها را موردتوجه قرار دهد.آنچه تا امروز اتفاق افتاده، 
این اس��ت که برای اتخاذ تصمیم��ات جزئی، بخش خصوصی 
را به مش��ارکت دع��وت می کنند، اما تصمیمات اصلی پش��ت 
درهای بسته گرفته می شود. به این ترتیب، بخشنامه ها بدون 
نظرخواهی و مشورت با آنها نباشد و به قول معروف، شتابزده و 
یک شبه صادر نشود و حداقل اطلاع رسانی های قبلی از طریق 
این تشکل ها انجام شود.به گمان من، رعایت نکات فوق، که تا 
امروز کمتر موردتوجه قرار گرفته است، می تواند کمک بزرگی 
به کارآمدتر شدن فعالیت های صنفی در حوزه معدن و صنایع 
وابس��ته کند.از طرف دیگر، اگر تش��کل ها بتوانند با بازتعریف 
مجدد س��اختار خود، قوی، به روز و کارشناس��انه تر در صحنه 
حضور پیدا کنند و صدای واقعی حوزه خود باش��ند، حاکمیت 
باید آن را به چش��م ی��ک فرصت ببیند ت��ا بتواند تصمیمات 
دقیق ت��ر و موفق تری بگی��رد و نتیجه خوبی به ب��ار آید؛ زیرا 
حاکمیت به دنبال رش��د اقتصادی و تولید بیشتر و ارتقای این 
حوزه است که فواید آن، هم برای بخش حاکمیت خواهد بود 
و هم بخش خصوصی از آن منتفع می شود.س��خن اصلی این 
اس��ت که همه این تغییر و تحولات به سمت و سویی برود که 
خروجی آن برای رش��د و توسعه حوزه معدن و صنایع وابسته 

مثبت باشد.

امین صفری  
معاون توسعه معادن و صنایع معدنی “ومعادن”

یادداشت

مجری طرح آهن اسفنجی بیجار )استان کردستان( از آغاز 
نصب تجهیزات پایه ای این طرح خبر داد.

به گ��زارش روزگار معدن از روابط عموم��ی ایمیدرو، کریم 
رس��تمی زاده ب��ا بیان این مطلب اظهار داش��ت: پس از اتمام 
عملی��ات آرماتوربندی )۳۰۰ تن( و بتن ریزی س��ازه ریفرمر 
)۲۶۳۰ متر مکعب(، عملیات نصب اس��تراکچر و باکس سازه 

آغاز شد.
وی افزود: وزن تجهیزات یاد ش��ده حدود ۱۲۰۰ تن اس��ت 
و پی��ش بینی می ش��ود طی ۵ ماه، فرآیند نص��ب اتمام یابد. 
ب��ا انجام نصب این تجهیزات پای��ه ای، امکان نصب تجهیزات 
دیگ��ر همچون پایپینگ، لوله های ریفرمر، مش��عل ها و غیره 

فراهم خواهد شد.
بنا به این گزارش، ظرفیت تولید سالانه طرح آهن اسفنجی 
بیج��ار ۱.۶ میلیون تن به روش احیای مس��تقیم خواهد بود. 
این میزان ظرفیت برای اولین بار در کشور اجرایی شده است.

روی موج خبر

معدن وصنایع معدنی

شکست رکورد ۱۰ سال اخیر شرکت سنگ آهن مرکزی
 

تولید صنایع فولاد در مرز بحران
 

مجتب��ی حمیدیان در بازدی��د از مجتمع 
شهید احمدی روش��ن گفت: معدن آنومالی 
۱۲ با س��ه میلیون و ۵۰۰ هزار تن غیر فعال 

شده است.
وی با اش��اره ب��ه اینکه مهمتری��ن برنامه 
معاون��ت معدن��ی پیگیری ب��رای راه اندازی 
مجدد معدن آنومالی ۱۲ است افزود: مشکل 
اصل��ی این آنومالی وجود موانعی چون جاده 
اختصاص��ی معدن س��ه چاهون، خ��ط لوله 
انتق��ال آب بهاباد و خط ریلی بافق مش��هد 
اس��ت که باید هرچه س��ریعتر در صدد رفع 

موانع آن باشد.
مدیرعامل ش��رکت س��نگ آهن در بخش 
دیگری از سخنان خود گفت: برای هر واحد 
باید یک ش��اخص اقتصادی تعیین کنیم که 
در هر پروژه با چه مقدار س��رمایه گذاری به 

چه میزان ارزش افزوده دست پیدا می کنیم.
در ادام��ه بازدید، محمد حس��ین مرادیان 
مع��اون معدنی مش��کل اصلی ای��ن واحد را 
تامین خوراک خوان��د و افزود: امروزه تامین 
خوراک نس��بت به سالیان گذشته با شرایط 

سخت تری مواجه است.
وی توسعه فعالیت های اکتشافی به منظور 
شناس��ایی ذخایر جدید، انعقاد قراردادهای 
معدنی، افزایش ظرفیت اس��تخراج دی ۱۹، 
خرید سنگ و … را از جمله اقدامات انجام 
شده برای تامین خوراک شرکت سنگ آهن 
مرکزی عنوان ک��رد. معاون معدنی در پایان 
از شکس��تن رکورد ۱۰ س��ال اخیر شرکت 
سنگ آهن مرکزی در زمینه بالاترین میزان 
حفاری، زمین شناس��ی، پی جویی و نقش��ه 

برداری خبر داد.

کارش��ناس صنعت فولاد، اظه��ار کرد: با 
کاهش تولید آهن اس��فنجی به دلیل قطع 
گاز و همزم��ان وج��ود تقاضا ب��رای خرید 
آن، قیم��ت این محصول بالا رفته و موجب 
افزایش قیمت ش��مش، بیلت، بلوم و س��ایر 
مقاطع فولادی خواهد شد.علی محمدی در 
رابطه ب��ا پیش بینی قیمت اقلام فولادی تا 
پایان امس��ال، مطرح کرد: عوامل مهمی بر 
قیمت محصولات فولادی موثر اس��ت. این 
عوامل ش��امل میزان عرض��ه و تقاضا، نرخ 
ارز، تغییرات تورمی، سیاس��ت های دولتی، 
عوامل اقتصادی جهان��ی، عوامل اقتصادی 
داخل��ی، برند تولیدکنن��ده و هزینه باربری 
می ش��وند.به گفته وی، تغیی��ر قیمت آهن 
اس��فنجی در بازار جهانی به طور مس��تقیم 
بر قیمت بازار تمامی کشورها از جمله بازار 

ایران تاثیرگذار اس��ت.این کارشناس فولاد 
در خصوص افزایش قیمت آهن اس��فنجی، 
تصریح کرد: با محدودیت  گاز در زمس��تان، 

تولید آهن اسفنجی کاهش می یابد.
 آهن اس��فنجی ماده اولیه بسیار مهم در 
تولی��د ش��مش، بیلت و بلوم اس��ت که ۷۵ 
درصد از کل گاز کارخانه های فولادی صرف 

تولید آن می شود.
محمدی در پایان اف��زود: بخش احیا که 
تولید آهن اسفنجی را بر عهده دارد، بیشتر 
با چالش تولید مواجه اس��ت. در س��ه سال 
اخی��ر نیز ای��ن محدودیت ها بیش��تر نمود 
پیدا کرده اس��ت و یقینا زمس��تان پیش رو 
نیز محدودیت گاز برای صنایع فولاد وجود 
خواهد داشت و حاش��یه سود شرکت های 

فولاد را متاثر خواهد کرد.

دلایل ناکامی تشکل های 
معدنی

آغاز نصب تجهیزات پایه ای 
طرح آهن اسفنجی بیجار
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پیش بینی می ش��ود که تولید جهانی لیتی��وم که با افزایش 
سریع تقاضای جهانی ناشی از حرکت به سمت انرژی های پاک 
و قیمت های بالای ناش��ی از کس��ری بازار لیتیوم در سال های 

اخیر تحریک شده است، به رشد سریع خود ادامه دهد.
لیتیوم فلزی نرم و نقره ای رنگ اس��ت و کمترین چگالی را 
در بین تمام فلزات دارد. این فلز به شدت با آب واکنش نشان 
می دهد. ای��ن فلز به صورت جامد در طبیعت وجود ندارد، اما 
ب��ه مقدار کم در تقریبا تمام س��نگ های آذرین و در آب های 
بس��یاری از چشمه های معدنی ترکیب شده است. اسپودومن، 
پتالیت، لپیدولیت و آمبلیگونی��ت مهم ترین کانی های حاوی 
لیتیوم هستند. در شیلی از آب نمک هایی که وقتی با کربنات 
سدیم تصفیه می شوند، کربنات لیتیوم حاصل می شود، لیتیوم 
تولی��د می کنند. مهم ترین کاربرد لیتی��وم در باتری های قابل 
ش��ارژ تلفن همراه، لپ تاپ، دوربین های دیجیتال و وس��ایل 
نقلیه الکتریکی اس��ت. رش��د س��ریع مصرف لیتیوم، ناشی از 
تقاضای خودروهای الکتریکی است.لیتیوم اغلب به دلیل نقش 
پررنگ آن در ساخت وسایل نقلیه الکتریکی به عنوان »طلای 
س��فید« شناخته می شود. با توجه به اینکه چند کشور متعهد 
به ح��ذف تدریجی خودروهای جدید ب��ا موتورهای بنزینی و 
دیزلی تا سال ۲۰۴۰ هستند، رشد اخیر در استفاده از وسایل 
نقلیه الکتریکی )EV( باعث رونق جهانی تقاضای لیتیوم شده 
اس��ت. پیش بینی می ش��ود که مصرف جهانی لیتیوم به دلیل 
رش��د زیاد مصرف در باتری های قابل ش��ارژ، با سرعت بالا به 
رشد خود ادامه دهد. پیش بینی می شود مصرف جهانی لیتیوم 
از ۸۱۴ هزار تن به ۱۳۵۰ هزارتن در دوره چشم انداز ) ۲۰۲۲ 
ت��ا ۲۰۲۵( برس��د. تقاضای در حال رش��د در بخش باتری به 
دلیل استفاده از لیتیوم برای باتری های خودروهای الکتریکی 
)EV( است. انتظار می رود تقاضای خودروهای الکتریکی سهم 
فزاینده ای از کل تقاضای لیتیوم را به خود اختصاص دهد که 
دلیل آن افزایش نفوذ خودروهای الکتریکی اس��ت. همچنین 
انتظ��ار می رود فروش جهانی خودروهای برقی از ۱۴درصد به 
۲۵درص��د از کل فروش خودرو در طول دوره چش��م انداز )از 
۱۱میلی��ون به ۲۳ میلیون خودرو در س��ال( افزایش یابد که 
نش��ان دهنده سطح بالای حمایت از سیاس��ت انرژی سبز در 
سراس��ر جهان اس��ت. به طور کلی، تقاضا در بخش باتری )به 
اس��تثنای خودروهای برقی( ۲۳درصد از تقاضای لیتیوم را در 
سال ۲۰۲۲ تشکیل داده است و انتظار می رود تا سال ۲۰۲۵، 
۱۵درصد در س��ال رشد کند. اس��تفاده از لیتیوم همچنین با 
رش��د پایدار در زمینه تقاضای صنعتی از جمله س��رامیک ها 
که به خوبی تثبیت شده اند، پش��تیبانی می شود. کارشناسان 
عقی��ده دارند، تقاضای صنعتی برای لیتیوم در طول ۳ س��ال 
منتهی به ۲۰۲۵، مطابق با روند رش��د تاریخی، ۲/۲ درصد در 

سال رشد داشته باشد.
تولید�جهانی��

کش��ورها پس از جن��گ جهانی دوم به تولی��د مقادیر قابل 
توجهی لیتیوم با حجم سالانه به طور متوسط ۵۰۰۰ تن بین 
س��ال های ۱۹۵۵ و ۱۹۸۰ پرداختند. ایالات متحده تا س��ال 
۱۹۹۵ بزرگ ترین تولید کننده لیتیوم بود و پس از آن زیمبابوه 
و استرالیا قرار داشتند. از سال ۱۹۹۵ تا ۲۰۱۰، شیلی با رونق 
مع��دن لیتی��وم Salar de Atacama ، بزرگ ترین منطقه 

نمکی این کشور، به تولیدکننده اصلی تبدیل شد. 
تولید لیتیوم بین سال های ۱۹۹۵ تا ۲۰۱۰ به طور پیوسته 
رش��د ک��رد و از ۹۵۰۰ تن ب��ه ۲۸۰۰۰ تن رس��ید. اما ظهور 
باتری های قابل ش��ارژ و وسایل نقلیه الکتریکی موج جدیدی 
از تقاض��ا را به هم��راه آورد و به افزایش نمایی تولید دامن زد. 
به همین دلیل، تولید لیتیوم بین س��ال های ۲۰۱۶ تا ۲۰۲۰ 
بیش از دو برابر ش��د و از ۴۰۰۰۰ تن به ۸۶۳۰۰ تن رس��ید. 
پیش بینی می شود که تولید جهانی لیتیوم که با افزایش سریع 
تقاضای جهانی ناش��ی از حرکت به س��مت انرژی های پاک و 
قیمت های بالای ناشی از کسری بازار لیتیوم در سال های اخیر 
تحریک شده اس��ت، به رشد سریع خود ادامه دهد. همچنین 
پیش بینی می ش��ود که تولید لیتیوم جه��ان از ۷۳۷ هزارتن 
ب��ه ۱۴۷۲ هزارت��ن در دوره ۲۰۲۲-۲۰۲۵ افزایش یابد. این 
افزایش در نتیجه افزایش سرمایه گذاری در استخراج از طریق 
آب نمک و اس��تخراج سنگ های س��خت از جمله اسپودومن 
و لپیدولی��ت خواهد بود. برای پاس��خگویی ب��ه تقاضای رو به 
رش��د لیتیوم، س��رمایه گذاری جهانی در تصفی��ه لیتیوم باید 
افزایش یابد. افزایش اس��تخراج منابع لیتیوم منعکس کننده 
تولید بیش��تر در تمام کش��ورهای تولیدکننده اصلی در کنار 
افزایش س��طح تولید برخی تولیدکنندگان کوچک تر اس��ت. 
ع��دم قطعیت اصل��ی برای ای��ن پیش بینی ب��ه اطلاعیه های 
اخیر دولت های ش��یلی و چین مربوط می ش��ود. اعلامیه های 
بعدی این دولت ها ممکن اس��ت تاثیر مهمی بر رشد استخراج 
جهانی لیتیوم داش��ته باشد. در س��ال ۲۰۲۲ استرالیا با سهم 
۵۰درصدی، پیشتاز استخراج جهانی لیتیوم بوده است . انتظار 
می رود شیلی )دومین منبع بزرگ استخراج لیتیوم( در آینده 
شاهد رشد بیشتری در تولید لیتیوم باشد. پیش بینی می شود 
که استخراج لیتیوم شیلی از ۱۶۱ هزارتن به ۲۳۶ هزارتن در 
دوره ۵س��اله افزایش یابد. در حالی که شیلی برنامه های خود 
را برای ملی کردن صنعت لیتیوم در آوریل ۲۰۲۳ اعلام کرد، 
دولت اعلام کرده اس��ت که نسبت به قراردادهای قبلی متعهد 
خواه��د بود. در نتیجه، فرض بر این اس��ت که این اعلامیه تا 
سال ۲۰۲۵ تاثیر مهمی بر تولید نخواهد داشت. عرضه جهانی 
لیتیوم نه تنها در حال افزایش است، بلکه در حال متنوع شدن 
نیز است که منعکس کننده تلاش دولت ها برای تامین امنیت 
مواد معدنی حیاتی از جمله لیتیوم است. برای لیتیوم، ظرفیت 

تصفیه جهانی نسبتا متمرکزتر از استخراج است.
 افزای��ش ظرفیت تصفیه لیتیوم در چین و ش��یلی منجر به 
افزایش لیتیوم تصفیه شده می شود. با این حال، توسعه بیشتر 
برای کشورهایی مانند آرژانتین، استرالیا و ایالات متحده دیده 
می ش��ود .پیش بینی می ش��ود چین حدود ۶۰ درصد از تولید 
لیتیوم تصفیه ش��ده جهان را در نتیجه س��رمایه گذاری برای 
ایجاد ظرفیت تصفیه بیش��تر حفظ کن��د. در بخش عرضه از 
طریق بازیافت نیز تخمین زده می ش��ود بازیافت ۲ تا ۳ درصد 
از عرضه لیتیوم را تا سال۲۰۲۵ پوشش دهد.قیمت لیتیوم در 
س��ال ۲۰۲۲ به طور چش��مگیری افزایش یافت، زیرا تقاضای 
جهانی از عرضه پیش��ی گرفت. این افزایش به دلیل س��رعت 
بی س��ابقه رشد تقاضای خودروهای برقی در سال های ۲۰۲۱ 
و ۲۰۲۲ بود. این در تضاد مس��تقیم با دو سال قبل بود. رشد 
ناکاف��ی در فروش جهان��ی خودروهای برقی طی س��ال های 
۲۰۱۹ و ۲۰۲۰ باعث ش��د تولید لیتیوم از تقاضا پیشی بگیرد 
و منجر به افزایش موجودی های لیتیوم و کاهش شدید قیمت 

لیتیوم در آن سال ها شد. 

برمدار�جهان

ش��رکت اکس��ون موبیل برنامه هایی را برای تولی��د لیتیوم برای اس��تفاده در باتری 
خودروهای برقی اعلام کرد.ش��رکت بزرگ نفتی اکس��ون موبی��ل قصد دارد با عملیات 
حفاری در آرکانزاس، به تولیدکننده بزرگ لیتیوم تبدیل ش��ود که در باتری خودروی 
برقی کاربرد دارد.اکس��ون اوایل س��ال میلادی جاری، منطقه ای را در جنوب آرکانزاس 
خریداری کرد که سرش��ار از ذخایر لیتیوم است. این شرکت تولید لیتیوم گرید باتری 
را در این محل، در س��ال ۲۰۲۷ آغاز خواهد کرد و قصد دارد به حد کافی از این ماده 
معدنی را تولید کند تا از تولید سالانه یک میلیون دستگاه خودروی برقی تا سال ۲۰۳۰ 
حمایت کند.این ش��رکت در بیانی��ه ای اعلام کرد مذاکره با مش��تریان احتمالی مانند 

سازندگان خودروی برقی و تولیدکنندگان باتری، در جریان است.
تولید لیتیوم در شرایطی صورت می گیرد که شرکت های بزرگ نفتی برای رسیدگی 

به مسائل مربوط به تغییرات اقلیمی، تحت فشار قرار دارند. شرکت های شل و بریتیش 
پترولی��وم، به تجدیدپذیرهایی مانند نیروی بادی و خورش��یدی متمرکز ش��ده اند اما 
اکس��ون، ۱۷ میلیارد دلار تا پایان س��ال ۲۰۲۷ س��رمایه گذاری می کند تا آلایندگی 
مرب��وط به فعالیت هایش را کاهش دهد و روی جذب کربن، هیدروژن و س��وخت های 
زیستی متمرکز شده است.دان آمان، رئیس کسب و کار راه کارهای کربن اندک اکسون 
به ش��بکه سی ان بی سی گفت: افزایش تولید داخلی لیتیوم، برای گذار انرژی، حیاتی 
است. اکسون، لیتیوم را یک سرمایه گذاری چند دهه ای با پتانسیل رشد بالا می بیند 

زیرا آمریکا به خودروهای برقی روی آورده است.
طبق گزارش س��ازمان زمین شناس��ی آمریکا، این کش��ور برای لیتیوم مورد نیاز، به 
واردات از آرژانتین و ش��یلی وابسته است در حالی که صاحب یکی از بزرگترین ذخایر 

این ماده معدنی در جهان اس��ت. آمریکا در حال حاضر تنها یک فعالیت تولید لیتیوم 
در سطح تجاری در نوادا دارد.

گروه صنعت باتری لی بریج که تحت حمایت وزارت انرژی آمریکا قرار دارد، گزارشی 
در فوریه منتش��ر کرد و در این گزارش پیش بینی کرد تقاضا برای باتری های لیتیومی 

در آمریکا تا سال ۲۰۳۰، شش برابر می شود.
فروش خودروهای برقی در سه ماهه سوم سال ۲۰۲۳ در مقایسه با مدت مشابه سال 
۲۰۲۲، رش��د ۵۰ درصدی داش��ت و در حال حاضر، یک درصد از ناوگان خودروهای 
آمریکایی، خودروی برقی اس��ت.بر اساس گزارش شبکه سی ان بی سی، باتری لیتیوم 
توسط یک دانشمند محقق در اکسون در دهه ۱۹۷۰ ابداع شد اما این غول نفتی، این 

فناوری را دنبال نکرد.

داده������های�جهانی�اکتشاف�معدنی�نشان�می�دهد؛

معدن در قلب تغییرات گذار
مهدی نجفی

جهان برای ورود به عصر اقتصاد سبز آماده نیست. 
این را داده ها و ش��واهد مختلف تایید می کنند. هم 
رویه      ه��ای دولتی و سیاس��ی در بخش های مختلف 
جهان و هم آمارهای رسمی از سطح انتشار آلاینده 
و می��زان گرمایش زمین تایید می کنند بش��ر برای 
مقابله با توفان تغییرات اقلیمی که اثرات غریبی بر 

کره زمین داشته، آماده نیست.
ش��واهدی که به نظر درست هستند، تاکید دارند؛ 
گرچه اکتش��اف مس و نیکل به عن��وان دو فلز پایه 
ب��رای س��اخت اقتصاد س��بز و ان��رژی بدون کربن 
روبه رشد است، اما اولویت جهان همچنان چیزهای 

دیگری است.
گزارش هایی که در روزهای اخیر به بهانه بر  گزاری 
اجلاس آب و هوایی کاپ۲۸ در دبی منتشر می شوند، 
مهر تاییدی اس��ت ب��ر این ادعا ک��ه زنجیره تامین 
جهانی نتوانس��ته خود را برای این تحول هماهنگ 
و بازتعریف کند. خبر بدتر این اس��ت که روندهای 
تخریب محیط زیست نه تنها متوقف نشده که حتی 
ابع��اد ت��ازه      ای از آن نمایان شده اس��ت. جدیدترین 
گزارش مجله مش��هور نیچر نشان می دهد کیفیت 
هوا در کش��ورهای آفریقایی در نتیجه تداوم مصرف 
سوخت های فسیلی در دنیای توسعه یافته، به شدت 
افت کرده اس��ت. مطالعه اخیر برخی پژوهش��گران 
که در نیچر ژئوس��اینس منتشر ش��ده، شواهدی را 
ارائه می دهد که نش��ان می دهد س��وزاندن سوخت 
زیس��ت توده برای پخت و پز، گرمایش و روشنایی، 
بهره برداری از نفت خام، یا ش��دت دادن به توس��عه 
صنای��ع مع��دن زغال س��نگ در کنار ت��داوم تولید 
و مصرف وس��ایل نقلی��ه درون س��وز در اروپا، افول 
کیفیت هوا در جهان را نوید داده اس��ت. بر اس��اس 
این مقاله، س��طح غلظت ذرات معلق در بسیاری از 
شهرهای آفریقا در حال حاضر ۵ تا ۱۰ برابر بیشتر از 
سطح توصیه شده از سوی سازمان بهداشت جهانی 
اس��ت. بدتر اینکه این گزارش پیش بینی می کند با 
افزایش جمعیت جهان و شتاب صنعتی شدن جوامع 

مختلف، وضعیت هوا و محیط زیست بدتر می شود.
ای��ن مطالعه که توس��ط جمع��ی از محققان در 
دانش��گاه      های بیرمنگهام، کمبری��ج، امپریال کالج 
لندن، دانش��گاه کنیا جنوب شرقی و مرکز آفریقایی 
هوای پاک تهیه شده اس��ت، خاطرنشان می کند که 
تلاش بس��یار کمی برای مبارزه باکیفیت خطرناک 
هوا انجام ش��ده و توس��عه معادن ب��ا روال قبل این 
وضعیت را ش��دت داده اس��ت. جال��ب اینکه طبق 
داده ه��ای این پژوهش، تنه��ا ۰.۰۱ درصد از بودجه  
جهانی آلودگی ه��وا در حال حاضر در آفریقا صرف 

می شود.
گ��زارش این مراک��ز تحقیقاتی تاکی��د دارد؛ این 
هوای خطرناک می تواند باعث مش��کلات س��لامتی 
پیچیده و گاه مرگبار برای کس��انی ش��ود که آن را 
تنف��س می کنند. اگر این دلیل کاف��ی برای مقابله 
ب��ا این موضوع نب��ود، آلودگی ه��وا در آفریقا فقط 
برای مردم س��اکن در این قاره یک مشکل نیست، 
بلکه خبر از افول توانایی جهانی برای دس��تیابی به 
اهداف آب و هوایی و نزول کیفیت مبارزه با ش��رایط 

اضطراری محیط زیستی می دهد.
با توجه به این وضعیت، محققان خواستار همکاری 
فوری برای نظارت مستمر بر کیفیت محیط زیست و 
هوا در جهان از طریق شبکه ای از حسگرها هستند 
تا به ایجاد تصوی��ری دقیق از تغییرات آلودگی هوا 
و ردیابی پیش��رفت و س��رمایه گذاری در انرژی های 

پاک مانند انرژی خورشیدی، برق آبی و باد نظارت 
دقیق ش��ود. انتظار می رود تقاضای انرژی آفریقا تا 
سال ۲۰۴۰ دو برابر شود. این روند در مورد جهان نیز 
به میزان قابل توجهی رش��د خواهد داشت. آیا بشر 
برای تغییر روش تولی��د و مصرف خود چاره      جویی 

لازم را کرده است؟
معدن�و�گذار�از�اقتصاد���

اگر بخ��ش معدن تغییر نکند و متناس��ب با نیاز 
جه��ان به تامی��ن مایحت��اج و مواد اولیه س��اخت 
کالاهای س��بز کمک نرس��اند، دسترسی به اهداف 
آب و هوایی ذکرشده در پیمان پاریس ممکن نیست. 
چیزی که البته حقیقت دارد این اس��ت که سرعت 
رش��د تولیدات سبز بسیار کندتر از چیزی است که 
بر آن اصرار می ش��ود. گزارش��ی که اخیرا از س��وی 
مجلات��ی نظی��ر فوربس ی��ا مقالاتی ک��ه در پایگاه 
ش��ورای روابط خارجی منتش��ر ش��ده، گویای نیاز 
جهان به س��الانه ۵ تریلی��ون دلار تامین مالی برای 
تحق��ق اهداف آب و هوایی ۲۰۵۰ طی ۲۵س��ال آتی 
اس��ت، حال آنکه کل تامین مالی سالانه این حوزه 
طب��ق روایت OECD و با وج��ود تمام کمک های 
دولت��ی و غیردولتی، به زحمت به ۸۰ تا ۸۵ میلیارد 
دلار در س��ال  می رس��د. این کمبود منابع در حالی 
اس��ت که س��رمایه گذاری در بخش نف��ت و گاز با 
ش��دت بالای��ی در حال ادامه اس��ت. ب��رای نمونه 
رئی��س منتخ��ب کاپ۲۸؛ در واق��ع مدی��ر اجرایی 
ش��رکت ملی نفت و گاز ابوظبی، اخیرا اعلام کرده؛ 
ش��رکت متبوعش قص��د دارد به عن��وان یازدهمین 
تولیدکننده بزرگ نفت و گاز جهان تا س��ال ۲۰۲۷، 
ح��دود ۱۵۰میلی��ارد دلار برای گس��ترش ظرفیت 
تولید نفت و گاز امارات متحده عربی س��رمایه گذاری 
کند. از آن س��و س��رمایه گذاری روی فلزات حساس 
و خاک      ه��ای کمیاب و مواد اساس��ی موردنیاز برای 
توسعه فناوری های سبز در بخش معدن ناچیز است.
نکته جالب تمرک��ز عجیب معدن کاران روی طلا 
و نه فلزات حس��اس و راهبردی اس��ت. مقاله      ای که 
اخی��را در مجله آنلاین معدن منتشرش��ده نش��ان 
می دهد؛ هنوز نیمی از س��رمایه گذاری های معدنی 
متوجه طلا است و عمده افراد به دنبال کشف ذخایر 
بیشتر فلز زرد هس��تند. این گزارش تایید می کند؛ 
ح��دود ۴۶درصد از کل س��رمایه گذاری های جدید 
معدنی متوجه کش��ف و اس��تخراج فلز طلا اس��ت 
و مابق��ی ۵۴درصد نیز به دامن��ه متنوعی از فلزات 

برمی گردد.
طبق یک مطالعه جدید که توسط گروه اس اندپی 
)S&P Global Market Intelligence( انجام 
ش��ده، مجموع بودجه اکتشاف معدن در سال ۲۰۲۲ 
نزولی شده است. خبری که شوکه      کننده بوده؛ چراکه 
این برای اولین بار از سال ۲۰۲۰ است که این بودجه 
 کاه��ش می      یابد. داده ه��ای جهانی ک��ه از گزارش 
۲۲۳۵ ش��رکت به دس��ت می آی��د، نش��ان می دهد 
بودجه  این ش��رکت ها که برای یافتن یا گس��ترش 
ذخایر اختصاص داده شده اس��ت، ب��ا حدود ۳ درصد 

کاهش به ۱۲.۸ میلیارد دلار تنزل یافته است.
بودجه کش��ف و استخراج طلا که از نظر تاریخی 
بیش��تر از ه��ر فلز یا رگ��ه معدنی دیگری توس��ط 
مع��دن کاران جدید هدایت می      ش��د، با ۱۶ درصد یا 
۱.۱ میلیارد دلار کاهش به س��الانه حدود ۶ میلیارد 
دلار رس��یده که به معنای س��هم ۴۶ درصدی از کل 
سرمایه گذاری های جدید اکتشافی در بخش معادن 
جهان اس��ت. در کنار این رقم نیز حدود ۵۴ درصد 
از بودج��ه  ای��ن ش��رکت ها در س��ال ۲۰۲۲ صرف 
افزایش و توسعه معادن لیتیوم، نیکل و سایر فلزات 
باتری شده، ضمن اینکه کشف و استخراج اورانیوم و 
خاک      های کمیاب یا افزایش مس در این فضا نزولی 

شده است.
این آمار و بنابراین روند کلی نشان می دهد آینده 
صنعت و تامین صنایع تیره است؛ در واقع این داده ها 
از این واقعیت روش��ن پ��رده برمی دارند که مجموع 
پولی ک��ه به فل��زات مورد نیاز برای گ��ذار به عصر 
انرژی پاک و اقتصاد س��بز )که به ساخت کالاهایی 
که در آینده به آنها نیاز اس��ت و ذیل محصولات با 
برچسب سبز می      گنجند، کمک می کند( اختصاص 
می یابد،چشمگیر نیس��ت و برای جبران اشتباهات 
گذش��ته کفایت نمی کند.جالب اینکه با وجود همه 
هش��دارها، کماکان طلا بیشترین بودجه  اکتشاف را 
نسبت به سایر مواد دریافت می کند و حتی به سقف 
خود از س��ال ۲۰۱۲ رسیده اس��ت. آن زمان فلز زرد 
تقریب��ا نیمی از حدود ۲۰ میلیارد دلار بودجه هزینه 
ش��ده برای اکتش��اف را به خود اختص��اص می داد. 
ام��روز هم در کمال ش��گفتی ح��دود ۳۸ درصد از 
تخصیص بودجه  به اکتش��اف را معدن کاران جدید 
و جونیور طلا در سال جاری تشکیل می دهند. پیام 
این موضوع برای جهان این است که مسوول کاهش 
هزینه های اکتشاف فلزات حساس و کمیاب عمدتا 

طلا اس��ت و این فلز اس��ت که عام��ل کاهش کلی 
بودجه  این بخش بوده است.

وضعیت�اکتش�اف�در�جهان�به�چه�ش�کل���
است؟

وقتی روند طولانی مدت سرمایه گذاری در بخش 
طلا که توسط S&P Global شناسایی شده است  
را دنب��ال می کنیم، متوجه این نکته می ش��ویم که 
ن��گاه به اکتش��اف در بخش مع��دن تغییرکرده اما 
ای��ن به معنای انحراف به س��مت نیازه��ای جهانی 
نیس��ت، بلکه روند حاضر گویای این موضوع اس��ت 
که اکتش��افات مردمی کمرنگ شده اس��ت. منطقه 
اصلی برای اکتش��اف طلا، آس��یا و اقیانوسیه است 
که مناب��ع تخصیص یافته به اکتش��اف طلا در آنها 
نس��بت به سال ۲۰۲۲ افزایش یافته است، البته این 
رشد چندان زیاد نیس��ت. کانادا نیز به لطف بخش 
کوچک��ی از مع��دن کاران جونیور یا ت��ازه      کار خود، 
اکتش��اف طلا را ادامه می دهد، هرچند نس��بت به 
س��ال قبل تقریبا ۴۰۰ میلی��ون دلار کاهش بودجه 
 داشته است. کاهش بودجه      ریزی به اکتشاف معدنی 
درمیان کاوشگران طلا حاوی نکات مهمی است. از 
جمله اینکه این روند چ��ون از کاهش قابل توجهی 
در مقایسه با سال گذش��ته برخوردار است، از ترس 
س��رمایه گذاران از قیمت ه��ا خبر می ده��د. به طور 
کلی اینکه ش��رکت های بزرگ پول کمتری را برای 
جس��ت وجوی فل��زات گرانبها یا کلا م��واد معدنی 
هزینه می کنند، نش��ان دهنده مش��کلاتی است که 
ش��رکت های اکتش��افی جوان در یک سال گذشته 
یا بیش��تر در اس��تفاده از بازارها برای تامین بودجه 
 جدید داشته اند و بزرگ      ترها را از ورود به این بخش 

برحذر داشته است.
بر اساس آمار س��ه ماهه دوم ۲۰۲۳، تامین مالی 
طلا برای ش��رکت های معدنی کوچک و متوس��ط 
به پایین ترین میزان در س��ه ماهه س��وم از سه ماهه 
س��پتامبر سال ۲۰۱۸ رسیده اس��ت. به طور کلی نیز 
حجم تامین مالی، بدون احتساب شرکت های اصلی 
با حدود ۸ میلیارد دلار در س��ال، پایین ترین میزان 
از سال ۲۰۱۹ بوده است. مانند بودجه      های اکتشاف، 
کاهش کلی تامین مالی به رغم اینکه ش��رکت های 
معدنی درگیر فرآوری مواد تخصصی هس��تند یک 
بخش دیگر از وضعیت اس��تخراج در جهان را نشان 

می دهد.
در مجم��وع نیز ۴۱ هزار و ۸۶ م��ورد حفر گودال 

در سراس��ر جهان برای اکتش��اف و استخراج که از 
ژانویه تا اواس��ط اکتب��ر ۲۰۲۳ رخ داده و عمدتا به 
جس��ت وجو برای فل��زات و مواد معدن��ی غیرآهنی 
مرب��وط ب��وده، که این ع��دد نش��ان دهنده کاهش 
۲۳ درصدی حفاری نس��بت به سال گذشته است.در 
بخ��ش حفاری طلا نیز در مدت مورداش��اره میزان 
حفر گودال برای اکتش��اف رگه      های طلا ۳۶ درصد 
کاه��ش یافته اس��ت.این موضوع با توج��ه به اینکه 
قیمت ط��لا دوباره از دروازه ۲ هزار دلار گذش��ته و 
بعد نزولی آرام را تجربه کرده، یک رابطه مس��تقیم 
دارد؛ هرچه اکتش��اف کمت��ر، قیمت بالاتر. با وجود 
بح��ران ژئوپلیتیکی و ضع��ف در تقاضا برای فلزات 
پایه مورد نیاز باتری نیز بعید نیست که سهم طلا از 
کل بودجه اکتش��اف فلزات معدنی در سال ۲۰۲۳ از 
مرز ۵۰ درصد بگذرد که به معنای بی      توجهی جهان 
به موج تغییرات اقلیمی اس��ت که نیاز به تحرکات 

فوری برای کنترل دارد.
جال��ب اینک��ه داده های اس اندپی گلوبال نش��ان 
می دهد کل بودجه  اکتشاف فلزات پایه همچنان در 
محدوده ۳۳ درصد از کل بودجه سالانه رسیده است 
ک��ه خبر از آینده عرضه خاک      های کمیاب می دهد. 
در بین سرمایه های تزریق ش��ده به بخش اکتشاف 
فلزات اساسی، مس با افزایشی ۳۲۷ میلیون دلاری 
در هزینه ه��ای اکتش��اف، در زمره مع��دود فلزاتی 
اس��ت که هم در مرک��ز انتقال انرژی ق��رار دارد و 
ه��م مورد توجه معدن کاران اس��ت. دیگ��ر فلز مهم 
برای گذار نیکل اس��ت که جه��ش قابل توجهی به 
میزان ۱۱۷ میلیون دلار را در هزینه های اکتش��افی 
تجربه کرده و به کش��ف ذخای��ر جدید نیکل کمک 
کرده اس��ت. بخش عمده ای از بودجه اکتشاف نیکل 
ب��ه آمریکای ش��مالی اختصاص می یاب��د. همزمان 
بودجه اکتشاف آهن برای ساخت آلیاژ فولاد ضد زنگ 

اکنون به ۳۰۰ میلیون دلار نزدیک شده است.
کوی��ن مورفی، مدی��ر تحقیقات فل��زات و معدن 
 S&P Global Commodity Insights
می گوی��د: »باید ب��ه س��ال ۲۰۰۷-۲۰۰۶ برگردید 
ت��ا فضای��ی را بیابید که در آن فل��زات پایه جمعی 
بیش��تر از طلا برای اکتش��اف پول ج��ذب کردند. 
فض��ا ب��رای اکتش��افات فلزاتی مثل م��س یا نیکل 
بهب��ود یافته ام��ا هنوز با نقطه ای��ده آل فاصله زیاد 
اس��ت. بودجه اکتش��اف مس در س��ال ۲۰۲۳ کمتر 
از یک چهارم کل هزینه های اکتش��اف معدن است 
و به رغم افزایش دو رقمی نس��بت به س��ال ۲۰۲۲ و 
عبور از س��طح ۳.۱۲ میلیارد دلار که عمدتا ناشی از 
فعالیت معدنچیان بزرگ اس��ت، اما با هدف جهانی 
فاصله دارد. مورفی البته ب��ا امیدواری می گوید که 
بودجه اکتش��اف مس در گذشته نسبت به اکتشاف 
در سایر فلزات عقب تر بود، اما امسال بودجه افزایش 
یافت��ه که خبر خوبی اس��ت، هرچند رش��د تزریق 
منابع مالی به اکتش��اف مس نتوانس��ته به افزایش 
ذخایر مس در مقایسه با سال ۲۰۲۲ رونق بیشتری 
ببخش��د.همزمان با این وضعیت، ردگیری آمارهای 
جهان��ی حاکی از این موضوع اس��ت که بودجه      های 
اکتش��اف نی��کل با رش��د ح��دودا ۵۰درص��دی به 
۷۳۲ میلیون دلار رسیده که عمدتا با هدف تکمیل 
کشف ذخایر و افزایش عمر معادن انجام شده است.

جهان اگر       می خواهد تغییرات اقلیمی را مهار کند، 
باید بیش از هر چیز دیگری بر توسعه بخش معدن 
به وی��ژه در حوزه فلزات خاک��ی و کمیاب یا فلزات 
اساس��ی و پایه نظیر مس متمرکز ش��ده و برای آن 
سرمایه گذاری کند. بدون این مهم اما تحقق اهداف 
تعهد شده در پیمان پاریس ممکن نبوده و جهان را 
از مشارکت در پروژه گذار انرژی ناامید خواهدکرد.
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میان���بر�معدنکاری�فلزات�کمیابسبزپوشی�فلزات�با�کاهش�نرخ�تورم
فدرال رزرو عصر سه شنبه تورم ماه اکتبر را ۳.۲ درصد اعلام 
ک��رد و واکنش بازار فلزات به این خبر مثبت بود. مس و روی 
صعودی ش��دند و فلزات گران بها مانند طلا، نقره و پلاتینیوم 
نیز عصر سرس��بزی پشت سر گذاشتند. تحلیل گران معتقدند 
با کاهش تورم، فش��ار ابزارهای انقباضی به بازار کامودیتی ها 
کاهش می یابد.بازار فلزات در عصر پاییزی روز گذشته واکنش 
مثبت��ی به کاه��ش نرخ تورم نش��ان دادند. ف��درال رزرو روز 
سه ش��نبه نرخ تورم ماه اکتبر را اعلام کرد. تورم ماهانه از ۳.۷ 
درصد به ۳.۲ درصد رسید و تورم هسته نیز با اینکه  پیش بینی 
می ش��د در ماه اکتبر نس��بت به ماه قبل ثابت مانده  است، از 
س��طح ۴.۱ درصد به ۴ درصد رس��ید. کاهش ت��ورم در کنار 
سخنرانی های هفته  گذشته رییس فدرال رزرو امید را به بازار 
فلزات بازگرداند.پاول هفته  گذش��ته برخلاف همیشه از ادامه 
سیاس��ت های انقباضی کمتر صحبتی به میان آورد و نس��بت 
به کاهش تورم خوش بین بود. همین مس��ئله کافی بود تا در 
کنار کاهش نرخ تورم فلزات جش��ن پاییزی سبزی برپا کنند. 
قیمت مس با افزایش بیش از ۱۰۰ دلاری در روز س��ه  شنبه 
ت��ا ۸ هزار و ۲۷۰ دلار پی��ش روی کرد. مس با این پیش روی 
موفق شد سطح قیمتی مهمی را پشت سر بگذارد. در آخرین 
روز معاملاتی هفته گذشته قیمت هر تن مس به سطح ۸ هزار 
دلار رسیده و بسیاری از تحلیل گران منتظر بودند تا مس این 

س��طح قیمتی را از دست بدهد ولی برخلاف انتظارات قیمت 
مس صعودی شد و اکنون سطح کلیدی ۸ هزار و ۳۰۰ دلار را 
در پیش  دارد.قلع و روی نیز عصر سه شنبه در واکنش به نزول 
تورم، افزایشی شدند. قیمت فلز روی عصر سه شنبه با ۵۰ دلار 
افزایش به مرز ۲ هزار و ۶۰۰ دلار رسید. فلز روی از ماه ژوئیه 
تا کنون موفق نشده  اس��ت سطح قیمتی ۲ هزار و ۶۰۰ دلار 
را پشت سر بگذارد. قیمت قلع نیز تا نزدیک ۲۵ هزار دلار به 
ازای ه��ر تن پیش روی کرد. انتظار می رود در معاملات پایانی 
این هفته قیمت س��نگ آهن نیز به رون��د صعودی خود ادامه 
دهد زیرا کاهش سیاس��ت های انقباضی خبر خوبی برای بازار 
سنگ آهن خواهد بود.در کنار فلزات پایه و سنگ آهن، فلزات 
گران بها نیز واکنش مثبتی به کاهش تورم نش��ان دادند. انس 
طلا از محدوده ۱۹۴۱ دلار تا ۱۹۷۱ دلار صعودی شد. پیش از 
این فعالان بازار روند کلی انس طلا را نزولی می دانستند ولی 
با ش��وک عصر سه ش��نبه روند قیمتی انس طلا صعودی شد. 
مش��ابه همین اتفاق در بازار نقره تکرار شد.قیمت انس نقره از 
۲۲ دلار و ۳۳ س��نت تا ۲۳ دلار و ۱۱ س��نت رشد کرد. رشد 
قیمت نقره در عصر سه شنبه به مراتب بالاتر از طلا بود. سایر 
فلزات گران بها مانند پلاتینیوم عصر سرس��بزی را پش��ت سر 
گذاش��تند. تحلیل گران معتقدند با کاهش تورم، فشار فدرال 

رزرو به بازارها با سیاست های انقباضی کاهش پیدا می کند.

فل��زات کمی��اب ی��ا فلزاتی که از ام��کان انتق��ال و ذخیره 
انرژی  برخوردار هس��تند بخش��ی از آین��ده صنعت معدن در 
ایران و جهان بوده و هس��تند و ای��ن واقعیت می تواند به یک 
مزی��ت ناگفته برای معدن��کاری در ایران بدل ش��ود. اما این 
نکته مه��م را باید از دو منظور مختل��ف رصد کرد یکی آنکه 
مهم ترین تولیدکننده این فلزات ش��رکت های چینی هستند 
و دیگر آنکه برای ش��رکت های کوچک و متوس��ط متعدد در 
جهان، س��رمایه گذاران چندان هم حاضر نیس��تند که دل به 
س��رمایه گذاری ببندند زیرا از توانمندی چین در رقابت با این 
ش��رکت ها آگاهی کامل دارند. در این ش��رایط ش��اید میان   بر 
ش��رکت های ایران��ی برای فعالی��ت در حوزه فل��زات کمیاب 
مشارکت با چینی   ها باشد آن   هم در شرایطی که رابطه سیاسی 
و ذخایر معدنی هر دو زیرساخت   های مهمی برای توسعه این 
فرآیند محس��وب می شوند.شرکت های معدنی فعال در جهان 
به ش��دت ب��ه آینده برقی دنی��ا نگاه می کنند زی��را به خوبی 
می   دانن��د فلزاتی ک��ه از قابلیت خوبی در انتق��ال و نگهداری 
انرژی الکتریکی برخوردار هستند برجسته   تر خواهند شد. این 
ویژگی مهم موجب ش��ده تا حرکت به س��مت معدنکاری این 
فلزات شتاب بگیرد که مستلزم تامین مالی گسترده   ای است. 
اما س��رمایه گذاران تاکنون چندان به این قبیل ش��رکت های 
معدنی س��رمایه   پذیر )اغلب کوچک و متوس��ط( توجه نشان 

نمی   دهن��د زیرا هر اقدامی در حوزه س��رمایه گذاری به معنی 
رو در رو ش��دن با چین به عنوان قطب تولید این فلزات است 
ت��ا جایی   که می ت��وان گفت معدن با ش��کاف بین جاه   طلبی و 
واقعیت توانمندی   های چین مواجه است.ش��رکت های معدنی 
در غ��رب در تلاش برای تولید فل��زات کافی برای فعال   کردن 
انتقال ان��رژی )الکتریکی( و در عین   ح��ال ایجاد زنجیره   های 
تامین جایگزین برای کاهش وابس��تگی خ��ود به چین، با دو 
چالش اساس��ی روبه   رو هستند. مش��کل این است که شکاف 
بزرگی بی��ن مقیاس جاه   طلبی و آنچه واقع��ا اتفاق می   افتد و 
آنچه احتمالا در چند س��ال آینده اتف��اق خواهد افتاد، وجود 

دارد.
در میان کش��ورهای دارای صنایع معدنی،     استرالیا کشوری 
اس��ت که می توان��د نقش مهمی در تامین بس��یاری از فلزات 
حیاتی برای انتقال انرژی )الکتریکی( ایفا کند. این کش��ور در 
حال حاض��ر بزرگ ترین تولیدکننده لیتیوم و س��نگ آهن در 

جهان است که ماده اولیه اصلی فولاد است. 
همچنی��ن یکی از تامین   کنندگان برتر مس، نیکل و روی و 
دارای ذخایر ثابت   ش��ده سایر مواد معدنی حیاتی مانند کبالت 
و خاک   های کمیاب است.در گذشته شرکت های معدنی جوان 
سرمایه خود را افزایش داده، اکتشافاتی انجام دادند و منابعی 

را ثبت کردند.

بینالملل

رشد سریع تقاضای جهانی 
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فعال سازی ۲ معدن مس در سمنان

آغاز تست گرم در بزرگترین کارخانه فرآوری 
سرب و روی ایران

سهم ستاد عتبات عالیات از معادن خراسان جنوبی رسالت شرکت ورق خودرو 

رئیس اداره منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان تبریز گفت: در راستای احیای 
حق��وق عام��ه و صیانت از بیت المال و به منظور تش��دید نظارت بر فعالیت معادن 
و بر اس��اس دس��تور مقام محترم قضایی، ۲ هکتار معدن غیر مجاز توس��ط یگان 
حفاظت منابع طبیعی و آبخیزداری شهرستان تبریز و با حضور عوامل انتظامی این 

شهرستان رفع تصرف شد.
س��عید پورحیدری صبح امروز در گفت و گو با خبرن��گاران اظهار کرد:  با توجه 
به اهمیت حفظ ذخایر طبیعی و پوش��ش گیاهان مرتعی در شهرس��تان تبریز که 
بعنوان یکی از بزرگ ترین مراکز جمعیتی کشور  محسوب می گردد، نقش مهمی 
را در کنترل بحران ریزگردها و آلاینده های جوی و مخاطرات سیل و خشکسالی و 

همچنین کنترل فرسایش خاک و هدررفت آب را بر عهده دارند.

وی همچنی��ن گفت: هر گونه بهره ب��رداری غیر اصولی از معادن منجر به حذف 
گونه های گیاهان مرتعی و هدر رفت منابع پایه و در نهایت تحمیل خسارات جبران 

ناپذیر زیست محیطی بر پیکر جوامع انسانی در پی خواهد داشت.
پورحی��دری گفت: لزوم حفاظت و صیانت از منابع طبیعی بعنوان س��رمایه های 
ارزش��مند ملی کشور که نقش بسزایی در بقای حیات جوامع بشری نسل حاضر  و 

نسل های آینده را بر عهده دارند، امری اجتناب ناپذیر می باشد.
وی اش��اره کرد: طرح پایش معادن و کنت��رل فعالیت های معدنی در اداره منابع 
طبیعی و آبخیزداری شهرستان تبریز در حال انجام می باشد که در صورت مشاهده 
هرگونه برداشت غیر مجاز و  مازاد بر مجوزات صادره، برابر با قانون و مقررات جاری 

رفتار خواهد شد.

پورحیدری افزود: فعالیت های معدنی بخشی از  اقتصاد کشور محسوب می گردد 
که می بایس��ت هرگونه بهره برداری از آنها بصورت پایدار و در چارچوب قوانین و 
مقررات موضوعه صورت گرفته و نباید در تقابل با منابع طبیعی و محیط زیس��ت 

قرار گیرند.
وی در ادامه بر لزوم اجرای طرح احیاء و بازس��ازی  معادن متروکه تاکید کرد و 
گفت: امسال برای اولین بار تعداد قابل توجهی از این نوع معادن در شهرستان تبریز 

در حال احیاء و بازسازی است.
پورحیدری گفت: اجرای مستمر طرح احیاء و بازسازی معادن مستلزم تخصیص 
اعتبار از محل اعتبارات اس��تانی و ملی می باش��د که باید مورد توجه برنامه ریزان 

قرار گیرد.

مدیر مجتمع پتاس خور و بیابانک از فعال سازی معادن مس کلوت و کلاته مهران 
با ذخایر قطعی بیش از ۲۵۰ هزار تن خبر داد.

س��ید حسین شهامی مدیر مجتمع پتاس خور و بیابانک گفت: معادن مس کلوت و 
کلاته مهران با ذخیره قطعی ۱۰۰ و ۱۴۴ هزار تن فعال ش��ده و عملیات بهره برداری 

از این معادن فعال شد.
ش��هامی توضیح داد: معادن مس کلوت و کلاته مهران که پروانه بهره برداری آن در 
سال ۱۳۹۵ صادر شده بود به علت وجود مشکلات منطقه و معارضان محلی به مدت ۷ 
سال غیرفعال بود که با تلاش و پیگیری های انجام شده و همچنین رفع موانع توسط 

مجتمع پتاس، این معادن بار دیگر فعال شد.
گفتنی اس��ت معادن مس کلوت و کلاته مهران متعلق به شرکت تهیه و تولید مواد 
معدنی ایران و در اس��تان سمنان واقع ش��ده است که سالانه ۴۸ هزار تن مس از این 

معادن استخراج و زمینه اشتغال بیش از ۵۰ نفر را فراهم خواهد آورد.
خاطرنش��ان می شود انجام عملیات اس��تخراج و فروش ماده معدنی از این معادن به 

بخش خصوصی واگذار شده است.

مدیر مجتمع س��رب و روی مهدی آباد از آغاز تس��ت گرم فاز یک کارخانجات فرآوری 
مهدی آباد به عنوان بزرگترین کارخانه فرآوری س��رب و روی کشور با راه اندازی آزمایشی 
خط سنگ شکن اولیه خبر داد.به گزارش روزگار معدن از روابط عمومی ایمیدرو، حمیدرضا 
حمایت با بیان این مطلب اظهار داش��ت: تجهیزات اصلی خط سنگ ش��کن اولیه کارخانه 
فرآوری س��رب و روی مهدی آباد ش��امل یک دس��تگاه اپرون فیدر )برن��د MBE هند(، 
سنگ ش��کن فکی )برند Metso فنلاند( و نوارنقاله ها )ساخت شرکت ایرانی اکسون سازه( 
است.وی ادامه داد: این تجهیزات با ظرفیت ۷۵۰ تن در ساعت ، قادر است خاک سولفیدی 
استخراج شده از معدن سرب و روی مهدی آباد را از ابعاد حداکثر ۹۰۰ میلیمتری تا ابعاد 
کوچکتر از ۱۳۷ میلیمتر خردایش کند که در نوع خود بالاترین ظرفیت در صنعت سرب 
و روی کش��ور محسوب می شود.مدیر مجتمع سرب و روی مهدی آباد با اشاره به تکمیل 
زیرس��اخت های مورد نیاز این کارخانه گفت: بعد از بهره برداری از خط انتقال پس��اب یزد 
به پروژه س��رب و روی مهدی آباد به طول ۱۰۰ کیلومتر درخرداد امسال، خط انتقال برق 
نیز در شهریور راه اندازی شده و این طرح به شبکه برق سراسری متصل شده و هم اکنون 
تست پمپ ها و مسیر پایپینگ نیز با بهره گیری از آب پساب یزد در حال انجام است. وی 
افزود: همچنین با توجه به پیشرفت طرح و شروع تست گرم کارخانه، این مجتمع در یک 
قدمی افتتاح فاز نخس��ت با ظرفیت ۲ میلیون تن خوراک و تولید ۲۰۰ هزارتن کنسانتره 
روی س��ولفیدی قرار دارد.مجری طرح جامع سرب و روی کشور در عین حال تاکید کرد: 
با بهره برداری از کارخانه فرآوری سرب و روی مهدی آباد، خوراک نیمی از ظرفیت خالی 
کارخانجات شمش روی کشور تامین خواهد شد و تولیدکنندگان داخلی باید برای استفاده 

از کنسانتره سولفیدی مهدی آباد، شرایط لازم را فراهم سازند.

رئیس س��تاد توسعه و بازس��ازی عتبات عالیات گفت: ستاد عتبات عالیات از جنبه 
درآمدی و مصرفی در موضوع س��نگ س��اختمانی می تواند از ظرفیت معادن اس��تان 

خراسان جنوبی استفاده کند.
محمد جلال مآب سه ش��نبه شب در دیدار با جواد قناعت استاندار خراسان جنوبی 
ادامه داد: خراسان جنوبی در موضوع معادن مس، گرانیت و سنگ ها ظرفیت راهبردی 
خوبی دارد که باید از این فرصت برای جذب س��رمایه گذاران استفاده کرد. وی گفت: 
پای شرکت های بزرگ معدنی را به استان باز می کنیم تا پروژه های بزرگی را به عنوان 

یک کار شاخص کشوری اجرا کنند.
رئیس س��تاد توس��عه و بازس��ازی عتبات عالیات افزود: برای جذب سرمایه گذاران 
نیازمند انگیزه در بخش س��رمایه گذاری هس��تیم و پیشنهاد می دهیم معادنی که در 
حوزه سنگ آهن یا مس شناسایی شده و روی آن کار نشده را به شرکت های بزرگ 
معرفی کنیم.وی بیان کرد: موضوع واگذاری معادن اس��تان خراسان جنوبی به ستاد 
عتبات عالیات پیگیری و زمینه س��ازی می ش��ود.جلال مآب اظهار داش��ت: مجموعه 
شرکت های سرمایه گذاری بزرگ را به خراسان جنوبی می آوریم تا معادن و پهنه های 
س��رمایه گذاری را واگذار کنیم و س��هم س��تاد عتبات عالیات هم پرداخت شود. وی 
همچنین گفت: ارادت مردم خراسان جنوبی نسبت به عتبات عالیات با همه مشکلات 
و محرومیت ها در س��طح کش��ور بی نظیر است.رئیس ستاد توسعه و بازسازی عتبات 
عالیات با بیان اینکه مردم خراس��ان جنوبی روحیه مذهبی خوبی دارند افزود: وجود 
پایگاهی در اس��تان می تواند منش��أ خیرات و جذب بیشتر خیرین برای ستاد عتبات 
عالیات باشد.وی گفت: تقدیر از خیرین، قالی بافان و کمک کنندگان به عتبات عالیات 
وظیفه ماس��ت و قدردان مردم اس��تان خراس��ان جنوبی و مدیران فعال در کار ستاد 
عتبات عالیات هستیم.جلال مآب تصریح کرد: نیت کار برای خاندان و ائمه اطهار )ع( 
کار بسیار ارزشمندی است که بی پاسخ نمی ماند.سرانه کمک های مردمی در خراسان 
جنوبی بالاتر از میانگین کشوریاستاندار خراسان جنوبی هم در این دیدار گفت: مردم 
خراس��ان جنوبی در کمک به عتبات عالیات پیش��گام هستند و سرانه کمک هر فرد 
در این استان بالاتر از میانگین کشوری است.جواد قناعت افزود: براساس ارزیابی های 
صورت گرفته، سال گذشته روس��تای برکوک شهرستان قاینات رتبه اول کمک های 
مردمی را در سطح کشور از آن خود کرد و این عشق و ارادت مردم خراسان جنوبی 
به ائمه اطهار )ع( مثال زدنی است.وی اظهار داشت: اگرچه خراسان جنوبی از لحاظ 
ش��اخص جمعیت یا مسائل معیشتی و اقتصادی نسبت به س��ایر استان ها رتبه های 
پایین تری دارد اما به واس��طه تدین مردم در کمک به اعتاب مقدسه جزو استان های 

برتر است.
اس��تاندار خراس��ان جنوبی گفت: یکی از دلایلی که خراس��ان جنوبی مثل برخی 
اس��تان های کش��ور دس��تخوش بس��یاری از آس��یب های اجتماعی نش��ده، رویکرد 

ولایتمداری و اعتقاد خاص مردم به ائمه اطهار است.
قناعت به ظرفیت های بکر خراس��ان جنوبی اش��اره کرد و از اقداماتی گفت که در 
راس��تای بهره برداری از آنها صورت گرفته است. وی ادامه داد: مهمترین برنامه ای که 
طی این مدت در دس��تور کار بوده، جذب س��رمایه گذاران دارای اهلیت و صلاحیت 
اس��ت که بتوانند با کمک به تکمیل زنجیره ارزش ظرفیت های موجود، از این طریق 

توسعه خراسان جنوبی را شتاب دهند.

مدیرعامل شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری گفت: این شرکت به عنوان تنها 
تولیدکننده محصولات گالوانیزه خودرویی در کش��ور، رس��الت خود را تولید و تأمین 
گریدهای باکیفیتی از ورق های فولادی موردنیاز صنعت خودروس��ازی و لوازم خانگی 

در کشور می داند.
تقویم رویدادهای گروه فولاد مبارکه را که ورق بزنیم از ۲۴ آبان ماه با عنوان سالروز 
افتتاح ش��رکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری )س��ال۱۳۸۹( یاد شده است. این 
شرکت به عنوان تنها تولیدکننده محصولات گالوانیزه خودرویی در کشور، رسالت خود 
را تولید و تأمین گریدهای باکیفیتی از ورق های فولادی موردنیاز صنعت خودروسازی 

و لوازم خانگی در کشور می داند.
به گفته حمید ش��جاعی، مدیرعامل این شرکت، شرکت ورق خودرو پس از ملحق 
ش��دن به گروه فولاد مبارکه در س��ال ۱۳۹۳، نقش پررنگ ت��ری در چرخه اقتصاد و 
صنعت کش��ور ایفا کرده و با گام برداش��تن در مسیر تعالی سازمانی، حمایت از تولید 

داخلی را همواره در اولویت خود قرار داده است.
صادرات محصولات گریدهای کیفی به س��ایر کش��ورها با توجه به شرایط تحریمی 
شدید و اولویت کشور، هدفی استراتژیک این شرکت پس از تأمین نیاز صنایع داخلی 
اس��ت. حفظ پیوستگی تولید در صنایع داخلی خودروس��ازی و لوازم خانگی از حیث 
تأمین ورق های گالوانیزه، اولویت اصلی ش��رکت ورق خودرو اس��ت و در این مسیر از 

تمام امکانات خود استفاده خواهد کرد.
ظرفی��ت تولی��د ۴۰۰ هزار تنی ان��واع ورق های گالوانیزه ویژه و تجاری بر اس��اس 
جدیدترین اس��تانداردهای بین المللی، زمینه س��از اش��تغال حدود ۲۵۰ نفر به صورت 
مستقیم و ۴ هزار نفر را به صورت غیرمستقیم فراهم کرده است که جایگاه ورق خودرو 
را در اس��تان چهارمحال و بختیاری به خوبی نش��ان می دهد. ب��ا توجه به نیاز صنایع 
خودروس��ازی و لوازم خانگی به گریدهای جدید ورق گالوانیزه کیفی و نیاز روزافزون 
کشور به این محصولات، شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری طرح های توسعه ای 
مختلفی را در دس��تور کار خود قرار داده است که با اجرایی شدن آن ها نه تنها کشور 
در مسیر خودکفایی در تأمین این محصولات قرار می گیرد، بلکه از خروج ارز از کشور 

در شرایط تحریمی شدید کشور نیز جلوگیری می شود.
این ش��رکت طی ۱۳ س��ال فعالیت مجدانه، همواره خود را متعهد به توسعه پایدار 
از منظرهای اقتصادی، اجتماعی و زیست محیطی دانسته و در رفع نیاز صنایع کشور 
کوش��یده است. ثبت س��ه رکورد تولید محصول، عملکرد این شرکت در بورس کالا و 
دست یابی به سهم تقریباً ۵۰ درصدی از حجم معاملات ورق گالوانیزه در بازار تنها در 

نیمه نخست سال ۱۴۰۲ به خوبی گویای این مطلب است.
شرکت ورق خودرو چهارمحال و بختیاری در ادامه مسیر توسعه و پیشرفت خود با 
استعانت از درگاه پروردگار و به پشتوانه همت کارکنان غیور، خدمت گزار و متخصص 
خود در هلدینگ فولاد مبارکه، خواهد کوش��ید با حفظ جایگاه ش��رکت در زنجیره 
ارزش فولاد کش��ور و تداوم حرکت در مس��یر تعالیس��ازمانی، تولی��د کمّی، کیفی و 
مت��وازن گریده��ای ورق گالوانیزه ب��ا ارزش افزوده بالا را که موردنی��از صنایع به ویژه 
صنعت خودروس��ازی و لوازم خانگی است افزایش بخشد و با تأمین نیاز کامل صنایع 
داخلی، مس��یر صادرات محصولات کیفی، ارزآوری و بی اثرسازی تحریم های ظالمانه 

علیه ملت ایران را با در نظر گرفتن منویات مقام معظم رهبری ادامه دهد.

مدیر فراوری مواد معدنی فولاد مبارکه مطرح کرد؛

راهی برای استمرار تولید فولاد مبارکه
امیر ساجدی

مدیر ف��راوری مواد معدنی ف��ولاد مبارکه گفت: 
فولادمبارک��ه ب��ا تش��کیل معاون��ت معدنی فصل 
جدی��دی از فعالیت ها را در س��ه مح��ور ارزیابی و 
اکتش��اف ذخایر معدنی، اس��تخراج م��واد معدنی و 
تجهیز و بهره برداری از معادن و فراوری مواد معدنی 
و دست یابی به ذخایر آهن مطمئن و قابل اتکا برای 
استمرار تولید گروه فولاد مبارکه هدف گذاری کرده 

است.
محم��د مهدی روانفر مدیر ف��راوری مواد معدنی 
فولاد مبارکه به تشریح دس��تاوردها و عملکرد این 
بخش پرداخت. در ادام��ه مطلب ماحصل مصاحبه 

با وی را می خوانید.
در ابتدا قدری درباره مأموریت اصلی واحد فراوری 

مواد معدنی فولاد مبارکه توضیح دهید.
رس��الت و مأموریت اصل��ی واحد ف��راوری مواد 
معدنی ش��رکت فولاد مبارکه در حال حاضر تبدیل 
س��نگ آهن به کنس��انتره موردنیاز ف��ولاد مبارکه 
و انج��ام مطالع��ات و راهب��ری تحقیق��ات فراوری 
مواد معدن��ی موردنیاز گروه و در نهایت پیش��نهاد 
روش ه��ای فراوری مناس��ب و به صرفه ب��رای انواع 
کانسارهای آهنی و غیر آهنی است. شرکت صنایع 
معدن��ی فولاد س��نگان نی��ز یک��ی از بزرگ ترین و 
قوی تری��ن پایگاه های فراوری گروه ف��ولاد مبارکه 
در ش��رق ایران است و س��هم عمده ای از ارتباط و 
تعاملات کاری ما با سایر شرکت های معدنی گروه با 

این شرکت صورت می گیرد.
فولاد مبارکه با س��رمایه گذاری خود در دهه ۹۰ 
توانسته اس��ت برای تأمین ۵ میلیون تن کنسانتره 
و ۵ میلی��ون تن گندله در س��ال خود را بیمه کند. 
اخیراً با همکاری مشترک واحد فراوری مواد معدنی 
و این شرکت، طرح توسعه ظرفیت تولید کنسانتره 
ش��رکت فولاد س��نگان وارد فاز اجرایی شده و قرار 
است طی دو سال آینده ۲.۵ میلیون تن به ظرفیت 

کنسانتره این شرکت اضافه گردد.
وجه تمایز این توس��عه با توس��عه های قبلی این 
اس��ت که این توس��عه به طور اخص بر اس��تحصال 
کنس��انتره آهن از س��نگ آهن، آهن ه��ای کم عیار، 
بازیاب��ی باطله خطوط فراوری فعلی فولاد س��نگان 
و ب��از ج��ذب آه��ن آن و همچنی��ن س��ایر منابع 
غیرمتع��ارف آه��ن دار متمرکز گردی��ده و علاوه بر 
تأمین پایدار ۲ میلیون تن کنس��انتره، به دستاورد 

ب��زرگ تکنولوژیکی گ��روه فولاد مبارک��ه از حیث 
مطالعه و به کارگی��ری روش های نوین فراوری مواد 

معدنی مبدل خواهد شد.
همچنین نوسازی کارخانه گندله سازی سنگان و 
افزایش ظرفیت تولید آن از ۵ به ۷.۵ میلیون تن در 
دستور کار مشترک معاونت معدنی و شرکت فولاد 
سنگان قرار گرفته و به محض اتمام فرایند مهندسی 

طرح، پروژه اجرا خواهد شد.
ع��لاوه بر موارد فوق، مدیری��ت فراوری در بخش 
معاونت معدنی گزارش توجیهی خود را برای احداث 
واح��د احیا مس��تقیم در منطقه معدنی س��نگان با 
محوریت ش��رکت فولاد سنگان تس��لیم واحدهای 
ذی رب��ط نموده تا از این رهگذر به حداکثر راندمان 
و ارزش اف��زوده متص��ور، به نفع تأمی��ن پایدار مواد 

معدنی موردنیاز دست یابیم.
با توجه به برنامه ریزی های پیش�گیرانه ای  �

که در شرکت دنبال می شود، آیا فولاد مبارکه 
برای تولید هدف گذاری ش�ده در س�ال 1410 

گندله کافی در اختیار خواهد داشت؟
یکی از وجوه تمایز ش��رکت فولاد مبارکه با سایر 
شرکت های مش��ابه آن اس��ت که در فولاد مبارکه 
تصمیمات با مطالعه گذش��ته و نگاه به آینده اتخاذ 
می ش��ود. به همی��ن خاطر اس��تراتژی هایی تدوین  

و نقش��ه فعالیت به طور کامل تعریف ش��ده اس��ت. 
فعالی��ت معاون��ت معدنی از آن روس��ت که در افق 
۱۴۱۰ با مشکل و محدودیت جدی مواجه نباشیم. 
به عبارت دیگر، با شناسایی و کشف و توسعه ذخایر 
معدنی به ویژه سنگ آهن و اجرای طرح های توسعه 
ظرفیت تولید کنسانتره و گندله و آهن اسفنجی با 
استفاده از روش های معمول و تکنولوژی های جدید 
فراوری در هاب های معدنی غرب )صبانور و بیجار(، 
شرق )س��نگان و طبس و سیستان(، ایران مرکزی 
)یزد(، ان ش��اءالله در افق ۱۴۱۰ نگرانی جدی برای 
تأمین کسری ماده معدنی موردنیاز نخواهیم داشت.

س�نگ آهنی ک�ه در ف�ولاد مبارک�ه ب�ه  �
کنس�انتره و گندله تبدیل می شود چه عیاری 
دارد؟ آیا شرکت می تواند نیاز خود را با معادن 

کم عیار استان جبران کند؟
فعالیت ه��ای واح��د ف��راوری معاون��ت معدن��ی 
هلدین��گ ف��ولاد مبارک��ه در دو بخش زی��ر دنبال 
می ش��ود: ۱-تبدیل س��نگ آهن و م��اده معدنی به 
کنس��انتره و فراورده ه��ای معدن��ی؛ ۲- مطالع��ه و 
تحقیقات فراوری به منظ��ور بهبود روش های تولید 
کنس��انتره، گندله یا آهن اس��فنجی و یا دست یابی 
به تکنولوژی و روش های نوین فراوری، پرعیارسازی 
کانس��نگ های آهن کم عیار، بازیاب��ی آهن از باطله 

مع��ادن و خطوط فراوری، متدولوژی های تبدیل در 
جهت تولید فولاد سبز.

گفتنی اس��ت حجم قابل توجهی از ذخیره معادن 
کش��ور به ویژه ذخایر معدنی جنوب و جنوب شرقی 
ایران از نوع کم عیار )کانسنگ های هماتیتی( است 
و می توان��د منبعی پایدار و به صرفه ای برای خوراک 
فولاد مبارکه در سال های آتی باشد. البته این منابع 
سنگ آهن ژنز و عیار و بازیابی و رفتاری متفاوتی در 
فراوری دارند و به همی��ن دلایل نیازمند مطالعه و 
انتخاب روش های مناس��ب فراوری برای استحصال 
کنس��انتره هس��تند؛ از همی��ن رو از س��ال ۱۳۹۹ 
چند عنوان پروژه تحقیقاتی موس��وم به استحصال 
کنس��انتره از سنگ آهن های هماتیتی، پرعیارسازی 
سنگ، شناس��ایی و انتخاب متد فراوری سنگ آهن 
معادن هماتیتی متعلق به فولاد در کرمان، فراوری 
باطله معادن و خطوط فراوری، اس��تحصال آهن از 
منابع غیرمتعارف، س��ولفورزدایی از کنسانتره و… 
در معاونت معادن تعریف و اجرایی ش��د و برخی از 
ای��ن پروژه ها منجر به انتخ��اب متدلوژی فراوری و 
انتخاب تکنولوژی شده و در توسعه های گروه مورد 

استفاده قرار گرفته اند. 
به عن��وان مث��ال، در توس��عه ظرفی��ت کارخانه 
کنس��انتره مجتمع فولاد س��نگان ۳۰ تا ۴۰ درصد 

خوراک کارخانه جدی��د باطله های فراوری کارخانه 
موجود و الباقی منابع س��نگ آهن کم عیار و س��ایر 
معادن منطقه س��نگان اس��ت. بس��یاری از عناوین 
فوق و س��ایر موضوعات جدید ف��راوری در کریدور 
همکاری مش��ترک معاونت معدن،R&D، شرکت 
توس��عه فن��اوری ف��ولاد مبارک��ه و ش��رکت فنی 
مهندسی و ناحیه آهن س��ازی و دانشگاه ها و مراکز 
علمی تحقیقاتی و مرک��ز تحقیقات فراوری ایران و 
یکی دو ش��رکت خارجی انجام می ش��ود و به زودی 
دستاوردهای دیگری از این مطالعات و تحقیقات را 

رونمایی خواهیم کرد.
استفاده از معادن کم عیار سودآوری فولاد  �

مبارکه را تحت تأثیر قرار نمی دهد؟
انتظار ما این است سرمایه گذاری در بخش معدن، 
اس��تخراج و فراوری به ویژه منابع هماتیتی به دلیل 
ذخای��ر قابل توجه و به��ای کمتر نس��بت به بهای 
س��نگ آهن هماتیتی و هزینه ه��ای پول همچنین 
س��هولت دسترسی به این معادن از سودآوری گروه 
صیانت کند و این سودآوری در زنجیره ارزش فولاد 
موسوم به »از سنگ تا رنگ« باید مورد بررسی قرار 
گیرد، ولی مسلم است برای ادامه تولید نیازمند مواد 

اولیه هستیم و باید آن را تأمین کنیم.
با توجه به اینکه ذخایر مناسبی از آهن در  �

کش�ور داریم؛ اما توان فنی و تکنولوژیکی در 
زمینه اکتش�اف، معدن کاری و برداشت دچار 
فرسودگی اس�ت. با این چالش چگونه مواجه 

می شوید؟
در معاون��ت مع��دن، مدیریت ارزیاب��ی ذخایر و 
اکتش��افات معدنی وج��ود دارد تا پاس��خ گوی این 
قبیل مخاطرات باش��د. مطالعه عملکرد و تراز مالی 
شرکت های معدنی بزرگ دنیا مؤید یک نکته کلیدی 
اس��ت و آن نکته اختصاص بخش عمده ای از درآمد 
ش��رکت های معدنی )بالغ بر ۵۰ درصد( به مطالعات 
اکتشافی به منظور توسعه ذخایر قطعی ماده معدنی 
اس��ت که از انواع تکنول��وژی و روش های پی جویی 
و اکتش��اف و تأمین تجهیزات تا سرمایه گذاری های 

تخصصی مربوط به آن را شامل می شود.
از س��ال ۱۳۹۸ که فولاد مبارکه ب��ا چالش مواد 
اولی��ه مواجه ش��د، مقول��ه اکتش��اف و الزامات آن 
ش��امل تجهی��ز و تکنول��وژی و دان��ش و نی��روی 
متخصص را مورد توج��ه جدی قرار داده و با ایجاد 
دپارتمان تخصصی مدیریت ارزیابی و اکتش��اف در 
معاون��ت معدنی با جدیت روی ای��ن موضوع کار و 

سرمایه گذاری می کند.

         آزادسازی ۲ هکتار از معادن غیرمجاز شهرستان تبریز 

فولاد مبارکه تنها س��ازمان ایران��ی راه یافته به جمع برترین 
س��ازمان های دانش محور و پیشرو در سطح آسیا است که در 
چندین س��ال متوالی گواهینامه جای��زه جهانی MAKE را 
دریافت کرده اس��ت. با توجه به افزوده شدن مفهوم نوآوری به 
 MIKE در س��ال های اخیر، عنوان جایزه به MAKE جایزه
تغیی��ر یافت و مجدداً این ش��رکت در س��ال ۲۰۲۱ موفق به 
دریاف��ت نش��ان برگزیده این جایزه ش��د ک��ه در واقع جایزه 
نوآورترین شرکت دانش��ی است.شاخص های سنتی و گذشته 
تولید و راه های ایجاد ارزش افزوده برای س��ازمان ها در دنیای 
کنونی تغییر یافته و زمین، سرمایه، ماشین آلات و نیروی کار 
ماهر و ارزان، فقط لازمه موفقیت در کس��ب وکارها نیس��ت و 
در دنیای کنونی تغییر راهبرد س��ازمان های بهره ور و متعالی 
به رویکرد دانش محور و بهره گیری از دانش، نوآوری، س��رمایه 
فکری و نیروی انس��انی خ��لاق و متخص��ص، مهم ترین نیاز 
سازمان های پیشرو است.مدیریت دانش محور و ایجاد سازمان 
دانش��ی هم اکنون دغدغه اصلی سیاس��ت گذاران، برنامه ریزان 
و مدیران سازمان هاس��ت و رویکرد دانش محور در کسب وکار 
مؤثرترین رویکردی اس��ت که در کن��ار بهره مندی از آخرین 
تجربیات و فناوری های روز، س��ازمان را در ش��رایط متعالی و 
موفق در رقابت با سایر شرکا و رقبای تجاری ملی و بین المللی 
قرار دهد.طبیعی است که تولید و استقرار دانش، بهترین بستر 
برای خلق ثروت مادی و معنوی و جذب س��رمایه های فکری 
و مالی است و در این میان به هرگونه فرایندی که در کسب، 
تس��خیر، ترویج و جامعه پذیری علم تأثیرگذار است مدیریت 
دانش اطلاق می ش��ود که ضمن ج��ذب نیروهای متخصص و 
نخبه و کارآمد، دانش را منشأ توسعه دانسته و ضمن استفاده 
از تجربیات س��ایرین در کسب و گسترش دانش محور، امکان 
تس��ریع در فرایند توسعه و تعالی س��ازمان و کسب موفقیت 
در ب��ازار پررقی��ب را فراهم می کند.تولید عل��م و خلق ثروت، 
خودکفایی و بومی س��ازی تنها در سایه بهره گیری از دانش و 
فناوری ممکن اس��ت و تولید علم در شرایطی حاصل می شود 
که دان��ش در تمام بخش ه��ای مختلف صنایع بالادس��تی و 
پایین دس��تی، با فناوری نوین دنبال شود که در نهایت دانش 
و فناوری، بر اساس معیارها و استانداردهای معتبر در صنعت 
و اقتصاد، ضمن تولید دانش و خلق ثروت، ارزش افزوده ایجاد 
می کند.ش��رکت فولاد مبارکه به عنوان شرکتی مسئولیت پذیر 
و دانش محور ب��رای خلق آینده ای بهتر برای ایران اس��لامی، 
همواره ارتقای سیس��تم های مدیریت، ارتباط با مش��تریان و 
تأمین کنن��دگان و پیاده س��ازی پرتال مدیری��ت دانش، ثبت 
تج��ارب نخبگان و خبرگان، در قالب نقش��ه های دانش، کافه 
دانش و گروه های خبرگی را رس��الت اصلی خود دانسته و در 
کنار آن همکاری با مؤسس��ات علمی و دانشگاهی و پژوهشی 
و هزاران نفر از اس��اتید، پژوهش��گران و دانشجویان در اجرای 
پروژه ه��ای تحقیقات��ی را به طور مس��تمر ادامه داده اس��ت. 
همچنین با برگزاری قریب به یک هزار س��مینار و س��خنرانی 
تخصص��ی و اج��رای بی��ش از یک ه��زار پ��روژه تحقیقاتی و 
همکاری با ش��رکت های دانش بنیان، تلاش��ی مضاعف را برای 
توس��عه س��ازمانی و اعتباردهی به ش��رکت در نظام مدیریت 
دانش به منظور دریافت جایزه جهانی سازمان های دانشی برتر 
انجام داده اس��ت.توفیقات شرکت فولاد مبارکه در رونق تولید 
و تأمین نیاز قریب به ۳ ه��زار تولیدکننده محصول در داخل 
کش��ور و اشتغال زایی و کارآفرینی و... بر کسی پوشیده نیست 
و در ادامه موفقیت ها، شرکت فولاد مبارکه تنها سازمان ایرانی 
راه یافته به جمع برترین س��ازمان های دانش محور و پیشرو در 
سطح آسیاس��ت که در چندین سال متوالی گواهینامه جایزه 
جهانی MAKE را دریافت کرده اس��ت. این جایزه بر اساس 
بررس��ی و تجزیه وتحلیل ۱۵۰ شاخص ارزیابی به سازمان های 
دانش محور اهدا می ش��ود و فولاد مبارکه در دو س��ال متوالی 
۲۰۱۶ و ۲۰۱۷ به ترتیب در جمع ۲۵ و ۱۱ ش��رکت دانش��ی 
برتر ق��رار گرفته اس��ت. در ادامه این موفقیت ه��ا با توجه به 
افزوده ش��دن مفهوم نوآوری به جایزه MAKE در سال های 
اخیر، عنوان جایزه به MIKE تغییر یافت و مجدداً ش��رکت 
ف��ولاد مبارکه در س��ال ۲۰۲۱ در رقابت��ی بین المللی موفق 
به دریافت نش��ان برگزیده این جایزه ش��د که در واقع جایزه 
نوآورترین ش��رکت دانشی است.خوش��بختانه درخشش فولاد 
مبارکه، در این زمینه نیز، س��ند روش��نی از مسیر درست این 
ش��رکت برای خلق آینده ای بهتر برای ایران اس��لامی است و 
در سالروز انتخاب فولاد مبارکه به عنوان سازمان دانشی برتر، 
شایسته است که از تلاش هیئت مدیره محترم، مدیران عامل، 
کارکنان، کارگران، پیمانکاران و ذی نفعانی که در تعالی فولاد 

مبارکه نقش داشتند قدردانی نماییم.

محمدجواد براتی  
مدیر روابط عمومی فولاد مبارکه

یادداشت

مدیرعامل سدید ش��مش خاتم گفت: تشکیل کمیته ۳ جانبه 
به گونه ای است که این کمیته ماهیت بورس زیر سوال می رود

محم��د طاهر یاوری در خصوص قطعی گاز فولادس��ازان بیان 
کرد: با توجه به شرایطی که در کشور وجود دارد، به نظر می رسد 
میزان قطعی گاز در زمستان امسال برای صنایع کاهش نمی یابد. 
همچنین برآورد می ش��ود با نزدیک ش��دن ب��ه انتخابات مجلس 
قیم��ت میلگرد به ۲۰ هزار تومان برس��د.وی ادامه داد: از طرفی، 
اکثر تولیدکنندگان آهن اسفنجی معدن دار و گندله ساز هستند. 
بر همین اساس، تولید گندله ۷۰ درصدی برای آنها هزینه زیادی 
ندارد و زمانی که به آهن اسفنجی تبدیل شود، ضریب حدود یک 
درصدی دارد که متاسفانه امروزه ضریب ۲۰۰ درصدی در قیمت 
آن لحاظ می شود.مدیرعامل سدید ش��مش خاتم افزود: در واقع 
گندله ۴ هزار تومانی ب��ا قیمت ۱۱ هزار تومان به فروش می رود 
و به این موضوع توجه نمی  شود. همچنین آهن اسفنجی بر پایه 
گاز فقط در ایران تولید می ش��ود، به گون��ه ای که به بزرگ ترین 
تولیدکننده اسفنجی در جهان تبدیل شدیم.یاوری معتقد است، 
در بخش صادراتی نیز محصولات فولادی ایرانی حدود ۱۰۰ دلار 
کمت��ر از قیمت بازار جهانی به ف��روش می روند.وی با بیان اینکه 
مدیریت اس��تراتژی در ب��ورس کالا وجود ندارد، گفت: تش��کیل 
کمیته ۳ جانبه به گونه ای اس��ت که ای��ن کمیته ماهیت بورس 
زیر س��وال می رود. البته که بورس تنها به خصوصی ها فشار وارد 
می کند و آنها را در میزان عرضه و قیمت گذاری محدود می کند. 
بنابراین می توان گفت بورس کاملا دس��توری اس��ت و متاسفانه 

کشف قیمتی در آن صورت نمی گیرد.

روی موج معدن

شرکتها

فولاد مبارکه؛  بر قله تعالی 
ایران اسلامی

خدشه دارشدن ماهیت بورس 
کالا با تشکیل کمیته ۳ جانبه
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 قیر ماده   ای اس��ت س��یاه رنگ که از وکیوم باتوم تولید 
می شود و برای نفوذ ناپذیری در برابر آب و حفظ چسبندگی 

استفاده می شود. 
تولیدکنن��دگان قی��ر ماده اولیه خود را ک��ه وکیوم باتوم 
اس��ت از طریق بورس کالا و در رینگ داخلی تهیه می کنند 
و تولید قیر در کشور حاشیه سود شاید نزدیک به ۱۰ درصد 

برای تولیدکنندگان به همراه دارد.
مش��کلات تولیدکنن��دگان قی��ر مجوزهای بی حس��اب 
صادر ش��ده ب��رای تولیدکنن��دگان کوچک، ف��روش ریالی 
محص��ول صادراتی در بورس کالا در رین��گ صادراتی، قرار 
گرفتن قیر در محصولات خام و نیمه خام صنعتی و تعیین 
کردن قیمت فروش صادراتی قیر ایران توس��ط خارجی   ها 
همچون هندی   ها و موارد دیگری از این قبیل است. از نقاط 
قوت این صنع��ت می توان به وجود پیوس��تگی حوزه   های 
مصرف اش��اره کرد که این صنعت را جزو صنایع پایدار قرار 

داده است.
 قیمت قیر وابستگی مستقیم با قیمت نفت دارد و عوامل 
تاثیر گذار بر این نرخ مستقیما بر قیمت آن تاثیر می   گذارند 
و البت��ه میزان تقاضا برای قی��ر در جهان حدودا ثابت بوده 
و عواملی مانند رشدهای اقتصادی و محرک   های اقتصادی 

می توانند تقاضا را با نوسانات همراه کنند.
وکی��وم باتوم در ب��ورس کالا و در رین��گ داخلی عرضه 
می شود و شرکت های تولیدکننده قیر در یک فرآیند کاملا 
قانون��ی آن را خریداری می کنند و در کارخانه   های خود به 
گریدهای مختلف قیر تبدیل می کنند. صادرات وکیوم باتوم 
به عنوان یک ماده اولیه برای شرکت های قیرساز هیچ گونه 
ارزش اف��زوده   ای ندارد و مش��تریان صادراتی ش��رکت های 
تولیدکننده قیر، مش��تری گریدهای مختلف قیر هس��تند 
و مشتری وکیوم باتوم نیس��تند. از نظر اقتصادی نیز برای 
کش��ورهایی که نفت ندارن��د خرید قیر به نس��بت وکیوم 
باتوم به صرفه   تر اس��ت. در ایران پالایش��گاه   های اصفهان، 
بندرعباس، تهران، تبریز و ش��یراز عرضه کننده   های وکیوم 
باتوم هس��تند.ترکیب قیمت در قیر به این صورت است که 
۸۳درصد به ش��رکت پالایش و پخش برمی   گردد که همان 
قیمت وکیوم باتوم اس��ت و ۶درص��د مربوط به هزینه   های 
تولید اس��ت و ۱درص��د هم به خاط��ر آلایندگی صنعت به 
محیط زیست داده می ش��ود و بنابراین در نهایت ۱۰درصد 
حاش��یه سود تولیدکنندگان قیر خواهد بود که از این عدد 
باید مالی��ات را نیز پرداخت کنند. بنابراین هر زمان قیمت 
وکیوم باتوم افزایش می   یابد به همان نسبت نیز قیمت قیر 
افزایش پیدا خواهد کرد. در حال حاضر در ایران بزرگ ترین 
و با کیفیت   ترین تولیدکننده قیر شرکت نفت پاسارگاد است 

که محصول این شرکت شهرت جهانی دارد.
مشکلات�فعلی�در�صنعت�قیر��

در کشور سالانه ۱۲ میلیون تن وکیوم باتوم تولید می شود 
که ۶ میلیون آن به تولید نفت سبک اختصاص می   یابد و ۶ 
میلیون تن به تولید قیر اختصاص داده می ش��ود. شنیده   ها 
حکایت از آن دارد که در کشور مجوز تولید ۵۲ میلیون تن 
قیر به ۹۰ شرکت تولیدکننده داده شده است که اکثر این 
ش��رکت ها نیز قیر کم   کیفیت تولید می کنند و با اس��تفاده 
از افزودنی   های��ی مثل VR عراق و... قی��ر بی   کیفیت را در 
بازار تحویل می دهند. برخی معتقد هستند که شرکت های 
بزرگ و بازیگران اصلی قیر در ایران جی نمی توانند وکیوم 
بات��وم کافی برای تولید قیر به میزان ظرفیت اس��می خود 
را تامین کنند.یکی از مش��کلات دیگری که اخیرا رفع شد 
واریزی ۲۰درصد در بورس کالا بود که مش��کلات نقدینگی 
جدی برای شرکت های بزرگ با تقاضای بالا ایجاد می   کرد 
که بحمدالله با پیگیری   ها این مشکل رفع شد و نقد واریزی 

برای بورس کالا مجددا به ۱۰درصد برگشته است.
یکی دیگر از مشکلات حاکم بر این صنعت فروش ریالی 
قیرصادرات��ی در رین��گ بورس صادراتی اس��ت که موجب 
می ش��ود دلال   ها از ش��رکت ریالی خرید کنند و به صورت 
ارزی بفروش��ند.یکی دیگر از مش��کلات ای��ن صنعت قرار 
گرفتن قیر در لیس��ت کالاهای خ��ام و نیمه خام صنعتی 
اس��ت که این فرض مشکلات بسیاری را در استرداد ارزش 
اف��زوده ب��رای تولیدکنندگان ب��زرگ قیر ایج��اد می کند. 
همان طور که می   دانیم قیر یک محصول نهایی است و ماده 
خام نیست که متاسفانه در این لیست قرار داده شده است 
و یکی از مهم ترین مطالبات تولیدکنندگان قیر خارج شدن 
نام محصول قیر از فهرس��ت مواد خام و نیمه خام صنعتی 
اس��ت. یکی دیگر از مش��کلات این صنعت مربوط به حوزه 
ص��ادرات و تعیین قیمت صادراتی قیر اس��ت که هندی   ها 
ب��رای محصول ای��ران قیمت تعیین می کنن��د و دلیل آن 
هم ارائه قیمت وکیوم باتوم خریداری ش��ده تولیدکنندگان 

توسط صاحبان کشتی   ها به هندی   هاست.
عوام�ل�تاثیر�گذار�بر�قیمت�و�میزان�تقاضا�برای���
قیر

در حوزه قیم��ت با توجه به اینکه قیمت قیر وابس��تگی 
کامل به قیم��ت وکیوم باتوم دارد می ت��وان روند قیمت و 
عوامل تاثیر گذار ب��ر وکیوم باتوم را دنبال کرد که خود آن 
هم وابس��ته به قیمت نفت اس��ت، بنابرای��ن از نظر قیمت 
تمام ش��ده قیر می توان رفت��ار و عوامل تاثیرگ��ذار بر بازار 
نف��ت را دنبال ک��رد و محرک   های مثب��ت و منفی بر بازار 
نفت همان تاثیر را در قیمت قیر به همراه خواهد داش��ت.

اما بخ��ش دیگر در حوزه قیر مربوط به میزان تقاضاس��ت 
که باید بررس��ی ش��ود. در حال حاضر در دنیا سالانه ۱۲۰ 
میلیون تن قیر تولید می ش��ود که از این مقدار ۴۸ میلیون 
تن در آس��یا مصرف می ش��ود و ۳۶ میلیون تن در آمریکا 
همچنین ۲۲ میلیون تن در اروپا و مابقی در س��ایر مناطق 
مصرف می   ش��ود. بنابراین در حوزه میزان تقاضا باید عوامل 
محرک   های رش��د اقتصادی  را که ب��ر روی میزان مصرف 
قی��ر و الگوهای مصرف تاثیر گذار هس��تند پ��ی گرفت.در 
چش��م انداز ۲۰۳۰ می توان انتظار رشد بخش ساخت وساز 
در هند، چین، تایلند و ویتنام را داشت. همچنین در آمریکا 
سرمایه گذاری   ها در حوزه مس��کن در افق ۲۰۳۰ افزایشی 
اس��ت که می تواند موجب افزایش تقاضا شود. به طور کلی 
نیز با توجه به پیوس��تگی ساخت وس��از در جهان و تعمیر 
و س��اخت جاده   ها و زیرس��اخت   ها نیاز مداوم به قیر وجود 
دارد و تداوم رونق این صنعت را تضمین می کند و بنابراین 
آینده روش��ن این صنعت را می توان حفظ شده تصور کرد 

و صنعت قیر را جزو یکی از صنایع پایدار در نظر گرفت.

حمید غلامی سروش  
کارشناس حوزه نفت و گاز

یادداشت

شبکه�برق�ایران�و�روسیه�به�هم�متصل�می�شوند تشدید�ناترازی�بنزین�با�یک�تصمیم�اشتباه

به گزارش روزگارمعدن به نقل از شرکت نفت فلات قاره ایران، علیرضا متعالی جهرمی 
گفت: با اجرای پروژه افزایش ظرفیت تولید میدان ابوذر، همچنین پروژه ساخت و نصب 
مبدل های حرارتی در کارخانه خش��کی ابوذر، ظرفیت تولید نفت این شرکت ۳۰ هزار 
بشکه در روز افزایش یافت و از ماه گذشته چاه F۸-۵ میدان مشترک فروزان با تولید 

نزدیک به یک هزار بشکه در روز به بهره برداری رسید.
وی اف��زود: در پروژه افزایش ظرفیت تولید میدان اب��وذر حدود ۲ کیلومتر خط لوله 
۱۸ اینچ اجرا و راه اندازی شد. با وجود استفاده از خط لوله ۲۶ اینچ دریایی در دو سال 
گذش��ته، رفع گلوگاه ها در مس��یرهای ارتباطی کارخانه ها ضروری بود که به دنبال آن 
با اس��تفاده از زیرس��اخت ها و ظرفیت های موجود، این خط لوله در چهار مسیر اصلی 

طراحی و اجرا شد و در کوتاه ترین زمان ممکن به بهره برداری رسید.

مدیر منطقه عملیاتی خارک در تشریح مراحل مختلف اجرای این پروژه بیان کرد: در 
مرحله نخس��ت پروژه، خط لوله ۱۸ اینچ از کارخانه درود ۲ تا خط موجود در مجاورت 
کارخانه، همچنین محل ایس��تگاه تقویت فش��ار تا کارخانه ابوذر اجرا شد و پس از آن 
خ��ط لوله دیگری به ط��ول حدود ۵۰۰ متر از محل انش��عاب های بارگیری تا کارخانه 
ابوذر کش��یده ش��د که با اجرای آن قابلیت های عملیاتی و پایداری تولید افزایش قابل 
ملاحظه ای یافت.متعالی جهرمی درباره پروژه س��اخت و نص��ب مبدل های حرارتی در 
کارخانه ابوذر خشکی نیز گفت: با توجه به نقش حیاتی مبدل های حرارتی روی کیفیت 
نفت مربوط به کارخانه های ابوذر و فروزان، همچنین خارج از سرویس بودن تعداد زیادی 
از این مبدل ها، نوس��ازی آنها در دس��تور کار قرار گرفت و برای نخس��تین بار در طول 
عمر کارخانه، تعدادی از پوس��ته ها و تیوب باندل ها با انجام چند پروژه همزمان ساخته 

و نصب ش��دند.به گفته وی، با توجه به محدودیت های موجود، تیوب باندل اول پس از 
انجام آزمایش های فنی لازم، اواخر تیرماه از طریق بندر بوشهر تحویل و در خارک نصب 
ش��د که مجموعه این اقدام ها افزایش چشمگیر تولید منطقه خارک را به دنبال داشت.

مدیر منطقه عملیاتی خارک گفت: از ویژگی های بارز این پروژه به کارگیری حداکثری 
توان تولید س��اخت داخل و اقدام های هماهنگ مدیریت های مهندس��ی و ساختمان، 
مدیریت امور تولید و منطقه عملیاتی خارک، همس��و با سیاس��ت های مدیریت ارش��د 
س��ازمان اس��ت.متعالی جهرمی اظهار کرد: در منطقه عملیاتی خارک، همه واحدهای 
نوس��ازی و تعمیرات، بهره برداری، بازرسی فنی و خوردگی فلزات، تدارکات و امور کالا، 
مهندس��ی فرآورش، برنامه ریزی و کنترل طرح ها، ایمنی، امور قراردادها و... در اجرای 

پروژه نقش مؤثری داشتند.

وزی��ر نیرو از اتصال ش��بکه برق ایران و روس��یه خب��ر داد و گفت: 
مس��یری که از نظر اجرایی بس��یار آس��ان تر به نظر می رسد و نیاز به 
توسعه شبکه ندارد، مس��یر آذربایجان است که کارهای مطالعاتی آن 

آغاز شده است.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو در حاشیه بازدید از جشنواره و فن بازار 
تخصصی صنعت برق ایران در جمع خبرنگاران گفت: برای نخس��تین 
ب��ار در تاریخ صنعت برق کش��ور مصرف برق صنع��ت از مصرف برق 

خانگی پیشی گرفت و امید است این روند ادامه یابد.
وزیر نیرو همچنین به تأمین برق بخش صنایع کش��ور اشاره کرد و 
افزود: در این زمینه در تلاش هس��تیم در بخش صنایع مصرف برق را 
در س��اعت پیک و غیر پیک مدیریت کنی��م به نحوی که برق صنایع 
در ساعات غیر پیک بدون محدودیت تأمین شود. وی یادآور شد: این 
ش��یوه در تمامی کش��ورهای صنعتی به ویژه در فصل تابستان اعمال 

می شود.
وزیر نیرو با اش��اره به رش��د ۱۱ درصدی تولید س��یمان و نیز رشد 
چش��مگیر موجودی انبار در کارخانجات فولاد و صنایع انرژی، درباره 
مبادله برق با کش��ورهای همس��ایه، گفت: صنعت برق کشور در کنار 
برنامه ریزی در زمینه مبادله برق با کش��ورهای همسایه و در خصوص 
صدور خدمات فنی و مهندسی و کالاهای این حوزه برنامه های ویژه ای 

را پیش بینی کرده است.
محرابی��ان تاکید کرد: برگزاری این نمایش��گاه ب��ا حضور میهمانان 
خارج��ی، حاکی از آن اس��ت که توجه به بازاره��ای جهانی و به ویژه 
بازارهای منطقه از اهمیت بس��زایی برخوردار است؛ کشور در موضوع 
مبادله برق تقریباً با تمام کش��ورهایی که مرز خشکی دارد تبادل برق 

را صورت می دهد.
وزی��ر نیرو تصری��ح کرد: هم اکنون در مراح��ل مطالعاتی به منظور 
پیشبرد پروژه مشترک با کشور قطر در این زمینه هستیم و امید است 

این پروژه در آینده نزدیک به مرحله اجرایی برسد.
وی در ادامه به افزایش راندمان نیروگاهی کشور اشاره کرد و افزود: 
یکی از مهمترین برنامه های نیروگاه های حرارتی و برق آبی این است 
ک��ه این واحدهای نیروگاهی در طول س��ال تعمیر ش��وند تا در فصل 

تابستان به بالاترین ظرفیت تولید داشته باشند.

به گفته وی، در تابس��تان س��ال ج��اری، در صنعت ب��رق بالاترین 
ظرفی��ت برق آبی را به کار گرفتیم ب��ه طوری که تمام واحدهای برق 

آبی کشور در اقصی نقاط آماده تولید بوده است.
محرابی��ان درباره برقراری ش��بکه برق ایران و روس��یه و نیز اثرات 
مثبت این امر، توضیح داد: اقدامات مطالعاتی اتصال ش��بکه برق ایران 
به کش��ور روس��یه از طریق سه مسیر اعم از گرجس��تان، آذربایجان و 
ترکمنستان انجام شده است. مسیری که از نظر اجرایی بسیار آسان تر 
به نظر می رس��د و نیاز به توس��عه شبکه ندارد، مسیر آذربایجان است. 
خوش��بختانه در ای��ن زمینه توافق بس��یار خوبی با کش��ور جمهوری 
آذربایجان و روس��یه صورت گرفته و این توافق منجر به این ش��د که 
بتوانیم از مس��یر آذربایجان هرچه سریع تر ش��بکه های برق را متصل 

کنیم.
وزی��ر نیرو در ادامه اب��راز امیدواری که حداکثر ظ��رف ۶ ماه آینده 
تبادل برق ایران، روس��یه و آذربایجان به صورت مش��ترک آغاز شود. 
این طرح بس��یار اقتصادی اس��ت چراکه پیک مصرف ایران و روس��یه 
با یکدیگر کاملًا متفاوت اس��ت. به عبارت دیگر زمان هایی که کش��ور 
روس��یه بیش��ترین مصرف را دارد ای��ران کمترین مص��رف را دارد و 

بالعکس.
وی اضافه کرد: با همکاری دولت و مجلس ش��ورای اس��لامی قانون 
بسیار خوبی به تصویب رسید بنام قانون مانع زدایی از صنعت برق که 
مواد بسیار خوبی از جمله ماده سه و چهار را دارد؛ اما اجرای ماده ۱۰ 
این قانون در طول زمان با افزایش راندمان نیروگاه های کش��ور همراه 
می ش��ود به عبارت دیگر یارانه س��وخت را به انته��ای زنجیره منتقل 
می کن��د و موجب می ش��ود نیروگاه هایی که راندم��ان بالاتری دارند 

بتوانند دریافتی های بیشتری داشته باشند.
محرابیان در این باره ادامه داد: آئین نامه این امر تدوین ش��ده و در 
هیئت دولت در حال تصویب اس��ت اما در سال جاری بر اساس حکم 
قانون بودجه با اصلاح نرخی که در س��وخت نیروگاهی انجام شد این 
امر آغاز ش��ده به طوری که نرخ س��وخت نیروگاهی در س��ال گذشته 
۲۵ تومان بود، در س��ال جاری به ۷۵ تومان رس��یده اس��ت. این نرخ 
در نیروگاه ها توزیع می ش��ود و سهم نیروگاه هایی که راندمان بیشتری 

دارند از این عدد بیشتر خواهد بود و بالعکس.

رئیس هیئ��ت مدیره انجمن صنفی CNG گفت: 
ب��ا ورود LPG به س��بد س��وخت خودروها، صنعت 
CNG آس��یب جدی می بیند و ای��ن به معنای آن 
اس��ت که ب��ه تنها جایگزی��ن و راه��کار عملی رفع 

ناترازی بنزین آسیب می زنیم.
محس��ن جوهری، رئی��س هیئت مدی��ره انجمن 
صنفی صنع��ت CNG در جمع خبرن��گاران اظهار 
داشت: ورود سوخت های جایگزین در سبد سوخت 
خودروها یکی از راهکارهای موثر رفع ناترازی بنزین 
است اما باید توجه داشت چه نوع سوختی باید وارد 

چرخه حمل و نقل کشور شود.
وی افزود: در دهه ۷۰ شمسی، سوخت LPG وارد 
سبد سوخت خودروها شد اما دلایل متعددی موجب 
شد تا این س��وخت کنار گذاشته شود؛ از جمله این 
دلایل ب��ه ناایمن بودن این نوع س��وخت در چرخه 
حم��ل و نقل و عدم وجود ظرفیت کافی برای تأمین 
 LPG پایدار آن بود.جوهری با بیان اینکه “بازگشت
به س��بد س��وخت خودروها بعد از ۲۰ و اندی سال، 
بازگشت به یک تجربه شکست خورده است”، گفت: 
در دو ده��ه اخیر، میلیارده��ا دلار هزینه ملی صرف 
تأمین زیرساخت های توزیع و مصرف سوخت ایمن 
و پاک CNG در کش��ور ش��ده و امروز این ظرفیت 
را داری��م که روزان��ه ۵۰ میلیون لیت��ر بنزین با ۵۰ 
میلیون مترمکعب CNG جایگزین ش��ود که از این 
ظرفیت اس��تفاده کاملی نمی شود.وی ادامه داد: هم 
اکنون روزانه حدود ۲۱ میلیون مترمکعب CNG در 
کشور مصرف می شود، یعنی بالغ بر نیمی از ظرفیت 
زیرس��اختی ایجاد شده در بخش CNG بلااستفاده 
مانده است و می توانیم بدون هزینه و سرمایه گذاری 
مجدد و فقط با فراهم کردن شرایط سیاست گذاری 
در این بخش، مشکل ناترازی بنزین را به راحتی حل 
کنیم اما به نظر می رسد عده ای در کشور به دنبال 
رفع مش��کل ناترازی بنزین نیستند و آدرس غلط به 
جامع��ه می دهند.رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
صنع��ت CNG با تأکید بر اینک��ه “ورود LPG به 
سبد سوخت خودروها آدرس غلط دادن به نقشه راه 
انرژی کش��ور است”، گفت: در سند تأمین انرژی در 
بخش حمل ونقل کشور تا افق LPG ،۱۴۲۰ از سبد 
 LPG س��وخت خودروها در کش��ور حذف و عرضه
را صرفاً ب��رای مصارف عمدت��اً پخُت وپزَ و گرمایش 

خانوارهایی که به شبکه گاز طبیعی دسترسی ندارند 
مورد تأکید قرار گرفت��ه اما مجلس با نادیده گرفتن 
این س��ند بالادس��تی، اصرار بر ورود LPG به سبد 
س��وخت خودروها دارد و امروز عده ای بدون توجه 
به آس��یب های بسیار این تصمیم غیرکارشناسی، به 
دنبال گنجاندن این موضوع در برنامه هفتم توس��عه 

هستند.
وی اف��زود: س��وخت LPG نس��بت ب��ه بنزین و 
CNG ، سوختی ناایمن است، هیچ زیرساختی برای 
عرض��ه آن وجود ندارد و باید س��الها با صرف هزینه 
سنگین میلیاردها دلار، زیرساختی را فراهم کنیم که 
امروز در بخش CNG آن زیرس��اخت را داریم، اگر 
مدافعان ورود LPG به س��بد سوخت خودروها، به 
فکر حل ناترازی بنزین بودند، این مشکل با استفاده 

از ظرفیت های فعلی CNG قابل رفع بوده است.
جوهری خاطرنش��ان کرد: با ورود LPG به س��بد 
س��وخت خودروها، صنعت CNG آسیب جدی می 
بینید و این به معنای آن اس��ت که به تنها جایگزین 
و راهکار عملی رفع ناترازی بنزین آس��یب می زنیم، 
درحالی که LPG س��الها طول می کش��د بتواند به 
س��بد س��وخت خودروها بیاید، همین امروز آسیب 
جدی را به امنی��ت تأمین انرژی بخش حمل و نقل 
می زند و نتیجه آن تش��دید نات��رازی بنزین خواهد 
بود. رئی��س هیئت مدی��ره انجم��ن صنفی صنعت 
CNG تصریح کرد: جدا از این مس��ئله که تصمیم 
ب��ه ورود LPG به س��بد س��وخت خودروها موجب 
تش��دید ناترازی بنزین می ش��ود و دولت در س��ال 
آتی باید هزینه های بیشتری را صرف واردات بنزین 
کند، ب��ا ایجاد تقاضا در این بخ��ش و عدم پایداری 
تأمین LPG برای تقاضای ایجاد ش��ده در سالهای 
آتی، شاهد تبدیل ایران از صادرکننده LPG به وارد 

کننده آن خواهیم بود.
 LPG جوهری با بیان اینکه “توجیه مدافعان ورود
به س��بد س��وخت خودروها، جلوگیری از هدررفت 
یا قاچاق آن اس��ت”، گفت: جلوگی��ری از هدررفت 
ی��ا قاچاق LPG نیازمند اص��لاح روش های توزیع با 
استفاده از بستر سامانه سدف است و اگر این اصلاح 
صورت نگیرد، ورود یا عدم ورود به س��بد س��وخت 
خودروها، نقش��ی در جلوگیری از قاچاق یا هدررفت 

این سوخت ایفا نخواهد کرد .

استفاده از هوش مصنوعی در میادین نفت و گاز ایران
مهدی کاوه ای

مدیرعامل ش��رکت ملی نف��ت ایران گفت: در 
پرتو تحول دیجیتال و هوشمندس��ازی، استقرار 
مرکز راهبری میدان های هیدروکربوری را برای 
۱۵ می��دان نف��ت و گاز ایجاد خواهی��م کرد و 

تفاهم نامه آن امضا شد.
محسن خجس��ته مهر ش��امگاه سه شنبه )۲۳ 
آبان م��اه( در آیی��ن امضای تفاهم نامه تأس��یس 
مرکز راهب��ردی هوش مصنوع��ی و میدان های 
نف��ت و گاز دیجیت��ال و امضای قرارداد کس��ب 
فناوری حفر چاه های افقی طویل و چند ش��اخه 
با بومی س��ازی ابزار آراس اس )RSS( با اشاره به 
اینکه در دولت س��یزدهم راهبردی ترین مسائل 
فناورانه را با همکاری نزدیک و سازنده با معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری دنبال می کند، 
اظهار کرد: ش��رکت ملی نفت ایران در س��اخت 
و تولی��د بار اول ۸۲ پروژه را ب��ه مرحله قرارداد 
رسانده  و در س��اخت تجهیزات راهبردی مانند 
تجهیزات حف��اری هدایت پذیر نی��ز ورود کرده 

است.
وی ادامه داد: امس��ال سال رشد تولید است و 
از س��وی دیگر برای اجرای برنامه هفتم توسعه 
آماده می ش��ویم، یکی از م��وارد در این برنامه، 
افزایش تولید و ایجاد ارزش افزوده بالاتر است تا 
رشد هشت درصدی سالانه اقتصاد ایران محقق 

شود.
مع��اون وزیر نف��ت با تاکید بر اینکه ش��رکت 
ملی نفت ایران اجرای طرح های نیمه تمام را در 
دس��تور کار خود دارد، گفت: ش��رکت ملی نفت 
ایران ۲۱ میلیارد دلار طرح داش��ته که کل آنها 

مرتبط با رشد تولید بوده است. 
خجس��ته مهر اف��زود: رش��د تولید ب��ه معنای 
رش��د اقتصادی و درآمدزایی برای کش��ور است 
و س��اخت تجهیز و کالاهای مرتبط همین هدف 

را دنبال می کند.
وی با بیان اینکه امروز رش��د تولید را با هدف 
تحقق رشد اقتصادی دنبال می کنیم، ادامه داد: 
اقتص��اد دانش بنی��ان و دانش بنیان کردن تولید 

نفت از اهداف اصلی صنعت نفت است. 
مدیرعام��ل ش��رکت مل��ی نفت ای��ران تأکید 
ک��رد: با این اقدام ها بهره وری در تولید را محقق 

می کنیم زیرا هدف دانش بنیان کردن تولید نفت 
و گاز افزای��ش به��ره وری اس��ت و بای��د از همه 

مقدورات کشور در این مسیر بهره گیریم.
بهره من��دی از ت��وان حداکث��ری حاضران در 

زیست بوم فناوری برای توسعه صنعت نفت
خجس��ته مهر با اش��اره به اینکه از توانمندی  
بازیگران و حاضران در زیس��ت بوم نوآوری برای 
توس��عه صنعت نفت اس��تفاده می کنیم، گفت: 
برای کاه��ش هزینه های تولی��د و زمان اجرای 
پروژه ه��ا با هدف بالا بردن ب��ازده و کیفیت کار 
باید از فناوری های پیش��رفته در کشور استفاده 
کنی��م و با این اقدام ها در مس��یر افزایش تولید، 

رشد اقتصادی هم را در پی خواهیم داشت.
وی افزود: چند اقدام مهم در بالادست صنعت 
نف��ت از تولی��د تا ص��ادرات نفت انج��ام دادیم، 
اج��رای پایلوت ه��ای فناورانه در زمین��ه ازدیاد 
برداش��ت نخس��تین آن بوده است که اکنون در 

میدان اهواز با تزریق آب انجام می شود.
مع��اون وزی��ر نف��ت ادام��ه داد: دومی��ن کار 
راهبردی احیای چاه های بسته و کم بازده بود که 
تاکنون در این زمینه ۲۵ قرارداد با ش��رکت های 

دانش بنیان امضا کرده ایم.

�کار�روی�پروژه�ه�ای�تحقیقات�ی�ب�رای���
تولید�هیدروژن

خجس��ته مهر با اشاره به اینکه برای تولید انرژی 
پ��اک در ح��ال کار روی پ��روژه تحقیقات��ی برای 
تولید هیدروژن هس��تیم، گفت: یکی از اقدام های 
ارزش��مند دیگ��ر این اس��ت که به دنبال س��اخت 
تجهی��زات راهب��ردی فناورانه بودیم ک��ه تجهیز 

حفاری هدایت پذیر از این دست به شمار می آید.
 وی ادام��ه داد: با حف��اری هدایت پذیر دورانی، 
حداکث��ر تماس و برخورد تجهیزات با مخزن برای 
تولی��د حداکثری ایج��اد خواهد ش��د. مدیرعامل 
ش��رکت ملی نفت ایران با اش��اره ب��ه اینکه دوره 
تولید آس��ان نفت س��پری ش��ده و لازم اس��ت با 
توجه ب��ه پیچیدگ��ی لایه ه��ای زمین شناس��ی، 
صنع��ت نف��ت را دانش بنی��ان کنی��م، گف��ت: ما 
مس��یر خود را گم نکردیم و با همکاری ها در این 
مس��یر قدم بر می داریم. خجس��ته مهر با اشاره به 
امضای تفاهم نامه تأس��یس مرکز راهبردی هوش 
مصنوعی و میدان ه��ای نفت و گاز دیجیتال برای 
هوشمندس��ازی ۱۵ میدان نفت و گاز افزود: امروز 
جهان براساس هوش مصنوعی اداره می شود و بنا 
بر تأکید رهبر معظم انقلاب باید در مس��یری گام 

برداریم که جزو ۱۰ کش��ور بزرگ دنیا در استفاده 
از ه��وش مصنوعی باش��یم. مدیریت تولید نفت با 
اس��تفاده از هوش مصنوع��ی وی تصریح کرد: اگر 
می خواهی��م مدیریت مخازن نف��ت و گاز را احصا 
کنی��م، تولید نفت را ب��الا ببریم و بازده را افزایش 
دهیم باید حداقل زم��ان را برای حداکثر تولید از 
میدان ای مشترک داشته باشیم و تولید را مدیریت 
کنی��م. معاون وزیر نفت با تاکید بر اینکه باید باید 
میدان ه��ای دیجیتالی نف��ت و گاز را ایجاد کنیم، 
گفت: در پرتو تحول دیجیتال و هوشمندس��ازی، 
استقرار مرکز راهبری میدان های هیدروکربوری را 
برای ۱۵ میدان نف��ت و گاز ایجاد خواهیم کرد و 
تفاهم نامه آن امروز امضا ش��د. خجسته مهر افزود: 
در این مسیر باید ۱۵ میدان نفت و گاز دیجیتال را 
عملیاتی کنیم که هزینه های سرمایه ای و عملیاتی 
را کاه��ش خواهد داد و نظ��ارت لحظه ای در همه 
مراحل را برای پایداری تولید نفت و گاز و بررسی 
مشکلات عملیاتی به ش��کل هوشمند امکان پذیر 
می کن��د. وی با بیان اینکه باید از هوش مصنوعی 
ب��رای رس��یدن ب��ه پیش��رفته ترین و مدرن ترین 
تجهیزات استفاده کنیم، تصریح کرد: اکنون یکی 
از کش��ورهای همسایه ایران ۱۹ میدان نفت و گاز 

خود را دیجیتال راهبری و هدایت می کند.
مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران با بیان اینکه 
در این مس��یر س��ه اق��دام مهم باید انجام ش��ود، 
گفت: نخس��تین اقدام این است که کارگروه هایی 
مختلف در س��طح ش��رکت های فرعی که بیشتر 
تولید نفت و گاز را به عهده دارند ایجاد ش��ود و با 
حضور متخصصان ش��رکت ملی نفت، شرکت های 
دانش بنیان و اکتشاف و تولید و نخبگان دانشگاهی 

مسیر را مشخص کنند.
خجس��ته مهر اف��زود: اق��دام دوم ب��ا راهب��ری 
فن��اوری  و  علم��ی  معاون��ت  مس��ئولیت  و 
ریاس��ت جمهوری انجام می ش��ود، به ط��وری که 
پیمانکاران عمومی فناورانه بزرگ تشکیل شوند و 

آنها هم کنسرسیوم های بزرگ ایجاد کنند.
وی ادامه داد: گام س��وم ایجاد نهاد تنظیم گری، 
آزمایش��گاه های مرجع و تولید استانداردهای لازم 
اس��ت تا تجهیزاتی که س��اخته می ش��ود کاربری 

مناسب داشته باشد.
مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران تصریح کرد: 
امی��دوارم بتوانیم در این رویداد مهم و ارزش��مند 
اقدام های��ی انج��ام دهیم که پ��س از امضای این 
تفاهم نامه الگویی ارزشمند برای کشور ایجاد شود.

ساده�ترین�راه�افزایش�تولید،�نگهداشت���
توان�تولید�است

خجسته مهر تأکید کرد: اگر می خواهیم افزایش 
تولی��د را دنبال کنیم س��اده ترین راه نگهداش��ت 
توان تولید و مدیریت تولید اس��ت که اس��تفاده از 
فناوری های نو می تواند ایران را به این هدف مهم 

برساند.
وی با اشاره به اینکه میدان های دیجیتال افزون 
بر آنک��ه کاهش طبیعی تولی��د را جبران می کند 
نگهداش��ت توان و افزایش تولی��د را هم به دنبال 
خواهند داش��ت، گف��ت: ایران دارن��ده بزرگترین 
ذخایر نفت و گاز اس��ت به طوری که ۳۴۰ میلیارد 
بش��که معادل نفت خام مناب��ع هیدروکربوری در 

اختیار دارد که در ۴۱۰ مخزن متمرکز هستند.
مدیرعامل ش��رکت ملی نفت ایران با اش��اره به 
واگ��ذاری حفاری ۳۵ حلقه چ��اه در میدان گازی 
پارس جنوبی به چهار ش��رکت اکتش��اف و تولید 
ایرانی به ارزش ی��ک میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار 
میلیارد دلار در روز دوشنبه )۲۲ آبان ماه(، تصریح 
کرد: به زودی حفاری ۳۵ حلقه چاه دیگر به دیگر 

پیمانکاران ایرانی واگذار خواهد شد.

www.rouzegaremadan.ir

     افزایش ۳۰ هزار بشکه ای تولید شرکت نفت فلات قاره در خلیج فارس 

صادرات�پارت�به�پارت�برق�نداریم�
مع��اون انتقال و تجارت ب��رق با تاکید بر اینکه ه��م اکنون صادرات 
پارت ب��ه پارت نداریم گفت: اما در این خص��وص طرح های مطالعاتی 
آغاز ش��ده اس��ت.محمد الله داد معاون انتقال و تجارت برق در نشست 
حاشیه ای نمایش��گاه بین المللی صنعت برق گفت: ما در حال حاضر با 
تمام کش��ورهایی که مرز خاکی داریم، تبادل انرژی داریم به طوری که 

هم اکنون به عراق، افغانستان و پاکستان صادرات و با ترکیه تبادل برق 
داریم.وی افزود: ما هم چنین با کش��ور ترکیه نیز تبادلات انرژی داریم 
و باید از مزیت اختلاف افق کشور در زمان پیک مصرف استفاده کنیم. 
ما با این کشور قرارداد زیرو بالانس داشتیم، یعنی سه روز و نیم برق را 

دریافت و سه روز و نیم برق را صادر کنیم.

انرژی

فرصت   ها و چالش   های 
صنعت قیر
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حمایت  از سهامداران خرد
پوری�ا ن�وری:س س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار 
اقدامات نهاد ناظر در حوزه حمایت از س��هامداران خرد 

را تشریح کرد.
مجید عش��قی، رئیس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
با اش��اره به اقدامات انجام شده از سوی سازمان بورس 
و اوراق بهادار برای بازگش��ت اعتماد س��رمایه گذاران به 
بازار سهام گفت: فلسلفه تشکیل سازمان بورس طراحی، 
س��اماندهی و توسعه یک بازار ش��فاف، کارا و منصفانه 
برای سرمایه گذاران است تا از این طریق سرمایه گذاران 

قادر به فعالیت در این بازار باشند.
وی اظهار داش��ت: در ابت��دای فعالی��ت دوره جدید 
مدیریت این سازمان که از ماه های ابتدایی فعالیت دولت 
س��یزدهم آغاز ش��د، هدف اصلی ما در برنامه راهبردی 
تعریف ش��ده بحث حمایت از حقوق س��رمایه گذاران با 
تاکید بر منافع بلندمدت بود که در این راس��تا اقدام به 

تعریف برخی از برنامه های متنوع کردیم.
تعریف�برنامه�های�جدید�در��۳حوزه�اصلی���

نظارت�بر�بازار
عشقی به اهداف دیگر س��ازمان بورس در برنامه های 
راهب��ردی پرداخت و افزود: بحث افزایش اثربخش��ی و 
نظارت بر فعالیت های بازار س��رمایه در دستور کار قرار 
گرف��ت که در این زمینه برنامه های متنوعی را در س��ه 
حوزه اصلی نظارت ب��ر بازار، نظارت بر نهادهای مالی و 

نظارت بر ناشران تعریف کردیم.
رییس س��ازمان بورس و اوراق بهادار تسهیل گری در 
تامین مالی، تش��کیل س��رمایه و نیز مدیریت ریسک را 
به عنوان دیگر برنامه راهبردی س��ازمان بورس معرفی 
ک��رد و اظه��ار داش��ت: با توجه ب��ه منفی ب��ودن نرخ 
تشکیل سرمایه در س��ال های گذشته و افزایش درصد 
اس��تهلاک بنگاه های اقتصادی نسبت به مجموعه های 
س��رمایه گذاری نیاز ش��د تا یک اقدام اساسی در زمینه 
مس��اله مربوط به تشکیل س��رمایه و تامین مالی انجام 

شود.
اقدامات�سازمان�بورس�در�حوزه�حمایت�از���

سهامداران�خرد
وی ب��ا اش��اره ب��ه برنامه س��ازمان ب��ورس در حوزه 
حمای��ت از س��هامداران ادامه داد: به صورت مش��خص 
بحث متنوع سازی گزینه های س��رمایه گذاری با اتکا بر 
س��رمایه گذاری غیرمستقیم از جمله برنامه های اصلی و 

بلندمدت ما در این دوران بوده است.
عش��قی خاطرنشان کرد: در این راستا 6 نوع صندوق 
س��رمایه گذاری جدید طراحی و راه اندازی شد و اقدام 
به ص��دور تعداد متع��ددی مجوز برای راه ان��دازی این 

صندوق ها کردیم.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اعلام اینکه این 
اتفاق زمینه معرفی صندوق های جدید در بازار را فراهم 
ک��رد، افزود: با ای��ن اقدام تلاش کردیم ب��ه جای آنکه 
منابع س��هامداران به صورت مستقیم وارد بازار سهام و 
ابزار مش��تقه شود، از طریق صندوق های سرمایه گذاری 
وارد این بازار ش��وند و منابع وارد ش��ده به واسطه این 

صندوق ها مورد مدیریت قرار گیرد.
استقبال�س�هامداران�از�س�رمایه�گذاری�غیر���

مستقیم�در�بورس
وی به مدیریت صندوق های س��رمایه گذاری از طریق 
اف��راد ح��رف ای بازار س��رمایه تاکید ک��رد و ادامه داد: 
در چند وقت گذش��ته اس��تقبال خوبی از صندوق های 
سرمایه گذاری صورت گرفت، به گونه ای که در ماه های 
گذش��ته شاهد این بودیم برخی از صندوق های سرمایه 
گ��ذاری در 2 روز معاملاتی چند ه��زار میلیارد تومان 

منابع جذب کردند.
عش��قی با اش��اره به اینکه در روزهایی که بورس های 
منطقه ای ش��روع به ریزش ش��دید کردند بورس ایران 
با آرامش��ی به معاملات خود ادام��ه داد، گفت: هر چند 
در برخی از روزها ش��اهد تنش  در ب��ازار بودیم اما این 
نوسانات تحت تاثیر وجود نگاه بلندمدت در صندوق های 

سرمایه گذاری مورد کنترل قرار گرفت.
به گفته رییس س��ازمان ب��ورس، جذب منابع خرد از 
طریق صندوق های سرمایه گذاری یکی از استراتژی های 
جدی سازمان بورس بود که انجام شد و ادامه دار خواهد 

بود.
صدور مجوز 2۰۰ نهاد مالی در 2 سال گذشته

وی به تعداد مجوز صادر شده برای تاسیس نهادهای 
مالی در 2 س��ال گذش��ته اش��اره کرد و گفت: در دوره 
جدید مدیریت س��ازمان بورس بال��غ بر 2۰۰ نهاد مالی 
مجوز صادر شده اس��ت که این آمار شامل شرکت های 
کارگ��زاری، ش��رکت های س��بدگردانی و صندوق های 
سرمایه گذاری می شود، همچنین در این مدت به دنبال 
این بودی��م تا این نهادها بتوانند خدم��ات بهتری را به 

مردم ارائه کنند.
عشقی با بیان اینکه تمایل مردم برای سرمایه گذاری 
در ب��ورس در س��ال های ۹۸ و۹۹ باع��ث ایجاد ازدحام 
ش��دید در نهادهای مالی ش��د، اظهارداشت: صف های 
طولانی برای دریافت خدمات از نهادهای مالی از جمله 

دغدغه های جدی سازمان بورس در آن زمان بود.
رییس سازمان بورس اعلام کرد:اکنون نهادهای مالی 
به ش��دت گس��ترش پیدا کرده اس��ت و به وجود بیش 
از یک هزار نهادهای مالی در بازار س��رمایه دس��ت پیدا 

کردیم.
نهاده�ای�مالی،�پاس�خگوی�افراد�با�س�طوح���

ریسک�مختلف
وی ب��ا اش��اره به اینک��ه نهاده��ای مال��ی می توانند 
پاس��خگوی افراد با سطوح ریسک مختلف باشند، ادامه 
داد: یکی ایرادهای جدی وارد ش��ده به بازار سرمایه در 
سال های گذش��ته که مردم دعوت به سرمایه گذاری در 
این بازار شده بودند، عدم آموزش آنها با ریسک ابزارهای 

معاملاتی بود.
عش��قی ادامه داد: اکنون ریس��ک ابزارهای معاملاتی 
مشخص ش��ده و افراد با ریس��ک پذیری بالا می توانند 
نسبت به س��رمایه گذاری در این بازار از طریق صندوق 
اهرمی اقدام کنند.رییس س��ازمان بورس معتقد است: 
اف��راد با ریس��ک پذیری پایین می توانن��د صندوق های 
ب��ا درآم��د ثابت و نی��ز صندوق ه��ای دولت��ی را برای 

سرمایه گذاری انتخاب کنند.
روزه�ای��� در� س�هامیار� ط�رح� از� اس�تفاده�

پرنوسان�بازار
وی با اش��اره به طرح سهام یار گفت: سال گذشته به 
دلیل وجود شرایط خاص در بازار، اقدام به اجرای طرح 
س��هام یار کردی��م تا از این طریق آرام��ش و اطمینانی 
را به عموم س��رمایه گذاران به خصوص سهامداران خرد 

بدهیم.
عش��قی ادامه داد: س��رمایه گذاران با دارایی کمتر از 
۱۰۰ میلی��ون توم��ان در این طرح مش��ارکت و اوراق 
تبعی یک ریالی را خریداری کردند تا بازدهی یک ساله 
آنها در س��قف 2۰ درصد تضمین ش��ود.رییس سازمان 
بورس و اوراق بهادار خاطرنش��ان کرد: امس��ال در زمان 
سررسید اوراق تعدادی از افراد که به بازدهی 2۰ درصد 
نرس��یده بودند بازدهی خود را از طریق صندوق تثبیت 
بازار سرمایه دریافت و از مزایای طرح سهام یار استفاده 

کردند.
وی با بیان اینکه این طرح در آبان ماه ۱۴۰۱ آرامشی 
را در ب��ازار ایجاد کرد، ادامه داد: در آن زمان ش��اخص 
بورس در کمترین میزان خود قرار داشت اما تحت تاثیر 
اعتماد ایجاد ش��ده در بین سهامداران زمینه ایجاد یک 
روند صعودی در بازار فراهم ش��د. عش��قی به ادامه این 

طرح در بازار در قالبی دیگر و نیز از طریق صندوق های 
تصمین اصل سرمایه به صورت ساختار یافته اشاره کرد 
و گف��ت: اکنون صندوق هایی در بازار برای ایجاد اعتماد 
در بین سهامداران وجود دارد که باعث اطمینان در بین 
س��هامداران برای عدم از بین رفتن سرمایه هایشان در 

بورس می شود.
رییس س��ازمان بورس خاطرنشان کرد: در این زمینه 
س��هامداران می توانن��د واحده��ای ای��ن صندوق های 
س��رمایه گذاری را خری��داری کنند، با ای��ن اقدام اصل 

سرمایه سهامداران تضمین شده خواهد بود.
عش��قی در مورد اج��رای طرح س��هامیار و پرداخت 
خسارت به سهامداران گفت: سال گذشته بیش از ۵۰۰ 
ه��زار نفر در این طرح ش��رکت کرده بودن��د بودند و با 
خرید اوراق بیمه س��هام سبد سهام خود را بیمه کردند 
ک��ه در اوایل آبان ماه امس��ال دوره ای��ن طرح به اتمام 
رسید و تقریباً ۱۰ هزار نفر مشمول دریافت مابه التفاوت 
بازدهی تا 2۰ درصد شدند. وی بیان کرد: خسارات این 
س��هاداران با توجه به شرایط بازار و اتفاقاتی که در یک 

سال گذشته رخ داده بود، محاسبه و پرداخت شد.
رییس س��ازمان بورس گفت: تعداد کمی نتوانس��ته 
بودند به بازدهی 2۰ درصد برس��ند، از این رو، حدود 6 
میلیارد تومان به این افراد پرداخت ش��د. وی ادامه داد: 
اگر س��هامداران خرد به اطمینان نسبی به بازار برسند، 
می تواند به ثبات بازار کمک کنند و برنامه های سازمان 

بورس نیز در همین راستا است.
راه�اندازی�ابزار�گواهی�سپرده�شمش�طلا��

عش��قی ب��ا تاکید بر راه ان��دازی ابزار گواهی س��پرده 
شمش طلا در ابتدای س��ال گذشته اعلام کرد: طلا به 
عنوان یک دارایی سنتی دارای خریداران زیادی است و 
افراد علاقه زیادی به سرمایه گذاری در این بازار دارند اما 
تاکنون چندان امکان سرمایه گذاری خرد در بازار طلا به 

صورت سازمان یافته وجود نداشته است.
رییس س��ازمان بورس اظهار داشت: تاکنون اشخاص 
حقیقی و حقوقی حجم قابل توجهی را در اندازه مختلف 
خریداری کردند که این میزان ش��امل یک دهم گرم تا 

چند کیلو طلا بوده است.
وی خاطرنش��ان کرد: این طلا در خزان��ه بانک باقی 
می مان��د، گواهی آن در بازار س��هام معامله می ش��ود و 
تولیدکننده آن ش��مش می توان��د از طریق منابع جمع 
آوری ش��ده سرمایه گذاری مجدد داشته باشد تا از این 

طریق تولید بیشتری را انجام دهد.
عش��قی معتقد اس��ت:این اب��زار برای ش��رکت های 
تولیدکننده طلا و نیز افرادی که به دنبال سرمایه گذاری 

در این بازار بودند مفید بود.
کارکرد�شرکت�سهامی�عام�پروژه��

رییس س��ازمان بورس به تامین مالی پروژه ها اش��اره 
کرد و گفت: یکی از جذاب ترین ابزارها برای این بخش، 

شرکت سهامی عام پروژه است.
وی ب��ا تاکید بر کارکرد ش��رکت س��هامی عام پروژه 
گفت: در این راس��تا یک پروژه اجرا شده و تا ۵۰ یا ۷۰ 
درصد پیش��رفت داشته اس��ت اما برای ادامه کار و نیز 
س��رمایه در گردش نیاز به منابع دارد، این شرکت را در 
ب��ازار بورس یا فرابورس پذیرش می کنیم و در یک بازار 

کاملا شفاف ارزش گذاری می شود.
عش��قی اظهار داش��ت: مردم از طریق پذیره نویس��ی 

عموم��ی وارد این طرح می ش��ود و مش��ارکت خواهند 
داش��ت که در ای��ن راس��تا منابع به صورت مس��تقیم 
وارد طرح می ش��ود و طرح مدنظر پس از پیش��رفت به 
بهره برداری می رس��د. رییس س��ازمان بورس ادامه داد: 
گزارشات فعالیت در طول اجرای طرح به صورت مستمر 
در سامانه کدال منتشر می شود و مردم شاهد پیشرفت 
آن خواهن��د بود ت��ا از این طریق در آینده از س��ود آن 

منتفع شوند.
وی خاطرنش��ان کرد: منافع پذیره نویسی و نیز عرضه 
عمومی اوراق به صورت مس��تقیم وارد پروژه می شود و 
تبدیل به س��رمایه گذاری واقعی خواهد ش��د. عشقی با 
بی��ان اینکه در این زمینه برنامه های جدی در دس��تور 
کار س��ازمان بورس اس��ت، گفت: اولین پ��روژه در این 
زمینه اجرایی ش��د و اکنون در صدد توسعه آن هستیم.

رییس سازمان بورس ادامه داد: طرح های سرمایه گذاری 
مربوط به بخش دولتی و نیز بخش خصوصی از این ابزار 
استفاده خواهند کرد که سازمان بورس، هیات پذیرش 

بورس و فرابورس در حال بررسی ۳۰ طرح هستند.
وی ابزار شرکت سهامی عام پروژه را جزو ابزارهای دو 
طرف��ه معرفی کرد و افزود: علاوه بر اینکه این ابزار جزو 
گزینه پر بازده س��رمایه گذاری خواهد بود، امکان تامین 

مالی طرح های نیمه تمام را فراهم خواهد کرد.
پذیره�نویسی�از�طریق�صرف�سهام��

عشقی پذیره نویسی از طریق صرف سهام را به عنوان 
دیگر اقدام س��ازمان بورس در چند ماه گذشته معرفی 
ک��رد و گفت: وقتی ش��رکت به دنب��ال عرضه عمومی 
اس��ت س��هام جدیدی منتش��ر و به مردم فروخته می 
ش��ود، آن س��هامدار پول را دریافت نمی کن��د و از بازار 
خارج نمی شود بلکه پول به صورت مستقیم وارد پروژه 
می ش��ود و از این منابع برای طرح های بعدی اس��تفاده 
خواهد کرد.رییس س��ازمان ب��ورس ادامه داد: در آینده 
نزدیک بزرگتری��ن پروژه پذیره نویس��ی از محل صرف 
س��هام در بورس انجام خواهد شد که یک پروژه بسیار 
س��ودآور و حوزه صنعت است و امید می رود با موفقیت 
انجام شود.کس��ب س��ود معقول در بورس به شرط نگاه 
بلندمدتوی در پاس��خ به این س��وال که آیا بازار س��هام 
امس��ال نسبت به س��ایر بازارها بازدهی بیشتری داشته 
اس��ت، گفت: بله، س��رمایه گذاری با ن��گاه بلندمدت در 
بورس سود بیشتری نسبت به سایر بازارها خواهد داد و 
صندوق های سرمایه گذاری نشان دادند که بازدهی بازار 
سهام در بلند مدت بسیار بیشتر از بازدهی دیگر بازارها 
بوده و با اختلاف معناداری س��ود بسیار قابل توجهی را 

نصیب سهامداران کرده است.
توصیه�به�س�هامداران�برای�س�رمایه�گذاری���

در�بازار�سهام
رئی��س س��ازمان ب��ورس در خص��وص توصی��ه ب��ه 
سهامداران و مردم برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه، 
گفت: س��هامداران برای ورود به بورس حتما از مشاوره  
نهادهای رس��می بازار سرمایه اس��تفاده کنند و یکی از 
کارهای��ی که در حال انجام دادن آن هس��تیم، افزایش 
نهادهای مالی است.وی افزود: نخستین توصیه به مردم 
این اس��ت که حتما با مش��ورت و نهادهای رسمی وارد 
بازار سهام ش��وند و سعی بر انتخاب ابزار درست داشته 
باش��ند. عش��قی افزود: اگر مردم از دانش و سواد کافی 
برای سرمایه گذاری مستقیم در بورس برخوردار نیستند 
و اگ��ر نمی خواهند هیچگونه ریس��کی متحمل ش��وند 
اقدام به س��رمایه گذاری در صندوق های سرمایه گذاری 
ب��ا درآمد ثابت کنن��د و اگر قصد خرید س��هم در بازار 
را دارند از صندوق های س��رمایه گذاری اهرمی استفاده 
کنند.رئیس س��ازمان بورس گفت: اگر کس��ی پیشنهاد 
سود نامتعارفی داد قطعاً مشکلی در آنجا وجود دارد اما 
در عین حال س��رمایه گذاران در بازار سرمایه می توانند 
س��ودهای معقول و منطقی کس��ب کنند.وی در پایان 
اظهار داش��ت: بازار س��هام ریس��ک های خود را دارد و 
تاثیرپذیری از قیمت های جهانی، تنش های بین المللی، 
جنگ های منطقه ای یا تصمیمات اتخاذ ش��ده در سطح 
کلان همیشه در این بازار موثر است اما امروز در بورس 
ابزارهای مختلفی با توجه به ذائقه ریسک سرمایه گذاران 

وجود دارد.

رشد 200 درصدی تامین 
مالی جمعی در فرابورس

مدیرعامل فرابورس در مجمع عمومی فیاس از رشد 
2۰۰ درصدی تامین مالی جمعی )کرادفاندینگ( در 
یکس��ال اخیر خبر داد.ش��رکت فراب��ورس با حضور 
در سی وهش��تمین نشس��ت فدراس��یون بورس های 
اروپایی_آس��یایی موس��وم به )FEAS( گزارشی از 
آخرین دس��تاوردها، عملکرد و برنامه های توسعه ای 
خود ارائه کرد و به عنوان یکی از اعضای هیات مدیره 
فیاس با سایر اعضای این فدراسیون به بحث و تبادل 
نظر پیرام��ون جدیدترین رونده��ا و عملیات کاری 
پرداخت.محمد علی ش��یرازی، مدیرعامل فرابورس 
در مجم��ع عموم��ی فیاس ک��ه به میزبان��ی بورس 
قزاقس��تان در آلماتی پایتخت این کشور برگزار شد، 
با اعلام اینکه ارزش بازار مشتقات فرابورس نیز رشد 
خیره کننده ۱6۰۰ درص��دی را در این مدت تجربه 
کرده اس��ت، گفت: افزای��ش 6۰ درصدی درج و ۸2 
درصدی پذیرش سهام شرکت ها در فرابورس، سهم 
۸۳ درصدی از بازار اوراق مالی اسلامی بازار سرمایه 
و پذیرش انواع صندوق های سرمایه گذاری به تعداد 
۱۰۱ صندوق، از دیگ��ر عناوین عملکردی فرابورس 
در این دوره به شمار می روند. همچنین تامین مالی 
جمعی )کرادفاندینگ( در یکس��ال اخیر رشد )2۰۰ 

درصدی ( داشته است.
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یادداشت

دنیای�رمز�ارز

 روز گذشته روز متعادل منفی برای بازار سهام بود. نماگرهای اصلی تالار شیشه ای در سایه کاهش 
تنش ها و تحولات بین المللی نوسانات اندکی را در هفته جاری سپری کردند. در این بین روز گذشته 
ش��اخص کل بورس تهران حدود ۰.۵درصد ریزش داش��ت و در پایان ساعت معاملاتی روز سه شنبه 
در سطح 2میلیون و ۴6واحدی کار خود را به اتمام رساند. افت ۹هزار واحدی شاخص کل در حالی 
محقق شد که نماگر هم وزن که شاخصی برای ارزیابی همه جانبه نمادهای مختلف بازار سهام است، 

با افتی مشابه با شاخص کل روبه رو شد و درنهایت در سطح ۷۰2هزار و 2۸۷واحدی قرار گرفت.
در این بین شاخص کل فرابورس نیز که نماگری برای ارزیابی همه جانبه نمادهای فرابورسی است 
حدود ۰.۳6درصد س��رخ پوش ش��د و در نهایت در س��طح 2۵هزار و ۴۰واحدی کار خود را به اتمام 
رس��اند. هفته گذشته هفته جذابی برای سرمایه گذاران و سهامداران بود. از طرفی برگزاری نمایشگاه 
بین المللی بورس به هر دلیلی بازار را در وضعیت مساعدی قرار داد و بازار پنج روز متوالی بدون افت 
در ش��اخص را تجربه کرد. با وجود رشد ش��اخص های اصلی تالار شیشه ای در هفته های اخیر، بازار 
همچنان در باتلاق رکودی قرار دارد، با وجود اینکه از شدت آن کاسته شده است. البته می توان گفت 
ارزش معاملات بالای ۴هزار میلیارد تومانی تنها نکته مثبت این روزهای بازار اس��ت. در صورتی که 

این رقم بتواند به بالای ۵هزار میلیارد تومان برسد می توان شرایط بهتری را برای بازار متصور بود.
همچنین نرخ ارز که مولفه بس��یار تاثیرگذاری بر روند بازار س��رمایه است، با وجود اینکه در چند 
روز گذشته نوسان بخصوصی را از خود متبادر نساخته، اما به نظر می رسد با نزدیک شدن به سه ماه 
پایانی س��ال، افت و خیزهای بیش��تری را تجربه کند. با در نظر گرفتن شرایط کلان اقتصادی چندان 
نمی توان به ماندگاری بازار در چنین قیمت هایی امیدوار بود. روز گذش��ته نیز انتشار خبر آزادسازی 
۱۰میلیارد دلار منابع بلوکه شده ایران در عراق در اتمسفر بازار پیچید. ذیل این خبر چنین به میان 
می آی��د که بازارهای مالی به چنین اخباری که چندان موثق نیس��تند و خبردرمانی های این چنینی 

اعتنای زیادی نمی کنند و بازار سرمایه مانند سایر بازارها به اخبار قطعی چشم می دوزد.
با توجه به اینکه به نهمین ماه س��ال نزدیک می شویم و بحث بودجه سال آینده آرام آرام به میدان 
صحبت ها وارد می ش��ود، باید منتظر ماند و دید وضعیت بودجه به چه ش��کلی درخواهد آمد و اخبار 
مثب��ت تاثیرگذاری در ماه های آینده به بازار س��رازیر خواهد ش��د یا خی��ر. بنابراین با توجه به اینکه 
هفته تقریبا متعادل رو به منفی را تا روز گذشته پشت سر گذاشتیم پیش بینی می شود بازار متعادل 

کم غلظتی از منفی ها را در روز چهارشنبه داشته باشیم.

اعلام آمادگی خالق کاردانو برای همکاری با صرافی 
کراکن! 

در روزه��ای گذش��ته، گزارش هایی منتش��ر ش��د مبنی بر این ک��ه کراک��ن )Kraken(، یکی از 
بزرگ ترین پلتفرم های معاملات ارزهای دیجیتال در جهان، به دنبال ش��ریکی برای کمک به توسعه 
شبکه بلاکچین لایه دوم خود است. حال، چارلز هاسکینسون، بنیانگذار اکوسیستم کاردانو، پیشنهاد 

داده که به شریک این صرافی تبدیل شود.
هاسکینس��ون در توییت اخیر خود، مقاله ای را در مورد صرافی کراکن و تصمیم آن برای انتخاب 
چندین ش��رکت بزرگ فعال در حوزه فناوری بلاکچین جهت کمک به دس��تیابی به هدف خود، به 
اش��تراک گذاشته و جس��ی پاول، رئیس کراکن را هم تگ و اعلام کرده که او و تیمش می توانند در 
این مسیر به آنها کمک کنند. هاسکینسون در ادامه از پاول خواسته که اگر آنها هم موافق بودند، به 
او پیام دهد.تیم کاردانو، چه به عنوان شریک صرافی کراکن انتخاب شود، چه نشود، از زمان تأسیس 
پلتفرم خود س��خت کار کرده و اخیراً هم کیف پ��ول غیرحضانتی Nami را به مجموعه محصولات 
خود اضافه کرده اس��ت. در زمان نگارش این خب��ر، ارز دیجیتال ADA با قیمت ۰/۳6 دلار معامله 

می شود که نسبت به ماه گذشته، نزدیک به ۵۰ درصد رشد دارد.

علت کاهش قیمت بیت کوین به کانال 35 هزار دلار چیست؟
در 2۴ ساعت گذشته و علی رغم کاهش تورم ایالات متحده در ماه اکتبر نسبت به رقم پیش بینی 
ش��ده، قیمت بیت کوین نزدیک به ۳ درصد کاهش یافته و به زیر ۳6 هزار دلار س��قوط کرده است. 
طب��ق گزارش ها، ش��اخص قیمت مصرف کنن��ده )CPI( برای ماه اکتبر براب��ر ۳/2 درصد و کمتر از 

پیش بینی  فعالان بازار، یعنی ۳/۳ درصد گزارش شده است.
به نظر می رس��د یک تغییر ش��دید در ب��ازار آتی بیت کوین و کاهش هیجان��ات پیرامون صندوق 
قابل معامله در بورس )ETF( اس��پات بیت کوین، دلیل اصلی کاهش سریع قیمت این ارز دیجیتال 
بوده اس��ت.بر اس��اس داده های موجود، در تاریخ ۱۴ نوامبر، بیش از ۹۷/۹ میلیون دلار در بازه زمانی 
یک ساعته و بیش از ۱26/۳ میلیون دلار موقعیت معاملاتی لانگ در 2۴ ساعت گذشته لیکویید شد.
زمانی که موقعیت های لانگ بیت کوین بدون فشار خرید از سوی معامله گران لیکویید شوند، تأثیر 
منفی بر قیمت بیت کوین می گذارد. در همین راس��تا، داده ها حاکی از آنند که حجم معاملات بیت 
کوین بیش از ۷ میلیارد دلار در مقایسه با ۱۳ میلیارد دلار ثبت شده در ۹ نوامبر، کاهش یافته است.
عدم وجود نقدینگی و حجم معاملات ثابت باعث مطرح شدن این سوال شده که آیا افزایش اخیر 
قیمت بیت کوین قدرت ماندگاری دارد یا خیر. اگر تغییر مثبتی در نقدینگی وجود داش��ته باش��د، 
بی��ت کوین می تواند به س��رعت بهبود یاب��د.در این میان اما، داده های بازار آتی نش��ان می دهند که 
معامله گران در انتظار یک عقب نشینی بوده و بیش از ۵۴ درصد از معاملات بیت کوین از نوع شورت 
هس��تند. علی رغم کاهش قیمت بیت کوین در ۱۴ نوامبر، بیش از ۸۳ درصد از دارندگان کوتاه مدت 
و بلندمدت این ارز دیجیتال در حال حاضر در س��ود هس��تند.کاهش حجم معاملات همراه با درصد 
بالای سود سرمایه گذاران ممکن است منجر به ادامه کاهش قیمت بیت کوین شود؛ چون این احتمال 
وجود دارد که معامله گران بیش��تری شروع به برداشت سود کنند.به نظر نمی رسد که عدم اطمینان 
کوتاه مدت در بازار ارزهای دیجیتال، چشم انداز بلندمدت سرمایه گذاران سازمانی را تغییر داده باشد. 
با وجود محیط نظارتی س��ختگیرانه در ایالات متحده، چندین غول مالی جهان، از جمله بلک راک، 
برای راه اندازی ETF اسپات بیت کوین درخواست داده اند. در این میان، برخی از تحلیلگران معتقدند 
 ETF ایالات متحده ممکن است تصمیم گیری در مورد )SEC( که کمیسیون بورس و اوراق بهادار
اسپات بیت کوین را تا سال 2۰2۴ به تعویض بیاندازد. قیمت بیت کوین به طور مستقیم تحت تأثیر 
 ETF رویدادهای کلان اقتصادی قرار می گیرد و از این رو، اقدامات نظارتی بیش��تر، اخبار مربوط به
و تغیی��رات ن��رخ بهره، می تواند قیمت آن را تحت تأثیر قرار ده��د. با وجود اینکه جروم پاول، رئیس 
فدرال رزرو، افزایش نرخ بهره را متوقف کرده، قیمت بیت کوین بلافاصله واکنش مثبتی نشان نداد.

ب��ا این ح��ال، برخی از تحلیلگران باور دارند که قیمت بیت کوی��ن در کوتاه مدت به 6۹ هزار دلار 
خواهد رسید. در بلندمدت نیز، فعالان بازار همچنان انتظار دارند که قیمت بیت کوین بهبود یابد، به 

خصوص که موسسات مالی بیشتری همچنان از این ارز دیجیتال استقبال می کنند.

کیف پول لجر هم توکن بومی خود را راه اندازی می کند؟
تیم پش��تیبانی لجر )Ledger(، ش��رکت سازنده کیف پول های س��خت افزاری ارزهای دیجیتال، 
در م��ورد یک توکن کلاهب��رداری جدید به نام لجر )Ledger( و نماد اختصاری LDG در ش��بکه 
هوش��مند بایننس )BSC( هش��دار داده اس��ت.به گفته لجر، این توکن کلاهبرداری که در مرورگر 
بلاکچین BSC قابل مش��اهده اس��ت، برای به دام انداختن کاربران طراحی ش��ده که به آنها اجازه 
می دهد ارزهای دیجیتال قانونی خود را با LDG مبادله کنند، اما از هرگونه برداشت جلوگیری کرده 
و در نتیجه، باعث از دس��ت رفتن وجوه می ش��ود. این نوع کلاهبرداری که تحت عنوان »تبادل یک 
طرفه« هم ش��ناخته می ش��ود، در پلتفرم های غیرمتمرکز که کمترین نظارت را بر توکن ها دارند، به 
طور فزاینده ای رایج می ش��ود. این توکن یکی از نمونه های بارز کلاهبرداری با سوءاستفاده از اعتماد 
 SlowMist و علاقه کاربران به یک برند معروف است.در یک گزارش دیگر، شرکت امنیت سایبری
هم از یک کلاهبرداری فیشینگ جداگانه خبر داده است. در این کلاهبرداری، مهاجمان در پوشش 
روزنامه نگار ظاهر ش��ده و کاربران را فریب می دهند تا فایل های مخربی را دانلود کنند که حاوی کد 
جاوا اس��کریپت طراحی شده برای ربودن حساب کاربری است. تیم امنیتی SlowMist اعلام کرده 
که این کدهای جاوا اسکریپت بخشی از یک طرح بزرگ تر برای ایجاد زمینه برای حملات آتی است.

ارز دیجیتال مرده شبکه ردیت دوباره جان گرفت!
پیش ت��ر در خبرهای رمزارز نیوز گزارش ش��ده بود که ارز دیجیت��ال مون )MOON( که ارتباط 
نزدیکی با پلتفرم اجتماعی ردیت )Reddit( دارد، یک س��قوط ۹۰ درصدی را تجربه کرد و جامعه 
کریپتو را در شوک فرو برد. در آن زمان، این کاهش شدید به اطلاعیه ردیت، مبنی بر توقف سرویس 
پاداش دهی مبتنی بر بلاکچین خود نس��بت داده ش��د.حال، داده های جدید حاکی از آنند که قیمت 
توکن MOON به میزان قابل توجهی افزایش یافته اس��ت. بر اس��اس داده های بازار، قیمت این ارز 
دیجیتال در روز ۱۴ نوامبر، از ۰/۰۵ دلار به بیش از ۰/۳۳ دلار افزایش یافته که به معنای یک رشد 
۵6۰ درصدی است.اگرچه در زمان نگارش این خبر، قیمت رمزارز مون کمی عقب نشینی کرده و به 
۰/2۹ دلار رس��یده، اما در بازه زمانی روزانه همچنان یک رش��د بیش از ۹۰ درصد را نشان می دهد. 
علاوه بر این رشد قیمتی، ارزش بازار و حجم معاملات مون هم در 2۴ ساعت گذشته، به ترتیب بیش 
از ۹۰ درصد و 2۴۰ درصد افزایش یافته است.اما علت این رشد غیرمنتظره چیست؟ طبق گزارش ها، 
خوش بینی مجدد در مورد توکنومیک MOON که از برنامه های تیم ردیت برای حمایت از این ارز 

دیجیتال و سیستم پاداش آن ناشی می شود، علت این رشد چشمگیر بوده است.

برزو حق شناس
کارشناس بازار سرمایه

ارزنده با گام هایی آهسته

رئی��س کمیس��یون اقتصادی مجلس ب��ا بیان اینکه 
ظرفیت سازی مناس��بی برای مولدس��ازی دارایی های 
دولت در کش��ور ایجاد ش��ده که با ن��گاه ویژه دولت و 
مجلس در حال پیش��روی اس��ت گفت: بورس کالا به 
دلیل رویکرد کاملا ش��فاف، علمی و تخصصی، بس��تر 

بسیار مناسبی برای مولدسازی دارایی های دولت است.
محمد رضا پورابراهیمی با بیان اینکه ظرفیت بورس 
کالا ب��رای مولدس��ازی دارایی های دولت بس��یار قابل 
توجه اس��ت، اظهار ک��رد: به طور کلی ظرفیت س��ازی 
مناسبی برای مولدس��ازی دارایی های دولت در کشور 

ایجاد ش��ده ک��ه با نگاه ویژه دول��ت و مجلس در حال 
پیشروی است.

وی با اشاره به اینکه مجلس از حوزه مهندسی سازی 
باید بتوان��د اتفاقات مثبتی را در برنامه هفتم توس��عه 
و بودجه ۱۴۰۳ برای اقتصاد کش��ور رق��م بزند، افزود: 

برنامه های قابل توجهی در برنامه ۵ ساله هفتم توسعه 
و همچنی��ن بودجه ۱۴۰۳ به منظ��ور حمایت از بازار 
س��رمایه در نظر گرفته ش��ده اس��ت که با نهایی شدن 
تمام��ی الحاقیه های مربوط به برنامه هفتم، فهرس��ت 

مطالب برای فعلان اقتصادی و بازار اعلام خواهد شد.

�رئیس�سازمان�بورس�و�
اوراق�بهادار�تشریح�کرد:

بورس کالا بستر شفاف برای مولدسازی دارایی های دولت
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